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Predgovor 

 

Zbog snažnih izjava u tekstovima Ellen G. White koji se odnose na upotrebu lijekova, nemali broj 

savjesnih adventista smatra da postoji ozbiljan sukob između učenja Duha proroštva i onoga što se 

smatra glasom medicinske prakse danas. Takvo stanje nije ni zdravo niti korisno.  

 

U tu svrhu je imenovano povjerenstvo (odbor) kako bi o tome izradilo studiju i dalo cjelovitu sliku 

učenja Duha proroštva u vezi s ovom temom. Na zahtjev predsjednika ovog povjerenstva, ova 

tematska kompilacija materijala sastavljena je iz svih dostupnih izvora. Tu su raspoređeni 

kronološkim ali ne i tematskim redoslijedom. 

 

U izradi 3. poglavlja: "Izjave koje mogu poslužiti za definiranje pojma lijekova" i 5. poglavlje, 

"Uravnotežene izjave koje bi nam mogle pomoći pronaći svoj put," neki kratki izvadci su izvučeni 

iz opširnijih cjelina koje će, naravno, naći svoje mjesto negdje drugdje u kompilaciji. To je razlog 

što se neki od njih onda ponavljaju.  

 

Sastavljači ove zbirke tekstova Ellen G. White ne tvrde da su na temu lijekova uključene sve 

njezine izjave. Međutim, načelne izjave su ovdje, i to je prikaz koji uvelike predstavlja stav koji je 

zastupala Ellen G. White o ovoj temi. Poglavlje 8, pod naslovom "Ellen G. White i njezina upotreba 

lijekova" nije ovdje prikazano sa svrhom da ukaže da su određeni pripravci koje je koristila i 

preporučeni lijekovi, uzorak na koji bismo se trebali ograničiti pri liječenju bolesnika danas, ali 

naznačila je vrstu lijekova koje smatra jednostavnima i korisnima, za razliku od otrovnih lijekova. 

To jasno upućuje na činjenicu da Ellen G. White nije bila protiv svake vrste lijekova. To ukazuje na 

potrebu za definiranjem lijeka kao pojma koji je bio u upotrebi u općem smislu u spisima Ellen G. 

White. 

 

Na kraju knjige su dva priloga. Budući da su te članke pripremili liječnici udruženi tada s Ellen G. 

White, a za vrijeme dok je ona još uvijek bila živa, ukazuju na njihovu ocjenu cijele (tadašnje) 

situacije. Oni su smatrali da će time pomoći (razumijevanju ove tematike). Datum pisanja ili 

objavljivanja je stavljen na kraju svakog izvatka u kompilaciji, te u većini slučajeva je naznačena i 

osoba ili skupina kojoj je upućena poruka. U studiji ove vrste, vrijeme i okolnosti pisanja su često 

korisna informacija. Čitatelj će promatrati teret poučavanja koji je nosila Ellen G. White, te 

istovremeno njezin suzdržan položaj u odnosu na ekstremne poglede. Iskreno se nadamo da će se u 

svjetlu ove pripreme savjeta Duha proroštva izvući zaključci koji mogu poslužiti voditi terapeute i 

laike ka korisnom razumijevanju da otkriju "način na koji bismo trebali ići" (1. Samuelova 9,6) 

kada je riječ o ovom zbunjujućem pitanju. 

 

Dr. Arthur L. White1 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1 Dr. Arthur L. White (1907. - 1991.): unuk Ellen G. White, propovjednik, profesor s područja teologije, biograf  E. G. 

White, pisac, doživotni član povjerenstva za intelektualnu ostavštinu E. G. White  
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Predgovor hrvatskom izdanju 

 

Čitatelj treba uzeti u obzir da su ovi tekstovi pisani u drugoj polovici 19. stoljeća i da su stari preko 

stotinu godina.  

- Tada nije bilo takvih strogih testova lijekova kao danas. 

- Dijagnostika nije bila razvijena kao danas.  

- Skoro svako doziranje je bilo kao ono"otprilike", ovisno o liječniku. 

- Spisateljica stalno upozorava na važnost zdravstvenog prosvjećivanja ili zdravstvenu reformu. 

- Spisateljica stalno naglašava važnost preventive. U ono vrijeme se slabo pridavalo pažnje vodi 

(primjena izvana i iznutra), u mnogim kućama se nije prostor u kojem su boravili provjetravao niti 

je bilo dovoljno sunčeve svjetlosti. Zato su često obolijevali od tuberkuloze, upale pluća… 

Nepravilno su se hranili… Zato su adventistička lječilišta značila stvarnu zdravstvenu reformu i 

obnovu zdravlja u onih koji su tamo dolazili. 

- Spisateljica predlaže u praktičnom životu primjenu ovih osam prirodnih liječnika:  

1. čist zrak  

2. sunčeva svjetlost  

3. umjerenost  

4. odmor  

5. kretanje 

6. pravilna prehrana  

7. čista voda 

8. povjerenje u Boga  

- Adventisti su osnovali svoja lječilišta u kojima bi ponajprije liječili ljude postupno, prirodnim 

lijekovima. 

- Autorica u slučaju bolesti predlaže ponajprije prirodno liječenje. 

- Tekst je pisan vjernicima. 

- Spisateljica podrazumijeva da liječnik treba biti iskreni vjernik i da vjeruje u molitvu i u suradnju s 

Bogom i da će tada njegova odgovorna služba biti još učinkovitija. 

- Liječnici su tada primjenjivali neispitane jake otrove i droge i smatrali su što je doza veća veći će i 

brži biti učinak. 

- Ispod svakog citata ili pisma je i godina objavljivanja tako da čitatelj ima vremensku orijentaciju 

kada je vladalo određeno mišljenje o lijekovima. 

- Danas se 40% lijekova koje nude preko interneta smatra lažnima, neispitanima ili nedovoljno 

ispitanima, nekorisnima ili čak štetnima (objavljeno 2016. godine) 

U tom kontekstu valja gledati zašto toliko protivljenje spisateljice tim neprirodnim a i danas 

sintetičkim i otrovnim lijekovima. 

 

Uredništvo 
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Upotreba lijekova u skrbi za bolesne 

 

 

 

POGLAVLJE 1. 

 

Lijekovi i njihova upotreba 

 

(Ovo je prvo predstavljanje o lijekovima koje je iznijela Ellen G. White, objavljeno 1864. godine, 

kao dio njezinog članka na 40-ak stranica pod naslovom "Zdravlje", u kojem je predstavljen 

Programa zdravstvene reforme.) 

 

Viđenje od 6. lipnja, 1863. 

Pokazano mi je da je više smrtnih slučajeva koji su uzrokovani uzimanjem lijekova nego od svih 

drugih uzroka zajedno. Ako bi postojao u zemlji jedan liječnik u mjestu sa tisućama stanovnika, 

ogroman broj prerane smrtnosti bi se mogao spriječiti. Mnogo liječnika i mnogo lijekova 

prokletstvo su za stanovnike zemlje, jer su poslali tisuće i desetke tisuća prerano u  grob. 

 

Popuštanje apetitu i jedenje previše često, a također i u velikim količinama, preopterećuje probavne 

organe, i uzrokuje grozničavo stanje sustava. Krv postaje nečista, a zatim se događaju razne vrste 

bolesti. Dolazi liječnik, koji propisuje neke lijekove koji daju trenutno olakšanje, ali kojima se ne 

liječe bolesti. To može promijeniti oblik bolesti, ali pravo zlo se povećava deset puta. Priroda je 

učinila svoj dio najbolje što može kako bi oslobodila sustav od nakupljenih nečistoća, prepuštena 

sama sebi, potpomognuta blagoslovima neba, kao što su  čist zrak i čista voda, kao što bi brz i 

siguran lijek to učinio. 

 

Bolesnici u takvim slučajevima mogu učiniti za sebe ono što drugi za njih ne mogu učiniti. Oni bi 

trebali započeti oslobađanje prirode od prisilnog tereta koji su natovarili na nju. Trebali bi ukloniti 

uzrok. Brzo i u kratkom vremenu treba želucu dati priliku za odmor. Smanjiti grozničavo stanje 

sustava pažljivom i razumnom primjenom vode. Ovi napori će pomoći prirodi u borbi da oslobodili 

sustav od nečistoća. Ali općenito govoreći, osobe koje podnose bol postaju nestrpljive. One nisu 

spremne na samoodricanje i da malo trpe glad. Niti su spremne čekati spor proces prirode da obnovi 

preopterećene snage tijela. Oni su odlučni da do oporavka dođe brzo i zato uzmu jake lijekove koje 

je propisao liječnik. Priroda je dobro radila svoj posao, i uspjela bi u tome, ali dok vrši svoju 

zadaću, ubačena je strana tvar otrovne naravi. Kakva greška! Zlostavljena priroda ima sada dva zla 

protiv kojih ratuje umjesto jednog. Ona ostavlja posao u koji je bila uključena i odlučno traje 

čekanje da izbaci novouvedenog uljeza u sustav. Priroda osjeća to dvostruko opterećenje na svojim 

snagama i tako postaje oslabljena.  

 

Lijekovi nikada ne izliječe bolest. Oni su joj samo promijenili oblik i mjesto. Sama priroda je 

uspješan obnovitelj i koliko bolje bi mogla obavljati svoju zadaću ako joj se to dopusti. No, ta joj se 

prednost rijetko dopušta. Ako osakaćena priroda radi pod opterećenjem, i konačno ostvaruje u 

velikoj mjeri svoju dvostruku zadaću, a pacijent živi, priznanje za to ide liječniku. Ali ako priroda 

ne uspije u svojemu nastojanju izlučiti otrov iz tijela, i pacijent umre, to se naziva "prekrasnim 

djelovanjem Providnosti". Ako je bolesnik prihvatio savjet za ublažavanje preopterećenosti prirode 

u tom razdoblju, i s razumijevanjem koristio čistu mekanu vodu, ova stopa smrtnosti uzrokovana 

upotrebom lijekova možda se u cijelosti otkloni. Upotreba vode može to ostvariti, ali malo, ako 

pacijent ne osjeća potrebu i strogo pridržavanje umjerenosti u prehrani. 

 

Mnogi žive kršeći zakone zdravlja, te ne poštuju odnose svojih navika između jedenja, pijenja i rada 

koji trebaju održati njihovo zdravlje. Oni se neće uznemiriti zbog svog istinskog stanja sve dok se 

priroda ne pobuni protiv zlostavljanja u kojem pati, od bolova u tijelu. Ako bi, čak i tada, patnici 
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počeli postupati ispravno, te posegnuli za jednostavnim sredstvima koja su zanemarena - koristiti 

vodu i pravilnu prehranu, priroda bi dobila pomoć koja joj je baš potrebna, a koju je trebala da ju je 

imala davno prije. Ako se ovaj savjet provede, pacijent će se općenito oporaviti, bez posljedica. 

 

Kada se primijeni lijekove u tijelu, za neko vrijeme oni mogu činiti da imaju povoljan učinak. 

Promjena se može održati, ali bolest nije izliječena. Ona će se očitovati u nekom drugom obliku. U 

nastojanju da izbaci lijek iz tijela, priroda time pacijentu ponekad uzrokuje snažnu patnju. A bolest, 

zbog koje je lijek dan, može nestati, ali samo da se ponovo pojaviti u novom obliku, kao što su 

bolesti kože, čireva, bolno oboljelih zglobova, a ponekad i u još opasnijem i smrtonosnijem obliku. 

Jetra, srce i mozak često su pogođeni lijekovima, i često svi ti organi opterećeni su bolešću, a 

nesretni bolesnici, ako žive, su invalidi za cijeli život, umorno se vukući u bijedi. Oh, kolika je 

cijena tog otrovnog lijeka! Ako ne daje život, onda doista košta previše. Priroda je osakaćena u 

svim svojim nastojanjima. Cijeli stroj je izvan pogona, a u narednom razdoblju u životu, kada se na 

te fine funkcije koje su ozlijeđene, treba osloniti i kad trebaju obavljati važniju ulogu u jedinstvu sa 

svim finim radnjama prirode tog živog stroja, one ne mogu lako i snažno obavljati svoj rad, a cijeli 

sustav osjeća nedostatak. Ti organi, koji bi trebali biti u zdravom stanju, su oslabljeni, krv postaje 

nečista. Priroda nosi ožiljke, i pacijent trpi zbog različitih oboljenja, dok naglo padaju njezini napori 

i slijedi smrt. Ima više onih koji umru od upotrebe lijekova, nego svi koji bi umrli od bolesti da je 

prirodi bilo dopušteno da učini svoj posao. 

 

Nesigurnost u dijagnosticiranju 

Mnogi su životi žrtvovani liječničkim propisivanjem lijekova za nepoznate bolesti. Oni nemaju 

pravo znanje o točnoj bolesti koja utječe na pacijenta. No, od liječnika se očekuje da znaju u 

trenutku što učiniti, i ako oni ne djeluju odmah, kao da su savršeno razumjeli bolest, njih pacijenti i 

njihovi nestrpljivi prijatelji smatraju za nesposobne liječnike. Stoga u namjeri da zadovolje 

pogrešne stavove bolesnika i njihovih prijatelja, medicina mora biti primijenjena, pokusima i 

ispitivanjima pokušavaju izliječiti pacijenta od bolesti o kojima nemaju pravo znanje. Priroda je 

zasićena s otrovnim lijekovima koje ne može izbaciti iz tijela. Sami liječnici često su uvjereni da su 

koristili snažne lijekove za bolesti koje nisu postojale, a posljedica je smrt. 

 

Liječnici su zavrijedili kritike, ali oni nisu jedini u krivu. I sami bolesni, ako će biti pacijenti, 

prehrana i malo patnje, i dati prirodi vremena da odradi svoje, oporavit će se mnogo prije, bez 

upotrebe bilo kojeg lijeka. Priroda sama posjeduje ljekovita svojstva. Lijekovi nemaju moć da 

liječe, ali će većina njih uglavnom ometati prirodu u njezinim naporima. Nakon svega, ona mora 

obaviti posao obnove. Bolesni se žure da što prije ozdrave a i prijatelji bolesnih su nestrpljivi. Oni 

će imati lijekove, a ako oni ne osjećaju snažan utjecaj na svoje sustave, njihovi pogrešni stavovi 

navest će ih da misle da bi trebali to osjećati, te će zato nestrpljivo potražiti drugog liječnika. 

Promjenom se često povećava zlo. Oni prolaze kroz tijek medicine jednako opasno kao kod prvog 

liječnika, i bude kobno, jer dva tretmana se ne slažu, a sustav je zatrovan nakon lijeka. 

 

Primjena vode u slučaju groznice   

Mnogi nikada nisu doživjeli blagotvorne učinke vode, te su se bojali primijeniti jedan od najvećih 

nebeskih blagoslova. Vodu su odbile osobe koje su patile od paljenja groznice, zbog straha da će ih 

ozlijediti. Da im je, u njihovu grozničavom stanju, dana da je slobodno piju, i da je također 

primijenjena izvana, bili bi pošteđeni dugih dana i noći patnje, a mnogi dragocjeni životi spašeni. 

No, tisuće su umrli u bijesnoj groznici, dok gorivo koje je hranilo groznicu nije izgorjelo, i pojelo 

vitalne organe, te su umrli u najvećoj agoniji, bez dopuštenja da voda umanji njihovu goruću žeđ. 

Voda, što je dopušteno za gašenje zapaljene besmislene zgrade, da ugasi strahovit rušilački 

elemente, nije dopuštena ljudskim bićima da ugase požar koji u njima guta vitalne organe. 
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Neoprostivo neznanje  

Mnogi ostaju u neoprostivom neznanju u odnosu na zakone svog bića. Oni se pitaju zašto je naša 

rasa toliko slaba, i zašto tako mnogi umiru prerano. Ne postoji li razlog? Liječnici koji tvrde da 

razumiju ljudski organizam, propisuju svojim pacijentima, pa čak i za svoju dragu djecu, kao i 

njihove drugove, spori otrov za prekid bolesti ili da barem blago uspore njezino širenje. Sigurno, 

oni ne mogu shvatiti zlo od tih tvari jer im nije prezentirano kao meni, ili to nisu mogli učiniti na taj 

način (prema tome). Učinci otrova ne mogu se odmah shvati, ali on sigurno radi svoj posao u tijelu, 

potkopavajući ga i potpomažući sakaćenje prirode u njezinim naporima. Oni traže da isprave zlo, ali 

posljedica je daleko veća, ona koja je često neizlječiva. 

 

Invalidnost uzrokovana lijekovima 

Oni koji su na taj način liječeni (lijekovima) stalno su bolesni, zbog stalnog doziranja. A opet, ako 

slušate njihov razgovor, često ćete čuti kako hvale lijekove da su im pomogli te preporučuju njihovu 

upotrebu i drugima, jer su od njih imali koristi. Čini se da takvi imaju, kao što se može zaključiti, od 

uzroka do posljedice, kao posljedicu blijeda lica, a trajne pritužbe na bolesti i opće srdžbe na one 

koji tvrde da su imali koristi, i to bi bilo dovoljno svjedočenje o uništavaju zdravlja utjecajem 

lijekova. Pa ipak, mnogi su tako zaslijepljeni da ne vide da ni svi lijekovi koji su primijenjeni nisu 

ih izliječili, nego im je još gore. Invalidnost uzrokovana lijekovima je (bolest) broj jedan u svijetu, i 

općenito uzrokuje nedruštvenost, razdražljivost, uvijek bolesno stanje, koje se odugovlači u 

bijednom životu, i čini se da žive samo zato da neprestano pozivaju druge u stalno vježbanje 

strpljenja. Otrovni lijekovi nisu ih ubili na licu mjesta, jer priroda nije sklona odustati od života. 

Ona se ne želi prestati boriti. Ipak, primatelji lijeka nikad se ne osjećaju dobro. Oni uvijek osjećaju 

da im je hladno, što uzrokuje velike patnje zbog otrova, i to kroz cijelo tijelo.  

 

Strihnin 

Bila mi je pokazana grana koja je bila puna velikog ravnog sjemenja. Na tom je bilo napisano Nux 

vomica, strihnin. Ispod je napisano, nema protuotrov. Bile su mi pokazane osobe pod utjecajem 

ovog otrova. On izaziva toplinu, te se čini da djeluje posebno na kralježnicu, ali je utjecao na cijelo 

tijelo. Kada ga se uzima i u najmanjim količinama, ima svoj utjecaj, koji se ne može neutralizirati. 

Ako ga se uzima, često uzrokuje: neumjerenost, grčeve (konvulzije), paralize, ludilo i smrt. Mnogi 

koriste ovo smrtonosno zlo u malim količinama. Ali, ako su shvatili njegov utjecaj, ni jedna trunka 

neće biti unesena u tijelo. 

 

Kada je prvi put primijenjen, njegov utjecaj se možda činio korisnim. On uzbuđuje živce povezane s 

kralježnicom, osobito na glavi i potiljku. Bolesnici obično ne mogu izdržati ni najmanje strujanje 

zraka (propuh). Skloni su zatvoriti svaku rupicu, i zbog nedostatka slobodnog, okrepljujuće zrak 

neba, krv postaje nečista, vitalni organi oslabe, i rezultat je opća slabost. Prekomjerno uzbuđeni 

ovim otrovnim lijekom, osjetljivi živci povezani s kralježnicom gube tonus i vitalnost, te slijedi 

slabost u leđima i u udovima. Vid i sluh često su pogođeni, te u mnogim slučajevima pacijent 

postaje bespomoćan. 

 

Opijum 

Pokazano mi je da nevin, skromna izgleda, bijeli mak daje opasan lijek. Opijum je spor otrov, kada 

se uzima u malim količinama. U velikim dozama proizvodi letargiju i smrt. Njegovi učinci od 

živčanog sustava ostavljaju ruševine. Kada pacijenti koriste ovaj lijek dok ne postane navika, 

gotovo je nemoguće da ga prekinu koristiti, jer bez njega osjećaju nesvjesticu i nervozu. Oni su u 

gorem stanju kada su lišeni njega nego onaj koji pije rum bez njegovog ruma ili duhanski korisnici 

lišeni duhana. Rob opijuma je u bijednu stanju. Ako mu je živčani sustav stalno opijen s otrovnim 

lijekom, on je jadno. On paralizira osjećanja, otupljuje mozak, a onesposobljava um za službu 

Bogu. Pravi kršćani ne mogu ustrajati u korištenju tog sporog otrova, kada znaju njegov utjecaj na 

sebe. 
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Oni koji koriste opijum ne mogu uzvratiti Bogu  ništa više prihvatljivu službu nego što to može 

pijanica, ili korisnik duhana. Oni koji su prekinuli tu, za živce i mozak, razornu praksu morat će 

posjedovati hrabrost, i patiti, kao što će se pijanac ili rob duhana patiti, kada budu lišili svoje tijelo i 

um (sredstva) razaranja. Bog (Elohim je nezadovoljan kad njegovi sljedbenici postanu robovi 

navika koje upropaštavaju tijelo i um. Nux vomica, ili strihnin, i opijum su ubili svoje milijune, i 

ostavili tisuće na zemlji zadržane u nesreći, patnji, na teret sebi i onima oko njih. 

 

Živa, živin klorid, kinin 

Živa, živin klorid i kinin su donijeli svoju količinu bijede, koju će sam Dan Gospodnji u potpunosti 

otkriti. Pripravci žive i živinog klorida uzeti u sustav tijela zadržat će svoju otrovnu snagu sve dokle 

god postoji i čestica u sustavu. Ovi otrovni pripravci uništili su milijune, i mnoge ostavili u 

bolnicama da jadno životare. Svima je bolje bez tih opasnih pripravaka. Jadni patnici, s bolešću u 

gotovo svakom obliku, nepotrebno zahvaćeni patnjom, sa strašnim čirevima, te bolovima u kostima, 

gubitkom zuba, gubitkom pamćenja, i slabovidnošću, bili su gotovo posvuda. Oni su žrtve otrovnih 

pripravaka, koji su u mnogim slučajevima propisani za neku blagu izmorenost, koja bi nakon dan ili 

dva posta nestala i bez lijekova. No, otrovni pripravci, koje su propisali liječnici, pokazali su da 

uzrokuju oštećenja. 

 

Lijek kao zlo 

Beskrajna raznolikost lijekova na tržištu, brojne reklame novih lijekova i smjesa, svega što je, kako 

kažu, divno za liječenje, ubijaju stotine gdje ima koristi jedan. Oni koji su bolesni nisu strpljivi. Oni 

će uzeti razne lijekove, od kojih su neki vrlo snažni, iako oni sami ne znaju ništa o prirodi 

pripravka. Svi lijekovi koji su uzeti samo čine njihov oporavak još beznadnijim. Ipak, oni se 

nastavljaju držati doziranja i dalje postaju slabiji, sve do smrti. Neki će uzimati lijek na svim 

događanjima. Onda neka ove štetne smjese i razne smrtonosne otrove uzimaju na vlastitu 

odgovornost. Božji  sluge ne bi trebali propisivati lijekove za koje znaju da će ostaviti štetne učinke 

na tijelo, čak i ako će to ublažiti trenutne patnje. 
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POGLAVLJE 2 

Živopisna prezentacija učinaka lijekova 

(Druga izjava Ellen G. White o lijekovima je objavljena 1865. godine u Kako živjeti?, broj 3, u 

članku pod naslovom "Bolest i njezini uzroci.") 

 

Primjena jakih otrova 

Ljudska obitelj je na sebe navukla bolesti raznih oblika zbog svojih pogrešnih navika. Ljudi nisu 

proučavali kako živjeti zdravo, a njihov prijestup zakona njihovog bića je proizveo žalosno stanje 

stvari. Ljudi su rijetko pripisali svoje patnje pravom uzroku - vlastitoj pogrešci tijekom djelovanja. 

Oni su se prepustili neumjerenosti u jelu, i napravili su boga od svog apetita. U svim svojim 

navikama su pokazali svoju nepromišljenost u odnosu na zdravlje i život; i kada je, kao rezultat, 

uslijedila bolest, oni su sami napravili da vjeruju da je Bog  uzrok toga, kad im je vlastiti izbor 

tijekom akcije donio siguran (loš) rezultat. Kad su u nevolji, oni potraže liječnika, i povjere svoja 

tijela njegovim rukama, očekujući da će im pomoći. On im propiše lijekove, sastav o kojem oni 

(pacijenti) ne znaju ništa; i u njihovom slijepom povjerenju oni će progutati sve što liječnik može 

izabrati i dati. Tako snažni otrovi često bivaju propisani, koji su okov prirodi u svim njezinim 

prijateljskim naporima da se oporavi od zlostavljanja koja je sustav pretrpio; a pacijent je požurio 

napustiti ovaj život. 

  

Majka koja je već bila nešto neraspoložena, a koja bi se mogla oporavi uzdržavanjem od hrane za 

kratko vrijeme, da prestane s radom, imajući mir i odmor, i umjesto da to učini, ona šalje po 

liječnika. I on, koji bi trebao biti pripremljen dati nekoliko jednostavnih uputa i ograničenja u 

prehrani, te ju usmjeriti pravom putu, je nemaran da to učini, ili je previše zabrinut da dobije svoju 

naknadu (za rad). 

 

Neki su odvučeni u smrt 

           On (liječnik) čini da slučaj postaje težak, i propisuje svoje otrove, koje, ako bi bio i sam 

bolestan, ne bi ih se usudio uzeti. Pacijentu postaje gore i otrovni lijekovi se slobodnije 

propisuju, dok je priroda preopterećena u svojim naporima, i odustaje u sukobu, a majka 

umre. Ona je bila odvučena u smrt. Njezino tijelo je otrovano unatoč liječenju. Ubijena je. 

Susjedi i rodbina će se diviti prekrasnom djelovanju Providnosti, koja je tako uklonila majku 

usred njezine korisnosti, u razdoblju kada djeca toliko trebaju nju i njezinu brižnost. Oni 

krive našeg dobrog i mudrog nebeskog Oca kad bacaju na Njega tu težinu ljudskog jada. 

Nebo želi da majka živi, a njezina nepažnja prema zakonu njezina bića uzrokovala joj je 

bolest. A liječnik je moderne otrove uveo u njezino tijelo, i tako zatvorio razdoblje njezinog 

postojanja, a ostavio bespomoćno, udareno stado bez majke. 

 

Nije uvijek slučaj da je za rezultate kriv liječnik. Bolesni ljudi koji uzimaju te lijekove-otrove čini 

se da se dobro osjećaju. Kod nekih, koji imaju dovoljno životnih snaga prirode, imat će mogućnost 

izbaciti otrov iz tijela, i bolesnik treba imati razdoblje odmora da se oporavi. Ne treba dopustiti 

uzeti lijekove jer samo sprečavaju prirodu u njezinim naporima. Sve zasluge treba pripisati prirodi i 

njezinim obnoviteljskim silama. 

  

Iako se pacijent može oporaviti, ali potreban je snažan napor prirode da se potakne djelovanje u 

prevladavanju otrova, jer sustav je ozlijeđen i to skraćuje život pacijentu. Postoje mnogi koji ne 

umiru pod utjecajem lijekova; ali postoji mnogo onih koji su postali beskorisne olupine, beznadni, 

tmurni i jadni u patnji, teret i sebi i društvu. 

 

Oni pogoršavaju rase 

Ako bi oni koji uzimaju te lijekove bili sami patnici, onda zlo ne bi bilo tako veliko. Roditelji ne 

samo što griješe protiv sebe u gutanju lijekova- otrova, nego griješe i protiv svoje djece. Narušeno 

stanje krvi otrov raznosi kroz sustav, zbog pogaženih načela, i raznih bolesti uzrokovanima 
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lijekovima, kao posljedicu lijekova-otrova, prenose oni na svoje potomstvo, i ostavljaju mu jadno 

nasljeđe. Ovo je još jedan veliki uzrok degeneracije rase. 

 

Liječnici, propisivanjem svojih lijekova- otrova, učinili su puno za povećanje pogoršanja rase, 

fizički, mentalno, i moralno. Svuda možete ići i vidjet ćete deformitete, bolest i slaboumnost, što se 

u vrlo velikom broju slučajeva može pratiti, jer izravno vodi natrag na lijekove-otrove, upravljane 

rukom liječnika kao lijek za neke od životnih zala. Takozvani lijek plašljivo se dokazao na 

pacijentu, tako krmi, patničko iskustvo, biti daleko gori od bolesti za koje je uzet lijek. Svi koji 

posjeduju zajedničke sposobnosti treba razumjeti želje vlastitog sustava. Filozofiju zdravlja treba 

sastaviti kao jedan od važnih studija za našu djecu. To je sve važno da ljudski organizam bude 

shvaćen; onda inteligentni muškarci i žene mogu biti njihovi liječnici. Ako bi ljudi zaključivali od 

uzroka do posljedice, i ako bi slijedili svjetlost koja sjaji na njih, oni bi nastavili tečaj koji bi 

osigurao zdravlje i smrtnosti bi bilo daleko manje. Ali ljudi su previše spremni ostati u 

neoprostivom neznanju i povjeravaju svoje tijelo liječniku, umjesto da preuzmu ikakvu posebnu 

odgovornost sami. 

 

Četiri ilustrativna slučaja 

Bilo mi je prikazano nekoliko ilustracija o ovoj važnoj temi. Prva je bila obitelj koja se sastoji od 

oca i kćeri. Kći je bila bolesna, a otac je bio jako uznemiren zbog toga, te je pozvao liječnika. Otac 

je, dok je vodio liječnika u bolesničku sobu,  osjetio bolnu tjeskobu. Liječnik je pregledao 

pacijenticu i nije rekao gotovo ništa. Obojica su napustili bolesničku sobu. Otac je obavijestio 

liječnika da je pokopao majku, sina i kćer, te da je ova kći sve što je ostalo od njegove obitelji. 

Zabrinuto je upitao liječnika misli li da je slučaj njegove kćeri beznadan. Liječnik ga je tada upitao 

u vezi s prirodom i duljinom bolesti onih koji su umrli. Otac, žalostan zbog činjenica koje ga vezuju 

uz bolest svojih najmilijih, nastavlja: "Mog sina je prvi put napala groznica. Nazvao sam liječnika. 

On je rekao da može propisati lijek koji bi uskoro mogao slomiti groznicu. Dao mu je snažan lijek, 

ali je bio razočaran njegovim učincima. Groznica je smanjena, ali mom sinu se bolest opasno 

pogoršala. Ponovno je dao isti lijek, ali nije bilo promjene na bolje. Liječnik je onda posegnuo za 

još snažnijim lijekom, ali moj sin ne dobiva nikakvo olakšanje. Groznica ga je ostavila, ali on se 

nije oporavio. Brzo je potonuo i umro. 

 

"Smrt mog sina, tako iznenadna i neočekivana, bila je velika tuga za sve nas, a posebno majci. 

Njezino promatranje i anksioznost u njegovoj bolesti, njezina tuga, nastala uslijed iznenadne smrti, 

bili su previše za njezin živčani sustava, i ona je uskoro potpuno klonula. Osjećao sam 

nezadovoljstvo postupanjem ovog liječnika. Moje povjerenje u njegove sposobnosti se bilo 

poljuljalo, i ne bih ga zvao drugi put. Zvao sam drugoga da pomogne mojoj supruzi, koja je patila. 

Ovaj drugi liječnik dao joj je poveću dozu opijuma, i kazao da će je to osloboditi boli, smiriti joj 

živce, i dati joj odmor, što joj je bilo jako potrebno. Opijum ju je ošamutio. Spavala je, i ništa ju nije 

moglo probuditi iz stanja nalik na smrtnu ukočenost. Njezin puls i srce nasilno su bubnjali, a zatim 

je puls bivao sve slabiji i slabiji, te je ona u konačnici prestala disati Tako je umrla, ne dajući svojoj 

obitelji ni jedan pogled u znak prepoznavanja. Ova druga smrt učinila je više nego što smo mogli 

izdržati. Svi smo duboko ožalošćeni; ja sam očajavao, i ništa me nije moglo utješiti. 

 

"Moja kći je sljedeća bila pogođena. Tuga, tjeskoba, i gledanje je preopteretilo njezine moći 

izdržljivosti, njezina snaga je opala, i ona je pala u postelju pateći. Sada sam izgubio povjerenje u 

oba liječnika koje sam bio pozvao. Sljedeći liječnik mi je bio preporučen kao uspješan u liječenju 

bolesnih, i iako je živio na udaljenosti, bio sam odlučan ukazati mu povjerenje. 

 

"Ovaj treći liječnik je tvrdio da razumije predmet moje kćeri. On je rekao da je ona znatno 

oslabljena, da joj je živčani sustav poremećen, da ima groznicu, što bi moglo biti pod kontrolom, ali 

da će trebati vremena kako bi se izvukla iz sadašnjeg stanja slabosti. Izrazio je savršeno povjerenje 

u svoju sposobnost da ju podigne. Dao joj je snažan lijek za razbiti groznicu. To je postignuto. Ali 
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kad je groznica otišla, slučaj je poprimio još alarmantnije značajke i postajao je sve složeniji. Kad 

su se simptomi promijenili, lijekovi su varirali od slučaja do slučaja. Dok je bila pod utjecajem 

novih lijekova, ona bi, za neko vrijeme, živnula. To bi probudilo naše nade da će ozdraviti, samo da 

bi naše razočaranje bilo još gorče, dok je njoj bivalo još gore.  

 

  

"Liječnikov posljednji izbor bio je živin klorid. Neko vrijeme činilo se da je između života i smrti. 

Uhvatili su je grčevi (konvulzije). Kad su ti najgori grčevi prestali, bili smo uznemireni zbog bolne 

činjenice da je njezin intelekt oslabljen. Polako se je počela oporavljati, iako je još uvijek uvelike 

patila. Njeni udovi su bili osakaćeni a to je bio učinak moćnih otrova koje je primila. Životarila je 

još nekoliko godina, bespomoćno, bijedno pateći se, a umrla je u teškoj agoniji. " 

 

Nakon ovog tužnog izlaganja otac je molećivo pogledao liječnika, i zamolio ga da mu spasi jedino 

preostalo dijete. Liječnik je izgledao tužno i tjeskobno, ali nije propisao recept. On je ustao da 

napusti kuću, rekavši da će nazvati sljedeći dan. 

 

Tri slučaja tretirana lijekovima 

Bila mi je predstavljena druga scena. Bila sam dovedena u prostor u kojem je bila žena, koja je 

imala očito oko trideset godina. Liječnik je stajao uz nju, i izvještavao da joj je živčani sustav 

poremećen, da joj je krv nečista i troma, da joj je želudac u hladnom, neaktivnom stanju. On je 

rekao da će dati svoje aktivne lijekove, koji će uskoro poboljšati njezino stanje. Dao joj je prah iz 

bočice na kojoj je pisalo "nux vomica" (živa).  Gledala sam kakav učinak će to imati na pacijenticu. 

Činilo se da djeluje pozitivno. Njezino stanje se činilo bolje. Bila je animirana, pa čak i kao vesela i 

aktivna. 

 

Moja pozornost je tada bila usmjerena na još jedan slučaj. Bila sam uvedena u bolesničku sobu 

mladića koji je ležao pod visokom temperaturom. Liječnik je stajao uz krevet patnika, s dozom 

medicine u bočici na kojoj je pisalo "živin klorid". On je primijenio ovaj kemijski otrov, a činilo se 

da će promjena nastupiti, ali ne na bolje. 

 

Bio mi je pokazan još jedan slučaj. Bila je to žena, koja kao da je patila od mnoge boli. Liječnik je 

stajao uz krevet bolesnice te je primijenio lijek uzet iz bočice na kojoj je pisalo "opijum". Isprva se 

činilo da ovaj lijek utječe na um. Neobično je govorila, ali na kraju je postala mirna i onda zaspala. 

 

Natrag do tjeskobnog oca 

Moja pozornost je tada bila usmjerena na prvi slučaj, na oca koji je izgubio suprugu i dvoje djece. 

Liječnik je u bolesničkoj sobi, stoji uz postelju bolesne kćeri. Opet je napustio sobu bez davanja 

lijekova. Otac, kad je bio sam u prisutnosti liječnika, vidno duboko potresen, upita, nestrpljivo: "Zar 

ništa ne namjeravate poduzeti? Hoćete li ostaviti moju kći da umre?" 

 

Liječnik je rekao: "Slušao sam tužne ispovijesti o smrti tvoje mnogo voljene supruge i tvoje dvoje 

djece, te shvatio čuvši iz tvojih vlastitih usta da su svo troje umrli dok su bili pod skrbi liječnika, i 

uzimali propisane lijekove koje su im osobno dali svojim rukama. Medicina nije spasila tvoje 

najmilije; i kao liječnik, ja ozbiljno vjerujem da nitko od njih nije trebao, ili nisu  trebali, umrijeti. 

Mogli su se oporaviti, da nisu bili toliko (lijekom) zatrovani da priroda nije bila toliko oslabljena 

zlostavljanjem, i na kraju se slomila." Odlučno je izjavio potresenom ocu: "Ja ne mogu dati lijek za 

tvoju kćer. Samo ću nastojati pomoći prirodi u njezinim naporima, da ukloni svaku prepreku, a 

zatim ostaviti prirodi da oporavi iscrpljene snage tijela." On je stavio u ruke oca nekoliko uputa, za 

koje je naredio da pozorno provede: "Zaštitite pacijenticu od uzbuđenja i svakog utjecaja koji bi 

vodio u potištenost (depresiju). Njezini posjetitelji bi trebali biti veseli i puni nade. Ona mora imati 

jednostavnu prehranu i treba imati obilje čiste meke vode za piće. Ona bi se trebala kupati češće u 
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čistoj mekoj vodi, a to liječenje treba slijediti nježnim trljanjem. Neka svjetlost i zrak slobodno 

prodiru u njezinu sobu. Ona mora imati miran i neometan odmor. " 

 

Otac je polako čitao recept (upute), čudeći se toj nekolicini jednostavnih uputa, sumnjajući da bilo 

koji dobar rezultat može proizaći iz takvih jednostavnih sredstava. 

 

Liječnik je rekao: "Imao si dovoljno povjerenja u moju sposobnost, stavljajući život svoje kćeri u 

moje ruke. Ne povlači svoje povjerenje. Ja ću svakog dana posjećivati tvoju kćer, te vas upućivati u 

upravljanju njenim slučajem. Slijedi moje upute s povjerenjem, i vjerujem da ću ti kroz nekoliko 

tjedana predstaviti tvoju kćer u mnogo boljem zdravstvenom stanju, ako ne i potpuno oporavljenu." 

 

Otac je izgledao tužno i sumnjičavo, ali je odlučio prihvatiti prijedlog liječnika. Bojao se da njegova 

kći mora umrijeti, ako ne dobije lijek. 

 

Program u ostalim slučajevima 
Ponovno mi je bio predstavljen drugi slučaj. Pacijentica se pojavila u boljem stanju pod utjecajem nux 

vomica. Ona je sjedila, omotana šalom, žaleći se na hladnoću. Zrak u toj sobi bio je nečist. Zbog grijanja je 

izgubio svoju vitalnost. Gotovo svaka pukotina gdje je mogao ući čisti zrak bila je začepljena kako bi radno 

osoblje zaštitilo pacijenticu od osjećaja hladnoće, što je posebno osjećala u leđima i vratu i donjem dijelu 

kralježnice. Ako su vrata ostala odškrinuta, to ju je činilo nervoznom i uznemirenom, tražila je da se smiluju 

i zatvore ih, jer joj je bilo hladno. Nije mogla podnijeti ni najmanje strujanje zraka od vrata ili prozora. 

Inteligentni gospodin je stajao, sažaljivo gledajući na nju, i reče prisutnima: "Ovo je drugi rezultat nux 

vomike (žive).  Posebno djeluje na živce a to utječe na cijeli živčani sustav. Za neko vrijeme izazvat će 

povećan pritisak na rad živaca. Kao posljedica djelovanja snage ovog lijeka pojavit će se hladnoća i 

klonulost. On do te mjere uzbuđuje i ubitačno nadražuje (živce) da će za posljedicu uzrokovati paralizu."  

 

Ponovno mi je bio predstavljen treći slučaj. Bilo je to o mladiću kojem je bio propisan živin klorid. 

Bio je veliki patnik. Usne su mu bile tamne i natečene, desni upaljene. Njegov jezik bio je gust i 

natečen, a slina pokrenuta iz usta u velikim količinama. Inteligentni gospodin, prije spomenut, tužno 

je gledao na oboljelog, te je rekao: "Ovo je utjecaj pripravaka od žive. Ovaj mladić je imao 

dovoljno živčane energije preostale da započne rat nakon ovog uljeza, ovog lijeka-otrova, da ga 

pokuša izbaci iz sustava. Mnogi nemaju dovoljno životne sile preostale da pobudi na akciju; priroda 

je svladana, prestaje sa svojim naporima, i žrtva umre." 

 

Četvrti slučaj, osoba kojoj je dan opijum, ponovno mi je bila predstavljena. Ona se probudila iz sna 

znatno oslabljena. Um joj je bio rastresen. Bila je nestrpljiva i razdražljiva, pronalazeći greške na 

svojim najboljim prijateljima i umišljajući da oni ne pokušavaju ublažiti njezine patnje. Postala je 

ljutita i odjurila kao manijak. Gospodin, prije spomenut, pogledao je tužno na patnicu te rekao 

prisutnima: "Ovo je druga posljedica uzimanja opijuma" 

 

Bio je pozvan njezin liječnik. On joj je dao povećanu dozu opijuma, što je ušutkalo njezino 

buncanje, ali ju je učinilo govorljivom i veselom. Bila je u miru sa svima oko sebe, s izrazito puno 

ljubavi prema poznanicima, kao i prema svojoj rodbini. Ubrzo je postala pospana te je pala u 

ošamućeno stanje. Ranije spomenuti gospodin je svečano rekao: "Njezino stanje nije bolje sada 

nego kada je bila u ljutitom stanju buncanja. Ona je izrazito lošije. Ovaj lijek-otrov, opijum, daje 

privremeno olakšanje od bolova, ali ne uklanja uzrok boli. On samo otupljuje mozak, čineći ga 

nesposobnim za primanje dojmova, i živce. Dok je mozak time postao neosjetljiv, pogođeni su sluh, 

okus i vid. Kada utjecaj opijuma prestane, mozak se budi iz svog stanja paraliziranosti, živci, koji su 

bili odsječeni od komunikacije s mozgom, vrište, glasnije no ikad, bol u sustavu, zbog dodatnih 

povreda koje je sustav pretrpio zbog primanja ovog otrova. Svaki dodatni lijek dan pacijentu, bilo 

da je to opijum ili neki drugi otrov, zakomplicirat će slučaj, i pacijentov oporavak učiniti još 

beznadnijim. Dani lijekovi za omamljivanje, ma kakvi oni bili, rastrojit će živčani sustav. Zlo, 

jednostavno u početku, što je priroda pokušala sama svladati, a što bi ona i prevladala da je bila 
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prepuštena sama sebi, je napravilo deset puta gore uvođenjem lijekova- otrova u sustav. Rezultat tih 

otrova je rušilačka bolest sama po sebi, prisiljavajući na izvanredno djelovanje preostalih životnih 

snaga u rat protiv  lijeka- uljeza." 

 

Zadovoljavajući rezultati u prvom slučaju 

Bila sam opet dovedena u bolesničku sobu u prvom slučaju, tamo gdje su bili otac i njegova kći. 

Kći je sjedila pokraj svog oca, vesela i sretna, sa sjajem zdravlja na njezinu licu. Otac je gledao na 

nju sa sretnim zadovoljstvom, lice mu je govorilo o zahvalnosti njegova srcu, što mu je njegovo 

jedino dijete bilo pošteđeno. Ušao je njezin liječnik, a nakon kratkog razgovara s ocem i djetetom, 

ustade da ode. On se obratio ocu ovako: "Predstavljam ti tvoju kćer vraćenog zdravlja. Nisam joj 

dao lijek, te sam ju mogao ostaviti  neoslabljene konstitucije. Medicina nikad to ne bi mogla 

ostvariti. Lijek remeti prirodni fini stroj i slama sustav, i ubija, ali nikada ne liječi. Priroda sama 

posjeduje obnoviteljske moći. Ona sama može izgraditi svoje iscrpljene energije i popraviti ozljede 

koje je primila zbog nepažnje prema svojim ustaljenim zakonima." 

 

Potom je upitao oca je li zadovoljan s ovim načinom liječenja. Sretni otac je izrazio srdačnu 

zahvalnost i savršeno zadovoljstvo, rekavši: "Naučio sam lekciju. Nikada neću zaboraviti.  Bilo je 

bolno, ali to je od neprocjenjive vrijednosti. Sada sam uvjeren da moja supruga i djeca nisu morali 

umrijeti. Njihovi životi su žrtvovani u rukama liječnika njihovim otrovnim lijekovima." 

 

Rezultati liječenja 

Bio mi je tada prikazan drugi slučaj, - pacijentica kojoj je bila propisana nux vomica. 

Podupirala su je dva podupirača, njezin krevet i njezin stolac. Gotovo je izgubila moć korištenja 

svojih udova. Spinalni (donji dio kralježnice) živci bili su djelomično paralizirani, a udovi su 

izgubili moć nošenja svoje težine. Žalosno je zakašljala, i teško disala. Ležala je na krevetu a uskoro 

je izgubila sluh i vid te nakon nekog vremena umrla. Prije spomenuti gospodin tužno je pogledao na 

beživotno tijelo te rekao prisutnima: "Svjedoci ste dugotrajnog utjecaja nux vomice na ljudski 

sustav. U svom početku djelovanja energija nervoze bila je pokrenuta i provalila na izvanredan 

način da bi se suprotstavila ovom lijeku-otrovu. Ovom dodatnom uzbuđenju uslijedila je slabost, a 

konačni rezultat bio je paraliza živaca. Ovaj lijek nema isti učinak na sve. Neki, koji imaju snažnu 

građu (tijela), oporave se od zloupotreba kojima mogu izložiti svoj sustav; dok se drugi, čije 

održanje na životu nije tako snažno, koji posjeduju oslabljen sustav, nikada ne oporave od primitka 

u sustav samo jedne doze; mnogi umiru ni od kojeg drugog uzroka do od učinaka jednog dijela tog 

otrova. Njegovi učinci uvijek naginju smrti. Uvjet je u sustavu, u neko vrijeme ovi otrovi su 

primljeni u tijelo, određujući život pacijenta. Nux vomica može obogaljiti, paralizirati, uništiti 

zdravlje zauvijek, ali ona nikada ne liječi. " 

 

Treći slučaj 

Riječ je o mladiću kojem su propisali kalomel - opet mi je bio predstavljen njegov slučaj. Bio je 

jadan patnik. Njegovi udovi bili su osakaćeni a on uvelike deformiran. On je rekao da su njegove 

patnje neopisive, i da mu je život veliki teret. Gospodin, koga sam više puta spomenula, pogledao 

ga je s tugom i sažaljenjem, i rekao: "To je učinak kalomela. On muči sustav sve dok u njemu 

postoji i čestica otrova. Dok živi ne gubi svoja svojstva zbog dugog boravka u živom sustavu. On 

raspaljuje zglobove, a često uzrokuje trulost u kostima. Često se manifestira u tumorima, čirevima, 

raku i to godinama nakon što je uveden u sustav." 

 

Četvrti slučaj mi je ponovno bio predstavljen - pacijentica na kojoj je bio primijenjen opijum. 

Njezino lice je bilo blijedo, a oči nemirne i staklaste. Ruke su joj se tresle kao da su oduzete, 

izgledala je jako uzbuđeno, zamišljajući da su svi prisutni bili udruženi protiv nje. Njezin je um bio 

potpuna olupina, a ona je bjesnila na jadan način. Liječnik je pozvan, i činilo se da je ravnodušan 

nad tim strašnim prizorom. Dao je pacijentici još snažniju dozu opijuma, rekavši da će joj to 

pomoći. Njezino buncanje nije prestalo dok nije postala potpuno opijena. Tada ju je zahvatila 
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smrtna ukočenost. Već spomenuti gospodin je gledao pacijenticu i reče tužno: "Njezini dani su 

odbrojeni. Napore koje je priroda napravila je toliko puta svladao ovaj otrov koji je iscrpio vitalne 

sile koje su više puta bile potaknute na neprirodno djelovanje da oslobode tijelo od otrovnog lijeka. 

Trud prirode je iscrpljen i patnički život pacijentice će završiti." 

 

Više smrtnih slučajeva je uzrokovano uzimanjem lijeka nego od svih drugih uzroka zajedno. How to 

Live (Kako živjeti) broj 3, str. 51- 61. Pretisak u Review and Herald, 15. kolovoza do 12. rujna 

1899. 

___________________  

(Napomena: Slijedi poglavlje o lijekovima iz Spiritual Gifts, sv. IV, koje se pojavljuje kao 

Poglavlje 1.). 
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POGLAVLJE 3. 

Tvari koje truju krvotok  

Mi u našim lječilištima zastupamo upotrebu jednostavnih lijekova. Odvraćamo od upotrebe 

lijekova, jer oni truju krvotok. U tim ustanovama treba davati razborite upute kako jesti, kako piti, 

kako se odjenuti i kako živjeti, tako da se sačuva zdravlje.  

Savjeti o životu i  prehrani, 235. (1908)  

 

 

Smrtnost nakon djelovanja otrovnih lijekova 

Prirodni jednostavni lijekovi pomoći će u oporavku, bez ostavljanja smrtonosnih posljedica koje 

tako često osjećaju oni koji koriste otrovne lijekove. Oni uništavaju moć pacijenta da si sam 

pomogne. Ova moć o kojoj pacijenti trebaju biti poučeni podrazumijeva: jesti jednostavnu, zdravu 

hranu te odbijanjem da preopterete želudac raznim vrstama hrane u jednom obroku. Sve ovo bi 

trebalo obuhvatiti u obrazovanju bolesnih. Razgovor treba obuhvatiti kako sačuvati zdravlje, kako 

izbjegavati bolest, kako se odmarati kada je potreban odmor.  

Letter 82, 1908. (Liječnici i voditelj na Loma Lindi.) 

 

Što su lijekovi?  

(Pitanje studenta medicine upućeno Ellen G.White.) 

 

 

 

"Čuvši toliko o tebi od moje drage majke, a znajući kako si zainteresirana za medicinsko područje 

našeg rada, a koliko ti je Bog  otkrio što se tiče toga, odlučio sam uzeti malo tvog vremena da 

postavim pitanje koje muči neke od naših studenata medicine. 

   

"Sljedeće godine dobar broj nas krenut će na zadnju i najvažniju godinu na studiju medicine na 

sveučilištu. Od našeg proučavanja (iz knjige) Svjedočanstva i malo rada, (te knjige) Kako živjeti, 

možemo vidjeti da je Gospod snažno protiv upotrebe lijekova u našoj medicinskoj praksi. Smatrali 

smo da su štetni, jer je Gospod rekao tako kroz Svjedočanstva. Sada znamo poslije naše tri godine 

studija da je 'liječenje' (primjena lijekova) uglavnom neznanstvena praksa. 

 

"Neki studenti su u nedoumici što se tiče značenja riječi 'lijek' kao što je spomenuto u (knjizi) Kako 

živjeti? Odnosi li se to samo na jače lijekove kao što su: živa, strihnin, arsen, i takvi otrovni 

pripravci koje medicinski studenti nazivaju 'lijek ", ili to također uključuje jednostavnije lijekova, 

kao što su kalij, jod, morski luk, itd. Znamo da će naš uspjeh biti razmjeran našem prianjanju Bogu 

u metodama. Iz tog razloga sam postavio gore pitanje." Iz Letter, Edgar Caro gospođi Ellen G. 

White, 15. kolovoza, 1893. 

 

(Odgovor Ellen G. White) 

Vaša pitanja, reći ću, naširoko su odgovorena, ako ne u cijelosti, u (knjizi) Kako živjeti?. Lijek - 

otrovi znači ono što je opisano u člancima koje si spomenuo. Jednostavniji lijekovi su manje štetni 

razmjerno svojoj jednostavnosti; ali u vrlo mnogo slučajeva oni se koriste kada uopće nije potrebno. 

Postoje jednostavne biljke i korijenje koje svaka obitelj može koristiti za sebe, i ne treba zvati 

liječnika ništa prije nego što bih nazvala odvjetnika. Ne mislim da vam mogu dati ikakvu konačnu 

listu lijekova koju su preporučili liječnici, a da su savršeno bezopasni. Pa ipak, ne bi bilo mudrost 

uključiti se u polemiku oko ove teme.  

 

 

Praktikanti su vrlo ozbiljni u korištenju svojih opasnih preparata, a ja sam odlučno protiv 

pribjegavanja takvoj praksi. Oni nikada ne liječe; mogu mijenjati poteškoće te stvoriti još gore. 

Mnogi od onih koji prakticiraju propisivanje lijekova, ne bi isti sami uzeli ili ih dali svojoj djeci. 
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Ako imaju inteligentno znanje o ljudskom tijelu, ako razumiju njegov osjetljiv, prekrasan ljudski 

stroj, oni moraju znati da smo stvoreni tako čudesno, i da ni česticu tih jakih lijekova ne treba 

unijeti u ovaj ljudski živi organizam. Kad mi je taj predmet bio predstavljen, tužni teret, kao 

posljedica lijekova u medicini, dano mi je svjetlo da adventisti trebaju uspostaviti zdravstvene 

ustanove, odbacujući sve te zdravstvene uništavajuće izume, a liječnici bi trebali liječiti bolesnike 

prema higijenskim načelima. Veliki teret trebale bi ponijeti dobro obučene medicinske sestre, i 

dobro obučeni medicinski tehničari poučavajući "Zapovijed po zapovijed, redak po redak, ovdje 

malo, ondje malo." 

 

Poučavajte ljude da isprave navike i zdravom ponašanju, imajući na umu da gram preventive više 

vrijednosti od kilograma lijeka. Predavanja i studije u ovom području  pokazat će najviše 

vrijednosti. 

Letter 17-a 1893. 
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POGLAVLJE 4 

 

Lijekovi i njihova primjena u medicinskoj praksi  

Otrovni lijekovi koji ubijaju ili ostavljaju opake posljedice. 

 

Liječenje lijekom treba odbaciti. U tom smislu savjest liječnika uvijek mora biti osjetljiva, istinita i 

čista. Treba se ograditi od sklonosti primjene otrovnih lijekova koji ubijaju ako ne liječe. Otvoreno 

su mi bila postavljena pitanja u vezi s upotrebom lijekova.  Mnogi su tretirani s lijekovima, a 

rezultat je bio smrt. Naši liječnici, prakticirajući liječenje lijekovima, izgubili su mnoge slučajeve 

koji nisu trebali umrijeti da su ostavili svoje lijekove izvan bolesničke sobe. 

 

Slučajevi zahvaćeni groznicom bili su izgubljeni, a da su liječnici potpuno prekinuli sa svojom 

primjenom lijeka, da su postupili po zdravom razumu, i da su mudro i ustrajno koristili Božje  

lijekove, dosta zraka i vode, pacijenti bi se oporavili. Zanemareno korištenje tih tvari koje su 

odbačene odlučilo je slučaj bolesnog.  

 

Eksperimentiranje lijekovima je vrlo skup posao. Paraliza mozga i jezika je česta posljedica, a žrtve 

umru neprirodnom smrću. Jer, da su bile tretirane ustrajno, s neumornom, neopuštenom marljivošću 

s toplom i hladnom vodom, toplim oblozima, utopljenjem i mokrom plahtom, oni bi danas bili živi. 

 

Ništa ne treba staviti u ljudsko tijelo što će ostaviti zlokoban utjecaj. Kao pojašnjenje na tu temu, o 

primjeni higijenskog tretmana, razlog je što sam primila uputu za uspostavljanje lječilišta u raznim 

mjestima. 

Zaboljelo me je što su mnogi studenti bili ohrabreni da idu tamo (studirati) gdje će dobiti 

obrazovanje o korištenju lijekova. Svjetlo koje sam primila o temi primjene lijekova je sasvim 

drugačije od primjene u tim školama ili u lječilištima. Moramo biti prosvijetljeni o tim temama. 

 

Zamršena imena dana lijekovima koriste se za pokrivanje tog pitanja, tako da nitko neće znati što je 

njima dano kao lijek, osim ako se konzultira rječnik .... 

 

Pacijenti trebaju biti snabdjeveni s dobrom i zdravom hranom. Potpuna apstinencija od svih opojnih 

pića treba biti provedena; lijekovi će biti odbačeni, a racionalne metode liječenja trebaju uslijedi. 

Bolesnicima se ne smiju davati: alkohol, čaj, (crna) kava, ili lijek; sve to uvijek na njima ostavlja 

tragove zla. Promatrajući ova pravila, mnogi koje je liječnik bio otpisao mogu se vratiti zdravlju. 

  

U ovom radu ljudska i božanska oruđa mogu surađivati u spašavanju života, a Bog  će dodati svoj 

blagoslov. Mnogi od onih koji pate a nisu naše vjere, doći će u naše ustanove na tretman. Oni čije je 

zdravlje bilo uništeno grešnim uživanjem, a koje su bili tretirali liječnici, dajući lijekove koji nisu 

dali (pozitivnog) učinka, doći će; i imat će koristi. 

 

Bog će blagosloviti ustanove koje se vode u skladu s Njegovim planovima. On će surađivati sa 

svakim liječnikom koji vjerno i savjesno obavlja ovaj rad. On će ući u sobe za bolesne. On će dati 

mudrost medicinskim sestrama.  
Medical Ministry, pp. 227-229.  (Manuscript 162, 1897.) 

 

Strašan račun će trebati dati Bogu  

Strašan račun će trebati dati Bogu  ljudi koji imaju tako malo poštovanja prema ljudskom životu, 

koji liječe ljudsko tijelo tako nemilosrdno, rješavajući to sa svojim lijekovima. Dužnost je svake 

osobe da se inteligentno postavi u odnosu na bolest i njezine uzroke. Moramo proučavati Bibliju da 

bismo shvatili vrijednost koju je Bog stavio na muškarce i žene koje je Isus platio beskonačnom 

cijenom. Zatim, trebali bismo se upoznati sa zakonima života, da svako djelovanje ljudskog 

sredstva može biti u savršenom skladu s Božjim  zakonima. Kada postoji tako velika opasnost u 
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neznanju, zar nije najbolje biti mudar u odnosu na život ljudi, usklađen s našim Stvoriteljem, preko 

kojeg On hoće, da budemo vjerni upravitelji? Nemamo isprike ako u neznanju uništimo Božju  

građevinu uzimajući u svoje želuce otrovne lijekove pod raznim nerazumljivim imenima. Dužnost 

nam je odbiti sve takve recepte.  

Letters 44, 1896. 

 

U skladu s Božjim  planom 

Korištenje lijekova nije u skladu s Božjim  planom. Liječnici bi trebali shvatiti kako liječiti 

bolesnike korištenjem prirodnih lijekova. Čist zrak, čista voda, zdrava tjelovježba trebaju biti 

primijenjeni u liječenju bolesnih. .... 

 

Mnogi se upuštaju u nezdrave prakse dok ne naruše fizičku vitalnost, a mentalne i moralne moći 

oslabe. Kad padnu kao plijen bolesti tada pribjegavaju lijekovima, a ako im to priušti privremeno 

olakšanje, oni će izgleda biti zadovoljni nastaviti s grijehom. Oni ne analiziraju  svoje navike i 

praksu da vide što je pogrešno i isprave zla uklanjanjem uzroka. Kako su lijekovi samo stimulans, 

nakon nekog vremena shvate da su u gorem stanju nego prije nego što su koristili lijekove. 

Korištenje lijekova i nastavljanje sa zlim navikama, svakako je nedosljednost, i uvelike sramoti 

Boga  i obeščašćuje tijelo koje je napravio. Ipak, unatoč svemu tome, stimulansi i lijekovi i dalje 

bivaju propisivani, i slobodno ih koriste ljudska bića, dok štetne posljedice koje proizvode bolest, ne 

odbacuju. Oni koriste čaj, (crnu) kavu, duhan, opijum, vino, pivo, i druge stimulanse, i daju prirodi 

lažnu potporu. 

Letter 19, 1892. (Dr. Kellogg) 

 

Nastao u izopačenom znanju 

Od početka do kraja, zločin korištenja duhana, opijuma i lijekova, ima svoje porijeklo u izopačenom 

znanju. Zbog branja i jedenja od otrovnog voća, zbog zamršenog imena koje obični ljudi ne 

razumiju, na tisuće i desetke tisuća ljudskih života je izgubljeno. Ovo veliko znanje, za koje 

muškarci smatraju da će biti tako divno, Bog  ne smatra da ga čovjek treba imati. Oni upotrebljavaju 

otrovne proizvode, koje je sam Sotona posadio da zauzme mjesto stablu života, čiji su listovi za 

ozdravljenje narodima. Ljudi troše alkohol i narkotike, koji uništavaju ljudsku obitelj. Temperance, 

p. 75. (Manuscript 119, 1898.) 

 

Nedostatak vjere uzrokovao je  upotrebu lijekova  

Oni koji vide Isusa živeći vjerom, oni koji prebivaju u Njemu, imat će moć da čine čuda u Njegovu 

slavu. To je razlog zašto bi liječnici i medicinske sestre u našim zdravstvenim ustanovama trebali 

biti oni koji prebivaju u Isusu. Jer kroz njihovu povezanost s nebeskim liječnikom njihovi pacijenti 

će biti blagoslovljeni. Ovi bogobojazni  radnici neće upotrebljavati otrovne lijekove. Oni će koristiti 

prirodne pripravke koje je Bog  dao za obnovu bolesnih. Uvijek i iznova sam govorila radnicima u 

našim lječilištima, prema svjetlosti koju sam primila od Boga , znam da ne trebaju izgubiti niti 

jednog pacijenta koji pati od groznice, ako uzmu na vrijeme slučaj u svoje ruke i koriste racionalne 

metode liječenja umjesto lijekova. ... 

 

Kada smo voljni imati svoj um otvorenim i spremnim da se preda utjecaju Božjega Duha , shvatit 

ćemo s novim prosvjetljenjem Isusove upute dane nama koje su zabilježene u Ivanu od 14. - 17. 

poglavlja. O kako su velike te mogućnosti koje je On stavio unutar našeg dosega! On kaže: "Što god 

zaištete od Oca u moje ime, dat će vam." On obećava da će doći k nama kao Utješitelj da nas 

blagoslovi. Zašto ne vjerujemo u ta obećanja? Zato što nam nedostaje vjere i (mislimo da) to 

možemo nadoknaditi upotrebom lijekova. Odustanimo od lijekova, vjerujući da Isus ne želi da mi 

budemo bolesni, i ako živimo u skladu s načelima zdravstvene reforme, On će nas sačuvati. 

Manuscript 169, 1902. (Djelo u lječilištu Sv. Helena).  

 

Lakše je koristiti lijekove 
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Pitanje je, hoće li oni sačuvati načela higijene, ili će koristiti jednostavniji način i upotrebljavati 

lijekove, da zauzmu mjesto u liječenju bolesti / ili će djelovati  bez pribjegavanja liječenju 

lijekovima? Moglo bi biti mnogo higijenskih ustanova u svim dijelovima svijeta, ako bi bilo dosta 

sredstava i dosta osoba koje bi imale kvalifikacije za upravljanje takvim ustanovama. 

Manuscript 22, 1887. 

 

Nije prirodno zakonima života 

Bolest u različitim oblicima, ako se učinak može pratiti na uzroku, otkrila bi je li ona posljedica 

konzumiranja mesa. Neupotreba mesa, sa zdravim jelima lijepo pripremljenima da preuzmu mjesto 

mesnih jela, stavila bi velik broj bolesnih i koji pate na pošten put oporavka svojeg zdravlja, bez 

upotrebe lijekova. Ali ako liječnik potiče dijetu s mesom svojim onemoćalim pacijentima, onda će 

napraviti potrebu za korištenjem lijekova. ...  

 

Lijekovi uvijek imaju sklonost da razbiju i unište vitalne sile, i priroda postaje tako osakaćena u 

svojim naporima, da onemoćali umre, ali ne zbog toga što je trebao umrijeti, nego zato što je 

priroda bila šokirana (dovedena u stanje bjesnila). Da joj je bilo dopušteno da djeluje sama, ona bi 

uložila svoje najveće napore za spašavanje života i zdravlja. Priroda ne treba ništa od takve pomoći 

kao što toliki tvrde da su joj je dali. Uklonite terete koji su stavljeni na nju, po običajima i modi 

ovoga vijeka, i vidjet ćete u mnogim slučajevima da će priroda sama opravdati sebe. Upotreba 

lijekova nije povoljna ili prirodna zakonima života i zdravlja. Liječenje lijekom daje naravi da nositi 

dva tereta, namjesto jednog. Ona ima dvije ozbiljne teškoće za prevladati, umjesto jedne.  
Medical Ministry, pp. 222, 223.  (Manuscript 22, 1887.) 

 

Lijekove i narkotike u liječenju koriste svjetovni liječnici 

Mi ne bismo trebali koristiti lijekove i narkotike koje koriste svjetovni liječnici da ublaže nužnost koja je 

posljedica zlostavljanja apetita a koju su stvorili u fizičkoj strukturi. 

Letter 56, 1898.  (Brat i ses. John Wessells.) 

 

 

Koristite prirodne lijekove 

Koristite prirodne lijekove: vodu, sunce i svjež zrak. Nemojte koristiti lijekove. Lijekovi nikada ne liječe; oni 

samo mijenjaju značajke bolesti. 

Letter 116, 1903.  (Dr. Kress.) 

 

Učinci opasnih lijekova 

Svaki opasan lijek stavljen u ljudski želudac, bilo na recept liječnika, ili čovjek sam radi nasilje ljudskom 

organizmu, ozljeđuje cijeli stroj. Svako neumjereno popuštanje požudi apetita je u ratu s prirodnim 

instinktom i zdravim stanjem svakog živca i mišića i organa prekrasnog ljudskog stroja koji kroz 

Stvoriteljevu moć posjeduje organski život. 

 

Priroda će učiniti svoj posao mudro i dobro ako i čovjek to učini u liječenju svog tijela, surađujući s 

božanskom namjerom. Ali kako Sotonu i sve njegove snage veseli vidjeti kako lako njegove sile 

obmane i umješnosti mogu uvjeriti čovjeka da se formira apetit za većinu neugodnih stimulansa i 

narkotika. I onda kada priroda bude nadvladana, oslabljen svaki rad njezinih snaga, tad nastupaju 

liječnici i liječe lijekom, ubijajući preostalu vitalnu snagu i ostavljajući ljude kao bijedne olupine 

patnje, u slaboumnosti, ludilu, i odvratnoj bolesti. Bog  je skriven ljudskom promatranju paklenom 

sjenom Sotone. 
Manuscript 3, 1897.  (Health Reform)  

 

Uobičajena praksa u slobodnoj upotrebi otrovnih lijekova 

Slobodno korištenje otrovnih lijekova snosi krivicu za širenje nesaglediva broja bolesti i drugih zala.  

Obuzeti jednom takvom bolešću, mnogi se neće potruditi da utvrde njezin uzrok; ono najglavnije što će 

nositi u svojim mislima jest to da se što prije oslobode bolova i neugodnosti koje ta bolest nosi. Tako oni 

pribjegavaju uzimanju nadri lijekova čija su im svojstva manje poznata, ili se pak obraćaju liječniku da im 

prepiše neko sredstvo koje treba ukloniti posljedice njihova pogrešna postupanja, dok su daleko od pomisli 
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da promijene svoje nezdrave navike. Ako uzimanjem ovakvog preparata ne dođe do trenutačnog olakšanja, 

pokušava se s drugim, a ako ni ovo ne pomogne, uzima se sljedeći. Na taj način zlo ostaje. 

 

Ljude treba naučiti da lijekovi ne liječe bolest. Istina je da oni katkad donesu kratkotrajno olakšanje, kad se 

stječe dojam da se pacijent zahvaljujući uzimanju tih sredstava oporavlja - a to nastaje zbog toga  što priroda 

posjeduje dodatne snage da odstrani otrov i normalizira stanje nastalo bolešću. Možemo ustvrditi da se 

zdravlje vraća i uz lijekove. Ali u većini slučajeva,  lijekovi samo mijenjaju oblik i područje bolesti. Često se 

čini da je djelovanje otrova za neko vrijeme pobijeđeno, dok posljedice ostaju i - nakon nekog vremena - 

dovode do većih komplikacija.  

 

Mnogi upotrebom otrovnih lijekova  navlače na sebe doživotnu bolest i tegobe; mnogi se životi koji bi 

uporabom  prirodnih metoda liječenja mogli biti spašeni - gube. Otrovi što ih sadrže mnogi takozvani 

lijekovi stvaraju navike i želje što donosi propast duši i tijelu. Mnogi od popularnih ili patentiranih lijekova, 

pa i neka sredstva koja prepisuju sami liječnici, čine jednu od sastavnica u stvaranju navike uzimanja 

alkohola, opijuma, morfija, koji su prokletstvo za čovječanstvo.  

 

Jedina nada u bolje rezultate jest u odgoju ljudi pravim načelima. Neka liječnici nauče ljude da se sila koja 

oporavlja ne nalazi u pilulama, već u prirodi. Bolest je pokušaj ili napor prirode da tijelo oslobodi od stanja 

nastalog nepoštovanjem zakona zdravlja. Kad dođe do oboljenja, treba utvrditi uzrok. Tada treba promijeniti 

nezdrave uvjete, ispraviti štetne navike i  pomoći prirodi u njezinim naporima da izbaci ono što je štetno i 

ponovno uspostaviti prave uvjete i odnose u organizmu. 

 

Čist zrak, sunce, umjerenost i odmaranje, tjelesne vježbe, pravilna prehrana, uzimanje vode, povjerenje u 

božansku moć - to su pravi lijekovi. Svaka osoba treba steći znanje o prirodnim sredstvima i o tome kako se 

ona primjenjuju. Od bitne važnosti je da razumijemo načela liječenja bolesnika, da imamo praktično 

obrazovanje koje će nam pomoći da to znanje pravilno primijenimo.   

 

Uporaba prirodnih lijekova zahtijeva mnogo strpljenja i napora, na što mnogi nisu spremni. Prirodni proces 

liječenja i oporavljanja je postupan, i onome tko nema strpljenja učini se sporim. Odricanje od štetnih navika 

zahtijeva žrtvu. Ali, na kraju, doći ćemo do zaključka da priroda, kad je nesputana, svoje djelo izvrši mudro i 

dobro. Oni koji ustraju u poslušnosti njezinim zakonima, žeti će nagradu u zdravlju tijela i zdravlju uma. 

Služba liječenja, 68-70.  (1905) 
 
Snažna, za zdravlje razarajuća medicina 

Znanje je ono što je potrebno. Lijekovi često obećavaju da će vratiti zdravlje, a siromašni bolesni, tako su 

temeljito omamljeni kininom, morfijem ili nekom jakom za zdravlje i život razarajućom (medicinom), da 

priroda nikada ne može napraviti dovoljno prosvjeda, ili odustati od borbe; a oni mogu nastaviti (prakticirati) 

svoje pogrešne navike u nadi da će proći  nekažnjeno.  

Manuscript 22, 1887.  (Lječilištima) 

 

Uplitanje u prirodne zakone 

Tisuće trebaju biti obrazovane strpljivo, ljubazno, nježno, ali odlučno, a za devet desetina njihovih pritužbi 

su krivi oni sami. Što više unose lijekove u tijelo, tim više ometaju zakone prirode i uzrokuju teškoće koje su 

mogli izbjeći.  

Manuscript 22, 1887.  (Lječilištima) 

 

Oslabiti sustav 

Mnogi djeluju kao da su zdravlje i bolest stvari posve neovisne o njihovom ponašanju, i posve izvan njihove 

kontrole. Oni ne razmišljaju proces od uzroka do posljedice, te podnose slabosti i bolesti kao nužnost. 

Nasilni napadi bolesti smatraju se posebno dodijeljenima od Providnosti, ili kao rezultat neke nadsile, vodeće 

snage; te pribjegavaju lijekovima kao lijeku za slučaj zla. Ali lijekovi koje uzimaju za liječenje bolesti oslabe 

tijelo. 

Medical Ministry, pp. 296, 297.  (Letter 5, 1904.) 

 

 

Zašto neki liječnici propisuju lijekove? 
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Bolesni se žure da ozdrave a prijatelji bolesnih su nestrpljivi. Oni će koristiti lijekove, a ako oni ne osjećaju 

da to ima snažan utjecaj na njihove sustave, njihovi pogrešni stavovi dovest će ih da misle da bi trebali 

osjećati (poboljšanje), (a budući da ga nema) onda oni nestrpljivo mijenjaju liječnika. Promjena često 

povećava zlo. Oni prolaze kroz medicinski tretman jednako opasno kao prvi put. 

How to Live, No. 3, p. 62. (1865) 
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POGLAVLJE 5 

Uravnotežene izjave koje bi nam mogle pomoći pronaći naš put 

Educirati daleko od 

 

Koristite ih sve manje i manje 

Među najveće opasnosti naših zdravstvenih ustanova je utjecaj liječnika, nadzornika, i pomagača koji 

ispovijedaju da vjeruju sadašnju istinu, ali koji nikada nisu zauzeli svoj stav u potpunosti prema zdravstvenoj 

reformi. Neki nemaju savjesti ni skrupula u vezi sa svojom navikom što jesti, piti i odjenuti. Kako može 

liječnik ili bilo tko drugi predstaviti taj program onako kao što treba kada je i sam popustio u korištenju 

štetnih tvari? Božji  blagoslov će počivati na svakom naporu koji je poduzet s namjerom da probudi interes o 

zdravstvenoj reformi. Jer je potrebna posvuda. Mora se dogoditi buđenje u odnosu na ovo pitanje. Božja  je 

namjera ostvariti puno preko ove grane (Djela).  

 

Liječenje lijekovima, a što se općenito prakticira, je prokletstvo. Obrazujte (kadar) daleko od lijekova. 

Koristite ih sve manje i manje, a više ovisite o higijenskim pristupima. Onda će priroda odgovoriti na Božje  

ponude liječnicima - čisti zrak, čista voda, pravilno vježbanje, u čistoj savjesti. Oni koji ustraju u korištenju 

čaja, (crne) kave i mesa osjetit će potrebu za lijekovima, ali mnogi bi se mogli oporaviti bez ijednog zrnca 

medicine ako bi poštivali zakone zdravlja. Lijekove treba rijetko primjenjivati. 

Counsel on Health, p. 261. (Health and Medical Missionary Work, pp. 42, 43; pisano 1890.) 

 

Nastojati smanjiti njihovu upotrebu 

U svojoj praksi, liječnici trebaju nastojati sve više i više smanjivati korištenje lijekova, umjesto da 

povećavaju .... Naši ljudi, koji su učili da izbjegavaju lijekove u gotovo svakom obliku, primali su drugačije 

obrazovanje. 

Letter 26a, 1889. 

 

Raditi daleko od lijekova 

Ne vjerujte svojoj ljudskoj mudrosti. Ne vjerujte otrovnim lijekovima, koji će ometati poslove prirode, i iza 

sebe ostaviti svoj okrutni trag. Radite daleko od lijekova, i nikada, nikada nemojte savjetovati nekome da 

pod vašim utjecajem ide u Ann Arbor ili bilo koje mjesto koje bi davalo obrazovanje koje bi trebalo biti 

bitno za savršenstvo onih koji prakticiraju medicinu. Pečat koji su na njih ostavila takva mjesta je gotovo 

nedopustiv. Educirati, educirati, educirati, stavljajući sebe i druge u najbližu vezu s najvećim Iscjeliteljem 

kojega je svijet ikada poznavao. 

Letter 40, 1899.  (Dr. Kellogg)  

 

Odbacivati gotovo u cijelosti  

Naše (zdravstvene) ustanove su osnovane da se bolesnike može liječiti higijenskim postupcima, odbacujući 

gotovo u cijelosti upotrebu lijekova.  

Healthful Living, p. 246.  (1896) 

  

Jaki lijekovi ne moraju biti primijenjeni 

Prvi posao liječnika trebao bi biti poučavanje bolesnih i koji pate, ukratko, kako bi sami spriječili bolesti. 

Najveće dobro možemo učiniti ako nastojimo prosvijetliti umove svih onih do kojih možemo doprijeti, koji 

najbolji način da slijede, kako bi spriječili bolesti i patnje, i slamanje tijela i preranu smrt. No, oni koji se ne 

brinu za poduzimanje mjera koje terete njihove fizičke i mentalne moći bit će spremni propisati lijekove 

droge, što postavlja temelj u ljudskom organizmu za dvostruko veće zlo od onoga što oni tvrde da donosi 

olakšanje. 

 

Liječnik koji ima moralnu hrabrost (možebitno) ugroziti svoju reputaciju jer se bori za razumijevanje jasne 

činjenice u prikazu prirode bolesti i kako ju spriječiti i opasne prakse pribjegavanja lijekovima, imat će jedan 

uzvišen posao, ali on će živjeti i pustiti druge da žive. ... On će, ako je reformator, govoriti otvoreno s 

obzirom na lažne apetite i ruševno samokažnjavanje, u odijevanju, u jelu i piću, u pretjerivanju u radu u 

određenom vremenu, koje ima poguban utjecaj na živce, fizičke i psihičke moći. ... 

Prave i ispravne navike, inteligentno i ustrajno prakticirane, uklonit će uzrok bolesti, te jaki lijekovi ne 

moraju biti primijenjeni. Mnogi idu korak po korak sa svojim neprirodnim ponašanjem, koje donosi isto tako 

jednako neprirodno stanje u najvećoj mjeri.  

Medical Ministry, pp. 221, 222.  (Manuscript 22, 1887) 
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Kao što se općenito prakticira 

Lijek droga, što se općenito prakticira, je prokletstvo. 

Healthful Living, p. 246.  (1888) 

 

Manje opasni ako su mudro propisani 

Nemojte propisivati lijekove. Istina je, lijekovi ne mogu biti tako opasni ako su mudro propisani, kao što 

obično jesu (opasni), ali u rukama mnogih oni će biti štetno Božje vlasništvo. 

Letter 3, 1884.  (Prijatelji u Health Retreat)  

 

 

Rijetko potrebno 

Koristite ih sve manje i manje. Poučavajte ljude zakonima života, tako da mogu znati kako sačuvati zdravlje. 

Napori koji se trenutno ulažu ne ispunjavaju Božju  namjeru. Liječenje lijekovima prokletstvo je ovom 

prosvijetljenom dobu. 

 

Educirajte (ljude) da ne upotrebljavaju lijekove. Koristite ih sve manje i manje, i ovisite više o higijenskim 

postupcima. Onda će priroda odgovoriti Božjim  liječnicima - čisti zrak, čista voda, pravilno vježbanje, čista 

savjest. 

 
Mnogi bi se mogli oporaviti bez ijednog zrnca medicine, ako bi živjeli u skladu sa zakonima zdravlja. 

Lijekove treba rijetko koristiti. To će zahtijevati ozbiljan, strpljiv, dugotrajan napor da se uspostavi takav rad 

i da ga se prenese na higijenske principe. Ali neka se vatrene molitve i vjera udruže s vašim naporima, i tada 

ćete uspjeti. Ovim radom podučavat ćete bolesnike a i druge, kako se brinuti o sebi, kada si bolestan, bez 

pribjegavanja upotrebi lijekova. 

Medical Ministry, pp. 259, 260.  (Letter 6a, 1890.) 

 

Odbacivanje gotovo u cijelosti 

Korištenje lijekova u našim ustanovama, u mjeri u kojoj se koriste, je kleveta na ime higijenskih ustanova za 

liječenje od bolesti. 

Letter 1, 1892.  (Braći na odgovornim položajima.) 

 

Naše ustanove su osnovane da se bolestan može liječiti higijenskim postupcima, odbacivanjem gotovo u 

cijelosti upotrebu lijekova. ... Strašan račun će dati Bogu  ljudi koji imaju tako malo poštovanja prema 

ljudskom životu kada liječe tijelo tako nemilosrdno u propisivanju svojih lijekova.  ... Nemamo ispriku ako 

nemarno uništimo Božju  zgradu, uzimajući u naš želudac otrovne lijekove, pod različitim imenima koja ne 

razumijemo. Naša je dužnost odbiti sve takve recepte. 

 

Želimo graditi sanatorij [u Australiji] gdje priroda može izliječiti oboljenja vlastitim odredbama, i gdje se 

ljudi mogu naučiti kako se postupa kada je tko bolestan; gdje će naučiti umjereno jesti zdravu hranu, te 

poučeni odbiti sve narkotike, - čaj, (crnu) kavu, alkoholizirana vina i stimulanse svih vrsta, - i odbaciti meso 

uginulih životinja.  

Temperance, pp. 88, 89.  (Manuscript 44, 1896.) 

 

Konačno prestati propisivati lijekove 

Kad ste razumjeli fiziologiju u najpotpunijem smislu, vaši računi za lijekove bit će daleko manji, a u 

konačnici ćete ih u potpunosti odbaciti. Liječnik koji ovisi o liječenju lijekovima u svojoj praksi, pokazuje da 

ne razumije osjetljivu strukturu ljudskog organizma. On uvodi u tijelo sjeme koje nikada neće izgubiti svoja 

uništavajuća svojstva tijekom cijeloga života. Kažem vam ovo jer se ne usuđujem to prešutjeti. Isus je 

previše platio za čovjekovo otkupljenje da se njegovo tijelo tako nemilosrdno tretira kao da je vlasništvo 

medicinskih lijekova.  

 

Prije više godina Bog mi je otkrio da treba osnovati ustanove za liječenje bolesnih bez lijekova. Čovjek je 

Božje  vlasništvo, a ruševina koja je nastala zbog načina življenja, patnje uzrokovane sjemenom smrti 

posijane u ljudsko tijelo, uvreda su Bogu .  

Medical Ministry, p. 229. (Letter 73, 1896.) 



 25 

Poglavlje 6 

 

Poziv na primjenu jednostavnih lijekova 

 

Metoda koju Nebo odobrava 

Ima mnogo načina da se umješnost liječenja primijeni u praksi, ali postoji samo jedan način koji Nebo 

odobrava. Božji  lijekovi su jednostavna prirodna sredstva koja ne opterećuju niti iznuruju organizam svojim 

snažnim svojstvima. Čist zrak i voda, čistoća, pravilna prehrana, neporočan život i čvrsto povjerenje u Boga  

su lijekovi koje tisuće nemaju i zato umiru; ti lijekovi se drže zastarjelima zato što njihova pravilna primjena 

zahtijeva rad, a to ljudi ne cijene. Svjež zrak, tjelovježba, čista voda i čisti, ugodni prostori dostupni su svima 

uz male troškove; dok su medikamenti skupi, kako po svojoj cijeni tako i po posljedicama svog djelovanja na 

organizam. 

 

Rad kršćanskih liječnika ne prestaje s liječenjem ovih bolesti u tijelu; njegova nastojanja treba proširiti na 

liječenje bolesti uma, na spas duše. ... 

 

Liječnik bi trebao znati kako moliti. U mnogim slučajevima on mora povećati patnju kako bi spasio život; i 

bez obzira je li pacijent kršćanin ili ne, on osjeća veću sigurnost ako zna da se njegov liječnik boji Boga . 

Molitva će uliti bolesnima trajno povjerenje; i mnogo puta, ako su njihovi slučajevi upućeni Velikom 

Liječniku u poniznom povjerenju, to će učiniti više za njih od svih lijekova koji se mogu primijeniti.  

Testimonies, Vol. 5, p. 443.  (1885) 

 

Koristite najjednostavnije lijekove 

Priroda će trebati neku pomoć da bi dovela stvari u njihovo pravo stanje. Pomoć se može naći u 

najjednostavnijim lijekovima, osobito u korištenju lijekova od same prirode: čist zrak s dragocjenim znanjem 

kako disati; čista voda, sa znanjem kako to primijeniti; dosta sunca u svakoj sobi u kući, ako je moguće; i uz 

inteligentno znanje o tome koje su prednosti koje se mogu postići njihovom primjenom. Sve ovo omogućuje 

njezinu učinkovitost, a pacijent koji je stekao znanje o tome kako jesti zdravo i kako se odijevati, može 

živjeti udobno, mirno, zdravo; i neće morati staviti na usne lijek, koji, umjesto pomaganja prirodi, paralizira 

njezine snage. Ako bolesni i koji pate budu činili ustrajno samo ono što znaju u odnosu na život izvan načela 

zdravstvene reforme, tada će se u devet od deset slučajeva dogoditi oporavak. 

 

Slabi i oni koji pate moraju biti obrazovani redak po redak, zapovijed po zapovijed, ovdje malo, ondje malo, 

dok ne budu to znanje usvojili, i živjeli u poslušnosti Božjem  zakonu kojeg je postavio da kontrolira ljudski 

organizam. Oni koji griješe unatoč znanju i spoznaji, i pribjegavaju vještini liječnika u davanju lijekova, bit 

će stalni gubitnici u održanju života. Što je manje lijeka dozirano, povoljniji će biti njihov zdravstveni 

oporavak. Lijekovi, namjesto pomaganja prirodi, stalno paraliziraju njezine napore.  

Medical Ministry, pp. 223, 224.  (Manuscript 22, 1887.) 

 

Idi u Gospodnju ljekarnu  

Isus želi da Njegov narod vrši ulogu medicinskih misionara, da je u mogućnosti vršiti Njegovu volju, jer su 

upoznati s njegovim načelima liječenja, te su spremni koristiti ispravna sredstva koja je On sam priredio u 

obliku sunca, čistog zraka i vode. Tisuće koji silaze u grob moglo se izliječiti da su htjeli ići po lijek u 

Gospodnju ljekarnu umjesto lijekova koje čovjek daje. 

Letter 30, 1903.  (Brat Murphet) 

  
Borba protiv bolesti jednostavnim metodama 

Naši ljudi bi trebali postati inteligentniji u liječenju bolesti bez pomoći otrovnih lijekova. Mnogi bi trebali 

nastojati dobiti obrazovanje koje će im omogućiti da u borbi protiv bolesti u njezinim različitim oblicima 

primjenjuju najjednostavnije metode. Tisuće su sišle u grob zbog upotrebe otrovnih lijekova, kojima je 

zdravlje moglo biti obnovljeno jednostavnim metodama liječenja. Tretmani vodom, mudro i umješno 

primijenjeni, mogu biti sredstvo za spašavanje mnogih života. 

Medical Ministry, p. 227.  (Manuscript 15, 1911.) 

 

Obnoviti zdravlje, ali ne s lijekovima 

Liječnici imaju položaj koji podrazumijeva iskušenja i opasnosti. No, oni mogu stajati čvrsto u svojoj  

odanosti, ako se budu držali snage koju im je Bog  osigurao. On kaže: "Neka se drži moje snage, da može 
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sklopiti mir sa mnom, on će sklopiti mir sa mnom." Gospod će biti pomoćnik svakom liječniku koji bude 

radio zajedno s Njim u nastojanju da se obnovi zdravlje čovječanstvu koje pati, ali ne s lijekovima, nego s 

lijekovima prirode. Isus je veliki Liječnik, divni Iscjelitelj. On daje uspjeh onima koji rade u suradnji s Njim 

Letter 142, 1902.  (Brat W. H. Jones) 

 

Isus nije osudio lijekove 

U Spasiteljevu načinu liječenja nalazila se pouka za Njegove učenike. Jednom prigodom namazao je oči 

slijepom čovjeku blatom i naložio mu: "Idi, umij se u ribnjaku Siloe! ... Slijepac ode, umije se i vrati se 

gledajući." (Ivan 9,7) Izlječenje se moglo izvršiti samo silom Velikog Iscjelitelja, ali je Krist ipak koristio 

jednostavna sredstva iz prirode. Premda nije pružao potporu liječenju lijekovima, odobrio je uporabu 

jednostavnih i prirodnih pripravaka. 

Čežnja vjekova, 681 (1898)  

 

Voda nasuprot otrovnim lijekovima 

Nije sigurno imati povjerenja u liječnike koji nemaju straha Božjega  pred sobom. Bez utjecaja božanske 

milosti srca ljudi su "varljiva iznad svega, i očajnički opaka." (Jeremija 17,9) Uzdizanje sebe je njihov cilj. 

Pod okriljem medicinske struke, kakva bezakonja su prikrivena, kakve obmane podržane! ... 

 

Pođite sa mnom u bolesničku sobu. Tu leži suprug i otac, čovjek koji je blagoslov za društvo i Božjem  

Djelu. On je iznenada srušen bolešću. Vatra groznice ga gotovo proždire. On čezne za čistom vodom da 

navlažiti sasušena usta, utaži strašnu žeđ i ohladiti vrelu obrvu. Ali ne; liječnik je zabranio vodu. Poticaj za 

žestoka pića je odobrio i tako dodaje ulje na vatru. Blažena, nebom poslana voda, vješto primijenjena, ugasit 

će proždirući plamen; ali to je izdvojeno da obave otrovni lijekovi. 

 

Priroda (u organizmu) se izvjesno vrijeme bori za svoja prava; ali na kraju, pobijeđena, ona odustane od 

natjecanja, i smrt oslobađa patnje besplatno. Božja  je namjera da čovjek živi, i da bude blagoslov za svijet; 

Sotona je odredio da ga uništi, i posredstvom takvog liječnika je uspio. Koliko ćemo još dopuštati da se na 

taj način gasi najdragocjenije svjetlo? 

Testimonies, Vol. 5, pp. 194, 195.  (1882) 

 

Vješto primijenjeni tretmani vodom 

Naša lječilišta trebaju biti uspostavljena u mjestima gdje ima umirovljenika, koja su slobodna od svake buke 

i zbrke, kao što je tutnjava (zaprežnih) kola i tramvaja. 

 

Gospod nas je poučio da velika učinkovitost za ozdravljenje leži u pravilnom korištenju vode. Ove tretmane 

treba vješto primjenjivati. Bili smo poučeni da u našem liječenju bolesnih trebamo odbaciti upotrebu 

lijekova. Postoje jednostavne biljke koje se mogu koristiti za oporavak bolesnih, čiji je učinak na tijelo vrlo 

različit od onih lijekova koji truju krv i ugrožavaju život. 

Manuscript 73, 1908. (Counsels Repeated) 

 

 

Prirodno okruženje i hidroterapija učinkovitiji su od lijekova 

Blagotvorni utjecaji prirode su Bogom  dani blagoslovi, predviđeni da doprinose zdravlju tijela, uma i duše. 

Oni su dani za dobro, da ih drži u dobru, i bolesnima kako bi im bilo dobro. Povezani s primjenom vode, oni 

su učinkovitiji u vraćanju zdravlja od svih medikamenata na svijetu. 

Testimonies, Vol. 7, p. 76  (1902) 

 

Pouka iz Ezekijinog iskustva 

Gospod će liječiti one koji vjeruju, zato je dao prirodne blagodati za dobrobit nevoljnicima, i On ih je ovome 

namijenio. Bog je mogao ozdravi Ezekiju riječju. Ali čuo je Ezekijinu molitvu i dao upute da gruda smokava 

bude stavljena na oboljele dijelove. To je učinjeno, i Ezekija se oporavio. No, njegov oporavak nije bio 

trenutan. On nije imao istu vjeru kao što je imala bolesna žena. Moramo vježbati vjeru. Vježbanje korištenja 

medikamenata nije u skladu s vjerom. Pozivajući se na svjetovne  liječnike znači sramoćenje Boga . Oni koji 

dolaze Bogu  u vjeri moraju surađivati s Njim u prihvaćanju i korištenju Njegovih s neba poslanih lijekova - 

voda, sunčeva svjetlost i dosta zraka. 

 

 



 27 

 

Nema smisla pozivati na molitvu za bolesne, ako oni odbijaju koristiti jednostavne lijekove koje je Bog  

osigurao, a koji su u njihovoj neposrednoj blizini. Ako postoji nehigijensko stanje u kući i prostoru oko nje, 

prva stvar je da se obavi posao koji je zanemaren, i očistiti i pročistiti kuću i prostor oko nje, čineći sve 

privlačnim, da atmosfera ne bude okaljana i najmanje uvredljivim mirisom. 

Letter 106, 1898.  (Br. Chapman) 

 

Jednostavne pripreme nasuprot medikamentima 

Znanost o lijekovima bila je uzvišena, ali da je svaka boca koja dolazi iz svake takve ustanove bila ukinuta, 

danas bi u svijetu bilo manje invalida. Medikamenti nikad ne bi trebali biti uvedeni u naše ustanove. Nije 

trebalo biti tako, i upravo zbog toga važnog razloga Gospod nas je uspostavio kao ustanovu [u Australiji], 

gdje on može ući i gdje se može otkriti Njegova milost i moć. "Ja sam uskrsnuće i život." (Ivan 11,25), 

objavio je On. 

 

Prava metoda za liječenje bolesnih je da im kažemo o bilju koje raste u korist čovjeka. Znanstvenici su 

prilijepili velika imena na ove najjednostavnije pripravke, ali istinito obrazovanje dovest će nas do toga da 

učimo bolesnike da ne moraju pozivati liječnika češće nego što bi pozivali odvjetnika. Oni sami mogu 

primijeniti jednostavno bilje, ako je to potrebno. Educirati ljudsku obitelj da liječnik jedini zna sve bolesti 

djece i osoba svih uzrasta je lažna nastava, i što prije mi kao ljudi budemo držali principe zdravstvene 

reforme, veći će biti blagoslov koji će doći onima koji budu vršili pravi medicinski rad. Postoji rad koji treba 

obavljati u liječenju bolesnih vodom i učiti ih kako dobiti najviše od sunca i fizičkih vježbi. Tako 

jednostavnim jezikom možemo naučiti ljude kako sačuvati zdravlje, kako izbjeći bolesti. Ovo je djelo koje su 

naša lječilišta pozvana činiti. Ovo je istinska znanost. 

Manuscript 105, 1898.  (Obrazovanje koje naša škola treba dati.)  
 

Protuotrov za bolest u jednostavnim biljkama 

Isus nikada nije zasadio sjeme smrti u tijelo. Sotona je posadio ove sjemenke kad je iskušao Adama da jede 

sa stabla spoznaje, što je značilo neposlušnost Bogu . Nijedna škodljiva biljka nije bila zasađena u 

Gospodnjem velikom vrtu. Ali nakon što su Adam i Eva sagriješili, otrovne biljke su izniknule. U usporedbi 

o sijaču Učitelju je bilo postavljeno pitanje: "Zar nisi dobro sjeme posijao na onoj njivi? Odakle onda niknu 

kukolj?" Učitelj odgovori: "To je učinio neprijatelj." (Matej 13,27.28) Sav kukolj je posijan od Zloga. Svaka 

škodljiva biljka je djelo njegove sjetve, a njegovim domišljatim metodama stapanjem/miješanjem je pokvario 

zemlju kukoljem. 

 

Liječnici će i dalje posezati za lijekovima, što ostavlja smrtonosno zlo u tijelu, uništavajući život koji je Isus 

došao obnoviti? Isusovi lijekovi čiste tijelo. Ali Sotona je iskušao čovjeka da u tijelo unese ono što ga 

oslabljuje, priječi i uništava fin, lijep Božji sklad. Lijekovi koji se propisuju bolesnima ne vraćaju zdravlje 

nego ga uništavaju. Lijekovi nikada ne izliječe. Umjesto toga, oni su posijane sjemenke u tijelu koje donose 

vrlo gorku žetvu. ... 

 

Naš Spasitelj je Obnovitelj moralne Božje slike u čovjeku. On je u svijetu prirode osigurao lijekove za 

bolesti čovjeka, da njegovi sljedbenici mogu ima život i da ga imaju u izobilju. Možemo sa sigurnošću 

odbaciti izmišljotinu koju je čovjek koristio u prošlosti. Gospod je dao protuotrov za bolest u jednostavnim 

biljkama, a to se može koristiti vjerom, bez poricanja vjere; koristeći blagodati koje pruža Bog za našu korist, 

mi smo Njegovi suradnici. On može koristiti vodu, sunčevu svjetlost i bilje koje je On dao da raste za 

liječenje od bolesti koje donosi nepažnja ili nesreća. Mi ne pokazujemo nedostatak vjere kada tražimo od 

Boga  da blagoslovi svoje lijekove. Prava vjera će zahvaliti Bogu  za znanje o tome kako koristiti ove 

dragocjene blagodati na način koji će vratiti mentalnu i fizičku snagu. Manuscript 65, 1899. 

 

Vrijednost korijenja i bilja 

Ako zanemarimo to što je unutar dosega gotovo svake obitelji, pitati Gospoda za ublažavanje boli, kada smo 

previše lijeni da bismo koristili one lijekove koji su u našem domašaju, to je jednostavno drskost. Gospod 

očekuje da tako radimo kako bismo mogli primiti hranu. On nije obećao da ćemo skupiti žetvu, ako nismo 

poorali travu, obradili zemlju i njegovali rod. Bog  šalje kišu i sunce i oblake da uzrokuju vegetaciju i cvat. 

Bog  radi i čovjek surađuje s Bogom . Zatim tu je sjetva i žetva. Bog  je odredio da iz zemlje raste bilje za 

upotrebu čovjeku, i ako razumijemo prirodu tog korijenja i bilja te ih pravilno upotrijebimo, ne bi bilo nužno 
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tako često trčanje k liječniku, i ljudi bi bili u puno boljem zdravlju nego što su danas. Medical Ministry, pp. 

230, 231. (Letter  35, 1890.) 

 

Ostali jednostavni lijekovi 

Komplicirana imena stavljena na lijekove koriste se da prikriju stvarnost, tako da nitko neće znati što im je 

dano kao lijek, osim ako oni uzmu rječnik stranih riječi kako bi saznali značenje tih imena. Gospod je dao 

neke jednostavne biljke u polju koje su u određeno doba godine korisne; a ako bi svaka obitelj bila poučena o 

tome kako koristiti ove biljke u slučaju bolesti, mnogo patnje bi se moglo spriječiti, i ne bi bilo potrebe da se 

mora zvati liječnika. Ove staromodne, jednostavne biljke, ako se koriste na inteligentan način, oporavile bi 

mnoge bolesne, koji su umrli liječenjem lijekovima. 

 

Jedan od najvažnijih korisnih lijekova je ugljen u prahu. Staviti u vrećicu i koristiti kao oblog. Ovo je 

najuspješniji lijek. Ako je navlažen u kuhanom vodenom papru, to je još bolje. Ja sam to naručila u 

slučajevima kada su bolesni trpjeli veliku bol, a liječnik mi je povjerio kako je mislio da je to bilo za ono 

posljednje, prije kraja života. Predložila sam ugljen u prahu. Pacijent je spavao, prekretnica je nastupila, a 

kao rezultat primjene bio je oporavak. Za studente: kod ozlijeđenih s modricama na rukama i patnji s 

upalom, ja sam propisala ovaj jednostavan lijek, sa savršenim uspjehom. Ako je otrov izazvao upalu, to 

uklanja bol, a ozdravljenje je bilo ubrzano. Najteža upala je svladana, bol uklonjena, a rana je ubrzano 

nestala. Najteža upala očiju će se ublažiti toplim oblogom drvenog ugljena (u prahu). Staviti u (platnenu) 

vrećicu i umočiti u toplu ili hladnu vodu, kako najbolje odgovara slučaju. To djeluje poput milina.  

 

Očekujem da ćeš se smijati na ovo; ako bih mogla dati ovom lijeku neki čudan naziv, ali da nitko ne zna o 

čemu se radi, osim ja osobno, on bi imao veći utjecaj. No, doktore Kellogg, mnogo toga je došlo do mene 

(kao priče) da nitko osim mene nije mudriji u odnosu na pristup boležljivosti i bolesti, - učinak primjene 

lijekova droga u našem radu, učinio je da bi tisuće mogle živjeti da nisu pozvali liječnika, i da su dozvolili da 

priroda radi na svom oporavku. Jer najjednostavniji lijekovi iz prirode mogu pomoći a da ne ostave poguban 

učinak nakon njihove upotrebe.  

Letter 82, 1897.  (Doktoru Kelloggu) 

 

Oni koji imaju praksu uzimanja lijekova 

Vaše pismo od 12. veljače sam primila. Vaše pitanje je: "Je li preporučljivo zaposliti dobrog kršćanskog 

liječnika koji liječi svoje pacijente prema higijenskim načelima? U hitnim slučajevima, ako treba, mi zovemo 

svjetovnog liječnika, jer liječnici u lječilištu su toliko zauzeti da nemaju vremena da se posvete praksi izvan 

lječilišta. Neki kažu da kad liječnici u lječilištu propišu lijek, daju veće doze od običnih (vanjskih) liječnika." 

 

Ako su liječnici toliko zauzeti da ne mogu liječiti bolesne izvan ustanove, ne bi li bilo mudrije za sve da se 

obrazuju u primjeni jednostavnih lijekova, nego se usuditi koristiti lijekove kojima se daju dugačka imena da 

bi se prikrile njihove prave osobine. Zašto itko treba ostati u neznanju o Božjim  lijekovima: oblozi s toplom 

vodom te hladni i topli ovoji. Važno je upoznati se s korisnim dijetama u slučaju bolesti. Svi bi trebali naučiti 

kako sami sebi mogu pomoći. Oni mogu  pozvati nekoga tko razumije njegu, ali svatko treba imati razumnu 

spoznaju te kuće (tijelo) u kojoj živi. Svi bi trebali shvatiti što učiniti u slučaju bolesti. ... 

  

Oni koji imaju praksu uzimanja lijekova griješe protiv svoje prosudbe i ugrožavaju svoj cijeli kasniji život. 

Postoje biljke koje su bezopasne, korištenje kojih će pomoći tijekom mnogih naizgled ozbiljnih poteškoća. 

Ali, ako bi svi tražili da postanu inteligentni u odnosu na svoje tjelesne potrebe, bolesti bi bile rijetke, 

umjesto uobičajene. Jedan gram prevencije vrijedi jedan kilogram liječenja. 

Manuscript  86, 1897. (Načela zdravstvene reforme) 

 

Ljekovita svojstva drveća 

U određenom mjestu izvršene su pripreme i čišćenje zemljišta za izgradnju lječilišta. Primljena je spoznaja 

da je zdravlje u mirisu bora, cedra, i jele. A tu su i neke druge vrste drveća koje imaju ljekovita svojstva, koje 

pomažu zdravlju. Ne treba takva stabla nemilosrdno sjeći. Bolje je promijeniti mjesto zgradi nego sjeći ovo 

zimzeleno drveće 

Letter 95, 1902. (Braća Kilgore i Jacobs) 

 

Bolje od lijekova 
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Nisam mogla spavati nakon pola jedanaest noću. Mnoge stvari, u slikama i simbolima prolazile su ispred 

mene. U blizini Los Angelesa bila su lječilišta u dobrom stanju. Na jednom mjestu se nalazila zgrada u 

funkciji, a tu su bile i plodonosne voćke na imanju lječilišta. U ovoj ustanovi, izvan grada, obavljane su 

mnoge aktivnosti. 

 

Kao što mi je bilo pokazano u noćnom viđenju one noći, kad sam vidjela ono imanje, rekla sam, "O vi 

malovjerni! Izgubili ste vremena." Tu su bili bolesni u invalidskim kolicima. Bilo je nekih pacijenata kojima 

su liječnici propisali recept da sve svoje vrijeme provode na otvorenom tijekom ugodnog vremena, na red da 

povrate zdravlje. ... 

 

Dok sam govorila, rekla sam: Moramo imati lječilišta u ugodnim/privlačnim mjestima na različitim 

lokalitetima. To je Božji  plan. On je odredio medicinsko misionarski rad kao sredstvo za spašavanje duša, a 

ono što vidimo oko nas je simbol rada pred nama. Trebamo probuditi naše crkve da se sa zanimanjem 

uključe u Božje  Djelo, te da podupiru tu granu Djela u budućnosti - medicinski misionarski rad" 

 

Liječnici su bili zainteresirani za ovu poruku, a jedan je rekao, dok je ispružio ruke i mahnuo natrag i 

naprijed: "Nije li to bolje od lijekova? Riješio si se bolova bez upotrebe lijekova." 

 

Na imanju je, što sam vidjela u tom noćnom viđenju, bilo ugodnog hlada od stabala, čije su grane bile 

obješene na takav način da oblikuju nadstrešnice od lišća, slično obliku šatora. Bolesnici su bili oduševljeni. 

Dok su neki šetali, drugi su pjevali. Nije bilo nezadovoljstva.  

Manuscript 152, 1901.  (Braća i sestre u južnoj Kaliforniji)  

 

Vježba bolja od medikamenata 

Neaktivnost je najveće prokletstvo koje može zadesiti većinu invalida. Vršenje nekog lakog, korisnog posla, 

koji ne opterećuje um i tijelo, imat će vrlo povoljan utjecaj na oboje. Takav rad očvršćuje mišiće, poboljšava 

krvotok i invalidu poklanja zadovoljavajuću spoznaju da nije potpuno beskoristan u ovom zaposlenom 

svijetu. Možda će, u početku, malo postizati u tom radu, ali će uskoro vidjeti kako se njegova snaga 

povećava, a količina ostvarenog posla će se razmjerno povećavati. 

 

Oni koji imaju naviku da mnogo sjede trebali bi, kad to vrijeme dopusti izvoditi tjelesne vježbe svakog dana 

pod vedrim nebom, ljeti i zimi. Hodanje ima prednost nad jahanjem ili vožnjom, jer se time aktivira veći dio 

mišića. Pluća su "prisiljena" na zdravu aktivnost budući da je nemoguće hodati žustro a da se pluća ne 

napune. U mnogim slučajevima ovakve vježbe više koriste zdravlju nego medikamenti. 

Služba liječenja, 147.148 (1905) 

 

Istaknite liječenja bez lijekova 

U svakom velikom gradu bi trebao biti zastupljen pravi medicinski misionarski rad. Neka se mnogi sada 

zapitaju: "Gospode, što hoćeš da činim?" (Djela 9, 6) To je Gospodnja namjera da Njegova metoda liječenja 

bez umjetnih lijekova bude istaknuta u svakom velikom gradu putem naših zdravstvenih ustanova. Bog 

izlaže svetom dostojanstvu one koji idu dalje, dalje i još dalje, na svakom mjestu na koje im je omogućen 

pristup. 

Testimonies, Vol. 9, p.169. (1905) 

 

Koristite inteligentno Božja obnoviteljska sredstva  

Isusovi veleposlanici mogu biti dvostruko korisni ako znaju kako vratiti oboljele zdravlju. To je Isusovo 

djelo. No, kao što u molitvi Gospodu predstavljamo one koji pate da Njegova izlječujuća sila dođe do njih, i 

sami ljudi moraju biti upućeni na ona sredstva koja će pomoći prirodi, a ne u umjetne lijekove, već u 

korištenju sredstava koja je Gospod pripremio:  sunčeva svjetlost, čist zrak, čista voda, zdrava vježba. Ove 

sredstva posjeduju moć o kojoj milijuni u našem svijetu ne znaju ništa. Ova obnoviteljska sredstva se moraju 

koristiti inteligentno, a kad smo učinili sve što je u našoj moći tada moramo udružiti s našim radom i naše 

ozbiljne molitve. 

Manuscript 110, 1898. 

 

Upute o jednostavnim metodama liječenja bolesnika, metodama koje se mogu primijeniti umjesto uzimanja 

otrovnih lijekova, upravo je ono što tisućama treba i što bi oni rado prihvatili. Upute o promjeni načina 
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prehrane su veoma potrebne. Loše navike u uzimanju nezdrave hrane najviše su krive za neumjerenost, 

kriminal i izopačenost koji čine prokletstvo svijetu. 

Služba liječenja, 81. (1905) 
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POGLAVLJE 7. 

Lijekovi u našim lječilištima 

 

Lječilišta trebaju liječiti bez umjetnih lijekova 

Naša lječilišta su jedno od najuspješnijih sredstava za dosizanje svih skupina ljudi. Isus više nije na ovom 

svijetu osobno, da prolazi kroz naše gradove, mjesta i sela liječeći bolesne. On nas je odredio da 

napredujemo s medicinskim misionarskim radom koji je počeo; a u ovom Njegovom radu smo da činimo 

najbolje što možemo. Ustanove za brigu o bolesnicima treba osnovati, gdje muškarci i žene mogu biti 

stavljeni pod brigu medicinskih misionara (koji rade) u Božjem  strahu, i koji će imati tretman bez lijekova. 

U te ustanova doći će oni koji su navukli bolest na sebi zbog nepravilnih navika jedenja i pijenja. Treba ih 

poučiti načelima zdravog života. Treba ih poučiti vrijednosti samoodricanja i samokontrole. Treba im 

osigurati jednostavnu, zdravu, ukusnu prehranu, te ih trebaju njegovati mudri liječnici i medicinske sestre. 

 

Naša lječilišta su desna ruka evanđelja, otvaraju vrata, pri čemu čovječanstvo koje pati  može biti dosegnuto 

Radosnom viješću liječenja kroz Isusa. U tim ustanovama bolesnici mogu biti poučeni da predaju svoje 

stanje Velikom Liječniku koji će surađivati s njihovim iskrenim nastojanjima da povrate zdravlje, donoseći 

im ozdravljenje duše, kao i ozdravljenje tijela.  

Counsels on Health, p. 212.  (Review and Herald, March 23, 1905) 

 

Odbaciti u našim lječilištima 

Svjetlost koju sam dobila, govori o tome da je potrebno izgraditi lječilište u kome treba napustiti liječenje 

lijekovima, a za liječenje bolesti primijeniti jednostavne, razumne metode liječenja. U ovoj ustanovi narod 

treba podučavati kako se treba pravilno oblačiti, disati, i jesti i kako pravilnim životnim navikama sprečavati 

bolesti. 

Savjeti o životu i prehrani, 235. (1905) 

 

Jednostavni lijekovi nasuprot medikamentima 

Bilo bi bolje da su, od samog početka, svi umjetni lijekovi bili izostavljeni na našim lječilištima, a upotreba 

pripravljena od takvih jednostavnih lijekova kao što se nalaze u čistoj vodi, čistom zraku, suncu, a neke od 

jednostavnih biljaka rastu u polju. To bi bilo jednako učinkovito kao i lijekovi koji se koriste pod 

misterioznim imenima, koje je izmislila ljudska znanost. I oni bi ostavili sustav bez štetnih posljedica. 

 

Tisuće koje su unesrećene moći će vratiti svoje zdravlje, umjesto da za svojega života ovise o trgovini 

lijekovima. Oni će odbaciti sve lijekove, i živjeti jednostavno, bez korištenja čaja, crne kave, alkohola ili 

začina, što nadražuje želudac i slabi ga, i ne može probaviti čak ni jednostavnu hranu bez stimulacije. 

Gospod  je željan da Njegovo svjetlo zasja jasnim, izrazitim zrakama svima koji su slabi i nemoćni. 

Povrće, voće i žitarice trebaju biti sastav naše prehrane. Ni gram mesa ne treba ući u naš stomak.  Jedenje 

mesa je neprirodno. Mi se trebamo vratili Božjoj  izvornoj svrsi u stvaranju čovjeka. - 

Manuscript 115, 1903. (Uputa se tiče rada u lječilištu) 

 

Osnovano za rad bez medikamenata 

Vodite ih [narod] daleko od umjetnih lijekova, odgajajući ih i obučavajući ih da lijekovi ubijaju više nego li 

što izliječe. Ovo pitanje prikazano mi je tako često da ne mogu šutjeti o toj temi. Upotreba otrovnih lijekova 

dolazi sve više i više u praksu među našim ljudima. Svjetlo koje mi je Gospod dao je da treba uspostaviti 

ustanove u kojima se neće primjenjivati umjetni lijekovi, i gdje će se koristiti Božja sredstva; da 

svakodnevno treba davati pouke o ovoj temi. Ali Božji putovi i instrukcije nisu bili poštovani, stoga ni 

dvadeseti dio dobra nije ostvaren koji je mogao biti, da su kršćanski liječnici poslušali upozorenja i savjet 

Svevišnjega.  

Letter 21c, 1892.  (Dr. i gospođa Maxson) 

 

 

Kada je prvo lječilište bilo uspostavljeno 

S vremena na vrijeme bili su mi pokazani (pojedini) slučajevi, dok sam bila vođena kroz bolesničke sobe u 

lječilištu. Vidjela sam da su liječnici u tom lječilištu prakticirali propisivanje umjetnih lijekova, te su izgubili 

mnoge slučajeve koji nisu morali umrijeti da su izostavili svoje lijekove primijeniti u bolesničkoj sobi. 

Slučajevi su izgubljeni, jer su liječnici stali u cijelosti uz svoje liječenje umjetnim lijekovima; da su udružili 

svoje umove da rade, i mudro i ustrajno koristili Gospodnje lijekove, puno vode i zraka, slučajevi zahvaćeni 
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groznicom koji su izgubljeni, bili bi se oporavili. Nemarna/smiona upotreba tih tvari koje treba odbaciti 

odlučuje o slučaju bolesnika. 

 

Neću poučavati ili podržati korištenje lijekova. ... Nakon što sam vidjela toliko učinjenog zla, primjenom 

lijekova, ne mogu ih koristiti, i ne mogu svjedočiti u njihovu korist. Moram biti iskrena prema svjetlosti koju 

mi je dao Gospod. 

 

Tretman koji smo dali kad je lječilište prvi put osnovano zahtijevao je ozbiljan rad za borbu protiv bolesti. 

Nismo koristili preparate umjetnih lijekova; slijedili smo higijenske metode. Ovaj rad je blagoslovio Bog . 

Bio je to posao u kojem ljudsko sredstvo može surađivati s Bogom  u spašavanju života. Ne bi trebalo ništa 

staviti u ljudsko tijelo što bi ostavilo svoj zlokoban utjecaj iza sebe. Iznositi svjetlo na tu temu, u praksi 

primjenjivati higijenski tretman i da se obrazuju na sasvim različite smjerove liječenja bolesnih, bio je razlog 

koji mi je dan kao odgovor zašto bismo trebali imati lječilišta uspostavljena u raznim mjestima. Zaboljelo me 

je kada su mnogi studenti bili ohrabreni da idu u Ann Arbor primati obrazovanje o korištenju umjetnih 

lijekova. Svjetlo koje sam primila je ostavilo sasvim drugačiji dojam na korištenje izrađenih lijekova nego 

što je slučaj u Ann Arboru ili u našem lječilištu. Moramo biti prosvijetljeni o ovom predmetu. 

Letter 82, 1897. (Doktoru Kelloggu) 

 

 

Lječilište bez liječenja umjetnim lijekovima  

Dano je svjetlo da bismo trebali imati lječilište, zdravstvenu ustanovu, koja je trebala biti uspostavljena baš 

među nama. To je bilo sredstvo koje je Bog  dao za korištenje u dovođenju svojeg naroda do pravog 

razumijevanja u vezi sa zdravstvenom reformom. To je također način na koji smo bili upućeni kako da se 

dobije pristup onima koji nisu naše vjere. Trebali smo imati ustanovu u kojoj se bolesni mogu osloboditi 

patnje, i to bez umjetnih lijekova. Bog je izjavio da će On sam ići pred svojim narodom u ovom poslu.  

Manuscript 150, 1901. (Dajte medicinskom misionarskom radu njegovo mjesto) 

 

 

Odgajajte bolesnike daleko od umjetnih lijekova 

Mi smo zdravstveni reformatori. Liječnici bi trebali imati mudrosti i iskustva, i biti stvarni zdravstveni 

reformatori. Tada će stalno svoje pacijente odgajati pravilima i primjerom bez umjetnih lijekova. Jer oni 

dobro znaju da upotreba lijekova može proizvesti za neko vrijeme povoljne učinke, ali će se usaditi u tijelo 

što će uzrokovati velike teškoće u daljnjem razdoblju, koji se možda nikada neće oporaviti tijekom ostatka 

života. Priroda mora imati priliku da odradi svoj posao. 

Medical Ministry, pp. 225, 225.  (Manuscript 22, 1887)  

 

 

Naša lječilišta su osnovana kao ustanove u kojima pacijenti i pomoćnici mogu služiti Bogu . Želimo 

potaknuti bolesnike da što više pojedinačno prakticiraju živjeti zdravo. Želimo potaknuti bolesnike da odbace 

upotrebu lijekova i zamjene ih jednostavnim prirodnim sredstvima koja je osigurao Bog , kao što su: voda, 

čist zrak, vježbe, te opća higijena. 

Manuscript 115, 1907. (Zašto imamo lječilište, upućeno Posvetnoj službi u St. Helena Sanitariumu). 

 

Smanjiti korištenje umjetnih lijekova 

U svojoj praksi, liječnici trebaju nastojati sve više i više smanjivati upotrebu neprirodnih lijekova, umjesto da 

je u porastu. Kada je dr .______ došla u Zdravstveno oporavilište, ona je odložila svoje znanje i praksu 

higijene, te je propisivala male homeopatske doze za gotovo svaku bolest. To je bilo suprotno svjetlu koje je 

Bog  dao. Tako su naši ljudi, koji su naučili da izbjegavaju umjetne lijekove u gotovo svakom obliku, primali 

neku drukčiju školu. Bila sam dužna reći joj da ova praksa ovisna o medicini, bilo u velikim ili malim 

dozama, nije bila u skladu s načelima zdravstvene reforme. Gospod je imao u svojoj providnosti određeno 

svjetlo u odnosu na osnivanje lječilišta gdje se bolesnike treba tretirati prema higijenskim načelima. Ljudi 

moraju biti poučeni da ovise o Gospodnjim prirodnim lijekovima: čist zrak, čista voda, jednostavna zdrava 

hrana. ... 

 

Liječnici imaju obavezu da odgajaju ljude o reformi, da oni mogu razumjeti zakone koji reguliraju njihov 

fizički život. Oni bi trebali znati kako pravilno jesti, raditi inteligentno, oblačiti se zdravo i treba ih učiti da bi 

sve svoje navike uskladili sa zakonima života i zdravlja, a odbaciti umjetne lijekove. Postoji velik posao koji 
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treba obaviti. Ako se načela zdravstvene reforme provode, rad će doista biti tako usko povezan s onom 

porukom trećeg anđela kao što je ruka uz tijelo. ... 

 

Ako se kreću Božjim  putem, liječnici iste vjere bit će povezani zajedno u jako bratstvo, pomagati jedni 

drugima do najviših standarda, i smišljati načine kako prosvijetliti ljude, a ne poticati na upotrebu 

neprirodnih lijekova, a voditi ih daleko od liječenja neprirodnim lijekovima. Učite ljude kako spriječiti 

bolest. Recite im da prestanu pobune protiv zakona prirode, ali uklanjanjem svake prepreke dati joj priliku da 

iznese svoje najbolje napore kako bi postavila stanje u normalu. Priroda mora imati jednaku priliku zaposliti 

svoje iscjeliteljske sposobnosti. Moramo učiniti ozbiljne napore kako bi se postigla viša razina u odnosu na 

metode liječenja bolesnih. Ako svjetlo koje je dao Bog  prevladava, ako istina nadilazi grešku, poduzet će se 

napredni koraci u zdravstvenoj reformi. To mora biti. 

Letter 26a, 1889.  (Dr. i gospođa Maxson)  

 
Radite daleko od onog načina: što je brže moguće 

Zdravstveno oporavilište [St. Helena Sanitarium] osnovano je uz veliku cijenu za liječenje bolesnika bez 

lijekova. To je trebalo biti provedeno na higijenskim načelima. Medicinski lijekovi trebaju biti uklonjeni što 

je brže moguće, dok u potpunosti ne budu odbačeni. Obrazovanje treba usmjeriti na pravilnu prehranu, 

odijevanje, i vježbe. Ne samo da naši ljudi trebaju biti obrazovani, nego i oni koji nisu primili svjetlo 

zdravstvene reforme trebaju učiti kako živjeti zdravim životom, u skladu s Božjom  odredbom.  

Letter 3, 1884. 

 

Lječilišta primjenjuju jednostavne lijekove 

Mala lječilišta trebaju biti povezana s našim školama. Naši studenti se trebaju učiti kako koristiti prirodne 

jednostavne lijekove za liječenje bolesti. I kao što su naučili da se brinu za bolesne, oni se trebaju naučiti 

kako da djeluju pod vodstvom Gospoda Isusa Krista.  

Review and Herald, Sept. 9, 1902. 

 

 

Liječenje u ustanovama bez primjene umjetnih lijekova 

Pitanje zdravstvene reforme nije uzrujano nastojanje (u stilu) "jer mora, i bit će". Jednostavna dijeta, a 

potpuno izostavljanje iz primjene umjetnih lijekova, ostavljajući prirodi da slobodno obnovi izgubljenu 

energije u tijelu, učinilo bi naše lječilište još uspješnijim u obnovi zdravlja bolesnima. - 

Temperance, p. 89.  (Letter 73a, 1896)  

 

Treba uspostaviti ustanove za brigu o bolesnicima, gdje će muškarci i žene koji pate od bolesti moći biti 

stavljkeni pod skrb bogobojaznih liječnika i medicinskih sestara, te se liječiti bez umjetnih lijekova.  

Letter 305, 1905.  (Mr. Walter Harper) 

 

Jedan pacijent, uspješno liječen, imat će svjedočanstvo koje će nositi na temelju jednostavnih metoda 

liječenja, jednostavnim, zdravim lijekovima koje pruža priroda, bez upotrebe bilo kakvih umjetnih lijekova.  

Letter 305, 1905.  (Mr. Walter Harper) 
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POGLAVLJE 8 

 

Ellen G. White i njezina primjena lijekova2 

 

Korištenje lijekova za ublažavanje boli 

Upotreba ovakvih sredstava ne znači odricanje od vjere, jer Bog  ih je dao da olakšaju bol i pomognu prirodi 

u njezinom udjelu obnove zdravlja. … Mi trebamo iskoristiti svaku mogućnost za ozdravljenje, koja je u 

skladu s prirodnim zakonima.  

Služba liječenja, 142 (1905) 

 

 

To nije negiranje vjere ako razumne lijekove koristimo razborito. Voda, zrak i sunce, to su Božja  ljekovita 

sredstva. Upotreba određenih biljaka koje je Gospod dao da rastu za dobrobit čovjeka, u skladu je s 

ostvarivanjem/prakticiranjem vjere.  

Manuscript 31, 1911. 

 

 

Odlučna da zna lijekove koje uzima 

Da sam bolesna, ja bih prije pozvala odvjetnika nego liječnika iz redova liječnika opće prakse. Ja ne bih 

dodirnula njihove nadrilijekove, kojima su dali latinske nazive. Odlučna sam znati, na engleskom, ime svega 

što sam unijela u svoje tijelo. 

Manuscript 86, 1897. (Načela zdravstvene reforme)  

 

 

Ellen G. White odbila umjetne lijekove 

Sinoć sam provela mnoge budne sate u molitvi. Odlučila sam baciti (u naručje) Gospodu svoje tijelo, dušu i 

duh. Ne mogu koristiti umjetne lijekove. Oni mi ne čine dobro, nego štetu. Čeznem za Gospodnjim 

blagoslovom. Moje srce gine za Bogom . I drhtim od njegove riječi. Ja sam ohrabrena kad pogledam na Isusa 

i nabrajam sva djela Njegova: "U nevolji zazvah Jahvu i Bogu svome zavapih. Iz svog Hrama zov mi začu, i 

vapaj moj mu do ušiju doprije." (Psalam 18,7) "Na polje prostrano izvede me, spasi me, jer sam mu mio." (2. 

Samuelova 22,20) "Ljubim Jahvu, jer čuje vapaj  molitve moje." (Psalam 116,1) Ovo je moje iskustvo i 

danju i noću tijekom moje bolesti. 

Manuscript 20, 1892. (Dnevnik pisan u Prestonu, Victoria, Australija, koji se odnosi na njezinu deseto 

mjesečnu panju od reumatske groznice.) 

 

Borba protiv upala s medicinskim ugljenom (u prahu) 

Jednom prilikom liječnik je došao k meni u velikoj nevolji. On je bio pozvan da posjeti mladu ženu koja je 

bila opasno bolesna. Imala je povišenu temperaturu, a nalazila se na kampiranju, i bila je prevezena u našu 

školsku zgradu, u blizini grada Melbournea, u Australiji. No, ona je zdravstveno bila toliko loše da je 

postojao strah da neće preživjeti. Liječnik dr. Merritt Kellogg, došao je do mene i rekao: "Sestro White, imaš 

li ikakvo svjetlo za mene o ovom slučaju? Ako našoj sestri ne bude dano nešto za olakšanje, ona može živjeti 

još samo nekoliko sati." Odgovorila sam: "Pošalji nekoga u kovačnicu, i neka donese praha od drvenog 

ugljena. Napravi topao oblog od njega, i stavi ga bolesnici preko trbuha i sa strane." Liječnik je požurio 

provesti moje upute. Ubrzo se vratio i rekao: "Olakšanje je nastupilo za manje od pola sata nakon primjene 

obloga od ugljena u prahu. Ona sada ima prvi prirodni san kakav nije imala danima." 

 

Odredila sam isti tretman za druge koji su oboljeli i podnosili veliku bol, i to je donijelo olakšanje, te bilo 

sredstvo za spašavanje života. Moja majka mi je rekla da se zmijski ugriz i bol od gmazova i otrovnih 

insekata često može riješiti primjenom praha drvenog ugljena. Kada se radi na zemljištu u Avondaleu, u 

Australiji, radnici često povrijede svoje ruke i udove, i to u mnogim slučajevima rezultira takvim teškim 

upalama da radnik mora napustiti svoj posao za neko vrijeme. Jednog dana mi je došao jedan povrijeđeni 

radnik s rukom u povezu. On je zbog toga bio jako uznemiren; njegova pomoć bila je potrebna u čišćenju 

zemljišta. Rekla sam mu: "Idi tamo gdje gori drvo i donesi mi neki ugljen od drveta eukaliptusa, zdrobi ga u 

                                                 
2  Napomena: Vrijednost ovog poglavlja nije toliko u nekoliko lijekova koje je upotrijebila i preporučila Ellen G. White 

koliko u tome što je otkrila svoj koncept o primjeni jednostavnih lijekova.  A. L. White. 
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prah, i ja ću ti zaviti ruku." To je učinjeno, a sljedećeg jutra on je izvijestio da mu je bol nestala. Uskoro je 

bio spreman da se vrati na svoj posao. 

 

Ovo pišem da znate da nas Gospod nije ostavio bez upotrebe jednostavnih lijekova koji kad se koriste neće 

ostaviti tijelo u oslabljenom stanju u kojem upotreba umjetnih lijekova tako često ostavlja. Trebamo dobro 

obučene medicinske sestre koje mogu razumjeti kako koristiti jednostavne lijekove koje priroda pruža za 

obnovu zdravlja, a što se može naučiti one koji ne poznaju zakone zdravlja kako koristiti ove jednostavne, ali 

učinkovite lijekove. 

Letter 90, 1908. 

 

Ugljen u prahu i maslinovo ulje 

Reći ću vam nešto o mom iskustvu s ugljenom u prahu kao lijekom. Za neke oblike probavnih smetnji, to je 

učinkovitije od umjetnih lijekova. Malo maslinovog ulja u koje se umiješa nešto tog praha je pripravak koji 

će očistiti i izliječiti. Mislim da je odličan. ... 

 

Uvijek učiti i naučiti primjenu najjednostavnijih lijekova, i može se očekivati da će poseban Gospodnji 

blagoslov pratiti primjenu tih sredstava koja su unutar dosega običnih ljudi. 

Letter 100, 1903. 

 

Eukaliptus i med 

Već sam vam ranije spomenula lijek koji koristim kada patim od poteškoća u grlu. Uzimam čašu prokuhane 

vode, dodam med, i u to stavim nekoliko kapi ulja eukaliptusa, to dobro promiješam. Kad je kašalj u pitanju, 

ja uzmem čajnu žličicu ove mješavine i olakšanje dolazi gotovo odmah. Koristila sam ovo s najboljim 

rezultatima. Molim vas da koriste isti lijek kad vas uznemiri kašalj. Ovaj recept čini se tako jednostavnim da 

nemate povjerenja u njega, ali ja sam ga koristila dugi niz godina i visoko/doista ga mogu preporučiti. 

Letter 20, 1909.  

 

Dosta problema sam imala s grlom, ali svaki put kad sam koristila ovaj pripravak [ulje eukaliptusa i med], 

vrlo brzo sam se riješila tih poteškoća. Koristila bih ga samo nekoliko puta, i kašalj bi prošao. Ako budete 

koristili ovaj recept, možete biti svoj vlastiti liječnik. Ako prvi pokušaj ne pomogne u liječenju, ponovite. 

Najbolje vrijeme da se to primijeni je prije spavanja. 

Letter 348, 1908. 

 

 

Lišće od eukaliptusova drveta 

Primijeni tople kupke za stopala, u koju je stavljeno lišće sa stabla eukaliptusa. Tu je velika vrijednost u tim 

listovima, i ako ćeš pokušati to primijeniti, pokazat će se da su moje riječi bile istinite. Ulje od eukaliptusa je 

osobito korisno u slučajevima kašlja i bolova u prsima i plućima. Želim da isprobate ovaj lijek koji je tako 

jednostavan, a koji vas ništa ne košta.  

Letter 20, 1909. 

 

Čaj od crvene djeteline  

Uvijek sam koristila crvene vrhove djeteline, kao što sam ti napomenula. Ponudila sam ti to, i kazala da je to 

bio dobar, jednostavan i zdrav napitak. 

Letter 12, 1888. 

 

Jednostavno bilje 

Gospod je dao neke jednostavne biljke u polju da su u određeno doba (godine) korisne; i ako svaka obitelj 

shvati kako koristiti ove biljke u slučaju bolesti, mnogo patnje može se spriječiti, i neće morati zvati 

liječnika. Ove staromodne, jednostavne biljke, mudro primijenjene, oporavile bi mnoge bolesne, koji su 

umrli pod utjecajem umjetnih lijekova. 

Manuscript 162, 1897. 

 

 

Postoje biljke koje su bezopasne u primjeni, koje će pomoći tijekom mnogih naizgled ozbiljnih poteškoća. 

Ali, ako bi svi tražili da postanu mudri u odnosu na njihove tjelesne potrebe, bolest bi bila rijetka, umjesto da 

je uobičajena. Jedan gram prevencije vrijedi jedan kilogram lijeka. 
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Manuscript 86, 1897. 

 

Nekoliko drugih jednostavnih lijekova 

Voda se može koristiti na razne načine za smanjenje patnje. Doza bistre, tople vode uzeta prije jela (dva i pol 

dcl, više ili manje), nikada neće napraviti nikakvu štetu, već će biti podrška dobru. Šalica čaja napravljena od 

mačje metvice smirit će živce. 

 

Hop čaj će poticati san. Hop oblozi preko trbuha će olakšati bol. Ako su oči slabe, ako postoji bol u očima, ili 

upala, mekana flanelska krpa namočena u vruću zasoljenu vodu, donijet će brzo olakšanje. 

 

Kada je glava prezasićena krvlju, noge i udove staviti u kupku s malo slačice3, i doći će do olakšanja.  

 

 

Postoje još mnogi jednostavni lijekovi koji će učiniti mnogo za vraćanje zdravlja djelovanjem na tijelo. 

Gospod  od nas očekuje sve ove jednostavne pripreme koje ćemo koristiti za sebe, jer čovjekovi udovi su 

Božje  mogućnosti. 

 

Ako zanemarimo učiniti to što je unutar dosega gotovo svake obitelji, i tražimo da Gospod ublaži bol, kada 

smo previše lijeni da bismo koristili te lijekove što je u našoj moći, to je jednostavno drskost. Letter 35, 

1890. 

 

Sok od grožđa i jaja 

Primila sam svjetlost koja mi je otkrila da vi štetite svome tijelu oskudnom hranom. … Nedostatak pogodne 

hrane stvorio vam je tako velike patnje. Vi niste uzimali hranu koja je mogla podići vaše oslabljene tjelesne 

snage. Vi se ne smijete odreći dobre, zdrave hrane. … Uzmite jaja zdrave peradi. Upotrijebite kuhana ili 

svježa jaja. Nekuhana jaja stavite u najbolje neprevrelo vino koje možete naći. To će dati vašem tijelu ono 

što mu je potrebno. 

Savjeti  o životu i prehrani, 157.158 (Doktoru Kressu, 1901)  

 

Transfuzija krvi 

Postoji nešto što je spasilo život, - infuzija krvi s jedne osobe na drugu; ali to će biti teško, a možda i 

nemoguće za vas učiniti. Ja samo to predlažem. 

Letter 37, 1901. (Dr. Kress.) 
 
Upiti Ellen G. White o prašcima za liječenje raka u stradalnika4 

 

A. L. White. 

 
 
Doktoru Gibbsu 

 

Dragi brate, 

 

Upravo sam primila pismo od brata Stephena Beldena iz Norfolk Islanda. On je obolio od raka. Brat Alfred 

Nobbs, starješina mjesne crkve Norfolk Island, također je patio od onoga što je izgledalo kao rak. On je 

otišao u Sydney. Lice i glava su mu teško naruženi uklanjanjem raka. No, to je malo pomoglo, i on i dalje 

jako pati. 

 

Brat Stephen Belden ima rak na uhu. Mislila sam ako biste mu poslali praške odmah, uz upute za primjenu, 

brat Belden i brat Nobbs mogu obojica imati koristi njihovom upotrebom. Hoćeš li ljubazno odgovoriti 

slanjem praška čim primiš ovo pismo? 

                                                 
3 Slačica = euroazijska biljka sa žutim cvijetom iz porodice kupusarki, a sjeme se koristi za spravljanje preliva za 

tjesteninu - senfa. (Prim. prev.) 
4 Napomena: Vrijednost ove komunikacije stoji, ali ne u prahu koji bi mogao preporučiti dr. Gibbs što bi moglo naslutiti 

da bi moglo donijeti olakšanje u slučaju raka, nego u činjenici da je Ellen G. White željela da imaju korist od primjene 

praha, čemu se nadala da bi mogao biti lijek. 



 37 

 

Danas se ne osjećam dobro, tako da ne mogu mnogo pisati. Šaljem ti ovo nekoliko redaka, u nadi da ćeš 

poslati prah. 

Letter 236, 1906. 

 

Cijepljenje protiv velikih boginja5  

(. Izjava D. E. Robinsona) "Iako svjesna prakse cijepljenja tijekom epidemije boginja, ona nije izrazila 

neslaganje o tome bilo kao prema preventivi ili kao lijeku. Članovi njezine obitelji cijepljeni su s njezinim 

odobrenjem."  

D. E. Robinson, u izvještaju pripremljenom za Dodatak priči naše zdravstvene poruke, ožujak, 1954. 

 

Tretmani X-zračenjem na Loma Lindi 

Nekoliko tjedana sam primala tretman s x-zračenjem zbog crne mrlje koju sam imala na čelu. Sve u svemu 

sam primila dvadeset i tri tretmana i to je uspjelo u potpunosti ukloniti tu mrlju. Za to sam vrlo zahvalna.  

Letter 30, 1911. 

 

                                                 
5 Kozice, ospice (Prim. prev.) 
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POGLAVLJE 9 

 

Nekoliko škola medicine 

 

Ne zagovarati jednu na štetu drugih 

Liječnici trebaju biti Kristovi ambasadori u svom specifičnom radu, umjesto isticanja posebne teorije 

medicine koju oni zastupaju. Pobožnim  životom  i razgovorom oni bi trebali isticati činjenicu da su kršćani. 

Niti jedna od škola medicine vrlo hvaljena u svijetu nije dobila za to odobrenje od suda odozgor, niti nose 

nebeski natpis i ovjere. Niste ovlašteni zagovarati jednu školu iznad drugih, kao da je ta jedina dostojna 

poštovanja. One koji brane jednu medicinsku školu i gorko osuđuju drugu pokreće želja koja nije u skladu sa 

spoznajom. 

 

S farizejskim ponosom neki ljudi gledaju na druge koji nisu primili diplomu iz takozvanog standardnog 

učilišta. Sve to dokazuje da oni ne mogu gledati daleko, i da nisu očišćeni od svojih prijašnjih grijeha. Oni se 

moraju poniziti pod križem Golgote. Ovaj duh nikada neće biti priznat na nebu, niti će ljudi koji ga njeguju 

čuti: "Valjaš, slugo dobri i vjerni". (Matej 25,21) Neki su bili tako revni u veličanju što ta njihova škola 

zagovara, kao da je Gospod odredio da ta metoda bude jedina dopuštena. 

 

Tako je primjena umjetnih lijekova rezultirala daleko više zla nego dobra; a trebali bi naši liječnici koji tvrde 

da vjeruju u istinu gotovo u potpunosti odustati od umjetnih lijekova medicine, i biti vjerni praksi na tragu 

načela higijene, koristeći prirodne lijekove. Tada bi daleko veći uspjeh svjedočio njihovim naporima. 

Dužnosti i kvalifikacije liječnika nisu male. 

Special Testimonies, Book D, p. 270, 271. 

 

Kao govor farizeja 

Postojao je određeni osjećaj u odnosu na metodu koja je bila primijenjena kao povlačenje pod vodstvom dr. 

A. Taj dr. A, koji uživa najveće povjerenje i sigurnost, koji je uzdigao redovitu praksu, omalovažio 

homeopatsku praksu, izjavio je najnastranije tvrdnje u odnosu na redovnu praksu. Neki bi mogli uzeti te 

njegove izjave kao stvarne i istinite, ali znala sam da nisu ispravne. Bila mi je pokazana praksa oba sustava i 

njihovi rezultati. Znala sam da njegove iznesene izjave nisu bile točne. No, to je zbog uskog kroja uma tog 

čovjeka. Sustav u kojem je bio obrazovan on smatra najboljim od svih metoda. Gospode sluša sav taj govor 

baš kao što je čuo govor farizeja - koji uzimaju predaju ljudsku. 

  

Svi oni koji primaju svoje obrazovanje iz redovitog školskog sustava, i oblikuju se u duhu tih odgajatelja, 

uglavnom glume utiske koje su dobili od svojih instruktora, i proglašavaju svaki drugi sustav kao sotonski. Je 

li to Gospodnji način (postupanja)? Ako su se svećenici i farizeji držali Gospodnjeg puta, onda su i ideje dr. 

A. ispravne. Primjena neprirodnih lijekova u našim ustanovama, u onoj mjeri u kojoj se koriste, je kleveta na 

ime higijenskih ustanova za liječenje bolesnika. Liječnici trebaju biti obraćeni u ovom smislu isto kao što se i 

grešnik treba obratiti za pomoć Bogu  za život i karakter kako bi postao čist, kršćanin po srcu. Neka studenti 

koji idu na stjecanje medicinske izobrazbe na Medicinskom institutu za našu zemlju, nauče sve što je 

moguće o principima života, ali neka odbace pogrešku, i neka ne postanu osobe pune predrasuda. Ne bih 

htjela govoriti tako otvoreno, osim ako sam smatrala da je neophodno. Letter 1, 1892. (Braći koja vrše 

odgovorne funkcije) 

 

Mora se dogoditi reforma 

Primila sam svjetlost od Boga  da se mora dogoditi reforma u pogledu higijenskih postupaka i neupotrebi 

umjetnih lijekova,. Naši ljudi idu daleko od svjetla koje je Bog  dao u vezi s ovom temom. Ako dr. B ili dr. A 

ili bilo koji drugi doktor dolazi u našu ustanovu, on mora raditi u skladu s Božjim  svjetlom koje je našao za 

dobro dati svom narodu u metodama reforme liječenja. Ako se dr. i njegova supruga ujedine sa dr. B ili bilo 

kojim drugim liječnikom, svaka sebičnost mora biti daleko odbačena.  Duh koji je kontrolirao medicinsko 

bratstvo je takav karakter koji će isključiti mnoge s neba, osim ako se napusti taj duh i radi s umom i duhom 

Isusovim. Grešne ljubomore, zle misli, zli govori o svojoj braći bila je uvreda Bogu . Metode liječenja 

umjetnim lijekom stvorile su najžešće neprijateljstvo u osjećajima, gotovo jednako predrasudi koju su 

(rimo)katolici pokazali prema protestantima, jer sami nisu mogli vidjeti važnu točku vjere kao ni oni. 

 

 Takav duh može se očekivati u svijetu, ali kad to postaje snaga koja prevladava među kršćanima, to je 

uvreda Bogu . Sramota je kad se to očituje među onima koji tvrde da su Isusovi sljedbenici. Tu mora doći do 
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reforme među medicinskim bratstvima ili će crkva biti očišćena od onih koji ne budu prema Bibliji kršćani. 

Već je suviše kasno da sad pišem o toj sotonskoj izložbi duha koji pokazuju oni koji rade s umjetnim 

lijekovima. Bog to ne podnosi. Mogla bih napisati puno na ovu temu, ali nisam u mogućnosti sada. 

Letter 48, 1892. (Starješini Haskellu) 

 

Pokazan duh slobodnog zidarstva  

Voljela bih da možemo razgovarati licem u lice, ali budući da to ne mogu, ja ću pisati. Hvala ti na receptu. 

Bit ću oprezna. Moja je molitva da mi Gospod pomogne a molim se da i tebi pomogne, moj brate, da ne 

uzimaš na sebe previše tereta, te se na taj način onesposobiš za rukovođenje. ... 

 

Utjecaj koji si stekao u medicinskoj struci je velik i širok, na neki način to je bilo kao da Bog govori. Ti si 

primio svjetlost od Boga  da zasja drugima, a to svjetlo je utjecalo na druge da rade u različitim ulogama u 

medicinskom radu. No, prema svjetlu koje mi je dao Gospod, nešto od duha slobodnog zidarstva postoji, te 

je izgradilo zid o (našem) radu. Stara redovita praksa je bila uzvišena kao jedina prava metoda za liječenje 

bolesti. A u velikoj mjeri ovaj osjećaj su napustili liječnici povezani s vama. Oni su posezali za lijekovima u 

slučajevima groznice da ju razbiju, kako su oni mislili. Ova metoda je razbila groznicu i druge bolesti, ali to 

je u nekim slučajevima razbilo čitavog čovjeka s njom. 

 

Gospod mi je sa zadovoljstvom predstavio ovu materiju u jasnim crtama. Slučajeve groznice ne treba liječiti 

umjetnim lijekovima. Najteži slučajevi se najbolje i najuspješnije rješavaju vlastitim sredstvima prirode. Ova 

znanost, potpuno usvojena, donijet će najbolje rezultate ako stručnjak bude temeljit. Gospod će blagosloviti 

liječnika koji ovisi o prirodnim metodama liječenja, pomažući svaku funkciju ljudskog stroja za djelovanje u 

svojoj snazi, dio koji je Gospod uredio da djeluje u sebi obnavljajući se u pravilno djelovanje. 

 

Doktore Kellogg, Bog  ti je dao prednost u medicinskom bratstvu, i On bi želio da se ti zadržiš u toj 

prednosti.  No, ni u kojem slučaju ne smiješ stajati kao i liječnici u svijetu da uzvisuješ alopatiju iznad svake 

druge prakse, i prozvati sve ostale metode nadri liječništvom i pogrešnim. Jer od početka do današnjih dana 

rezultati alopatije su napravili najviše nepoželjnih rezultata. Došlo je do gubitka života u tvom lječilištu, jer 

su bili primijenjeni umjetni lijekovi. A oni ne daju priliku prirodi da obavi  svoj posao obnove. Primjena 

umjetnih lijekova razbila je moć ljudskog stroja, i pacijenti su umrli. Drugi su odnijeli umjetne lijekove sa 

sobom, što je umanjilo učinkovitost jednostavnih lijekova koje priroda koristi za obnavljanje tijela. Studente 

u tvojoj ustanovi ne treba obrazovani da umjetne  lijekove smatraju za nužnost. Oni trebaju biti obrazovani 

da ne primjenjuju umjetne lijekove.  

 

Medicinsko bratstvo predstavljeno mi je kao slobodno zidarstvo, sa svojim dugim, nerazumljivim nazivima 

(lijekiva), koje obični ljudi ne mogu razumjeti, a koje bih nazvala Gospodnji recept za Ezekijino nadri 

liječništvo. Smrt je najavljena kralju, ali on je molio za život, i njegova molitva je uslišana. Onima koji su 

vodili skrb o njemu rečeno je da stave grudu smokava na ranu/bolno mjesto, i kralj se oporavio. To znači da 

se Bog  zauzeo da ih pouči da su svi njihovi preparati samo kralja lišavali moći da prevlada bolest. Dok su 

oni provodili svoj tijek liječenja, njegov život nije mogao biti spašen. Gospod preusmjerava njihove misli sa 

njihovih prekrasnih misterija na jednostavan lijek prirode. Postoje lekcije za sve nas u tim uputama. Mladi 

ljudi koji su poslani na Ann Arbor dobit će obrazovanje koje misle da će ih uzvisiti kao vrhunske u liječenju 

bolesti pomoću umjetnih lijekova. Naći će da će ih dovesti do gubitka života, a ne do obnove zdravlja i 

snage. Ove mješavine stavljaju dvostruk teret prirodi, te u svom nastojanju da izbaci otrove koje sadrže, na 

tisuće osoba izgubi život. Moramo posve ostaviti umjetne lijekove, jer pomoću njih ćemo uvesti neprijatelja 

u tijelo. Pišem ovo jer se moramo suočiti s liječenjem umjetnim lijekovima liječnika u ovoj zemlji, a mi ne 

želimo provoditi tu praksu kao u Battle Creeku da krade kao lopov usred nas. Želimo da ta vrata budu 

zatvorena neprijatelju prije nego što su životi ljudi ugroženi.  

Letter 67, 1899.  (Doktoru Kelloggu) 
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POGLAVLJE 10 

 

Kako naši liječnici trebaju biti osposobljeni 

 

Liječnici ne nauče mnogo 

Bilo bi bolje da oni koji su poslani iz naše škole u Ann Arbor nikada nisu imali bilo kakve veze s tom 

ustanovom. Naučeni da primjenjuju umjetne lijekove i lažne religijske teorije i izađu kao naraštaj praktičara 

koji se moraju odučiti mnogo toga što su naučili. Oni trebaju dobiti potpuno drugačije iskustvo prije nego što 

mogu reći riječju i djelom da su medicinski misionari. Dok ne steknu takvo iskustvo, Veliki Liječnik ih ne 

priznaje kao medicinske misionare. Oni dolaze na područje djelovanja nespremni za visok i svet posao koji 

treba obaviti u ovo vrijeme. 

Letter 3, 1901. (Doktoru E. R. Carou) 

 

Mnogi nikad neće primiti nebesku diplomu 

Treba osnovati lječilište u Australiji, i treba prakticirati sasvim nove metode liječenja bolesnih. Umjetni 

lijekovi moraju biti izostavljeni, ako je ljudski liječnik primio diplomu pisanu i izdanu na nebu. Postoje 

mnogi liječnici koji nikada neće primiti ovu diplomu, osim ako uče u školi Velikog Liječnika. To znači da 

oni moraju odučiti odbaciti navodno prekrasno znanje o tome kako liječiti bolesti s otrovnim lijekovima. Oni 

moraju ići u Božji  veliki laboratorij prirode, i tu naučiti najjednostavnije metode upotrebe lijekova koje je 

Gospod pripremio. Kada se neprirodni lijekovi odbace, kada se alkoholno piće svih vrsta odbaci, kada se 

koriste Gospodnji  lijekovi: sunce, čisti zrak, voda i dobra hrana, tu će biti daleko manji broj smrtnih 

slučajeva i daleko veći broj lijekova. 

Manuscript 65, 1899. 

 

Studenti u Loma Lindi uče kako liječiti bolesti bez otrovnih lijekova 

Studenti na Loma Lindi su u potrazi za obrazovanjem nakon Gospodnjih zapovijedi, obrazovanjem koje će 

im pomoći da se razviju u uspješne nastavnike i radnike za druge. Kada završe školovanje na Loma Lindi, 

oni bi trebali biti u mogućnosti izaći i pridružiti se mudrim radnicima u velikim svjetskim žetvenim poljima, 

koji će nastaviti raditi posao oko reforme koji će pripremiti ljude da stoje u dan Isusova dolaska. Svugdje su 

radnici trebali znati kako se boriti protiv bolesti i primijeniti vještu pažnju za bolesne i patnike. Trebamo 

učiniti sve što je u našoj moći, kako bi se omogućilo onima koji to žele, da dobiju potrebnu obuku, da se na 

taj način opreme za službu. ... 

 

 

Naši ljudi trebaju postati mudri u liječenju bolesti bez pomoći otrovnih lijekova. Mnogi bi trebali nastojati 

dobiti obrazovanje koje će im omogućiti da pobijede u borbi protiv bolesti u njezinim različitim oblicima 

pomoću najjednostavnijih metoda. Tisuće su sišle u grob zbog upotrebe otrovnih lijekova, a kojima je 

zdravlje moglo biti obnovljeno jednostavnim metodama liječenja. Tretmani vodom, mudro i vješto 

primijenjeni, mogu biti sredstvo za spas mnogih života. Neka marljivo proučavanje bude sjedinjeno s 

pažljivim tretmanima. Neka molitve vjere budu ponuđene kraj kreveta bolesnima. Neka bolesnici budu 

poticani da traže da se nad njima ostvare Božja  obećanja. 

Medical Ministry, pp. 56, 57.  (Manuscript 15, 1911) 

 

Otrovne lijekove se ne mora upotrijebiti 

Studentima treba dati praktično obrazovanje. Što ste manje ovisni o svjetovnim metodama  

obrazovanja, bolje će biti za studente. 

 

Posebne upute treba dati u području liječenja bolesnih bez upotrebe otrovnih lijekova i u skladu sa svjetlom 

koje je dao Bog . U liječenju bolesnih ne moraju se koristiti otrovni lijekovi. Studenti trebaju izići iz škole 

bez žrtvovanja načela zdravstvene reforme ili ljubavi prema Bogu i pravdi. 

 

Odgoj koji zadovoljava svjetovne standarde sve manje i manje će biti cijenjen od onih koji su u potrazi za 

učinkovitošću u obavljanju medicinsko misionarskog rada u svezi s radom poruke trećeg anđela. Oni su se 

obrazovali sa stajališta savjesti, i, ako su savjesno i vjerno slijedili prave metode u svom liječenju bolesnih, 

ove metode će biti prepoznate kao prednost nad metodama na koje su mnogi navikli, koje zahtijevaju 

korištenje otrovnih lijekova. 
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Mi ne bismo trebali u ovom trenutku tražiti da se natječemo sa svjetskim medicinskim školama. Ukoliko to 

činimo, naše šanse za uspjeh će biti male.  

Testimonies, Vol. 9, pp. 175, 176.  (1909) 

 

Naučavajte znanost o liječenju bez umjetnih lijekova 

Gospod poziva najbolje talente da se ujedine u ovom centru [Loma Linda] za obavljanje posla kako je On 

naredio, ali ne talent koji će zahtijevati najveće plaće, nego talent koji će se staviti na Isusovu stranu za rad u 

njegovom Djelu. Moramo imati medicinske instruktore koji će poučavati znanost iscjeljivanja bez upotrebe 

lijekova. ... Trebamo  pripremiti armiju radnika koji će slijediti Isusove metode. 

Medical Ministry, p. 75.  (Letter 196, 1908) 

 

 

Karakter lijekova prikriven teškim imenima 

Neka upute budu napisane jednostavnim riječima. Mi nemamo potrebu koristiti mnoge izraze koje koriste 

svjetovni liječnici, koji su tako teško shvatljivi da ih mora tumačiti liječnik. Ova duga imena često se koriste 

da prikriju karakter lijekova koji se koriste za borbu protiv bolesti. Ne treba nam to. 

 

Prirodni jednostavni lijekovi će pomoći u oporavku, bez ostavljanja smrtonosnih posljedica nakon primjene, 

koje tako često osjećaju oni koji koriste otrovne lijekove. 

Letter 82, 1908. (Liječnicima i voditeljima na Loma Lindi) 

 

Ispraviti pogrešne navike i prakse 

Rad liječnika mora početi u razumijevanju djela i učenja Velikog Liječnika. Isus je napustio dvorove neba da 

bi mogao služili bolesnima i patnicima na Zemlji. Moramo surađivati s načelnikom liječnika, hoditi u svoj 

poniznosti uma pred Njim. Tada će Gospod blagosloviti naše ozbiljne napore za ublažavanjem patnje 

čovječanstva. To nije po upotrebi otrovnih lijekova s kojima će to biti učinjeno, nego uz korištenje 

jednostavnih lijekova. Trebamo nastojati ispraviti pogrešne navike i prakse i učiti lekcijama samoodricanja. 

Odavanje apetitu je najveće zlo s kojim se moramo boriti.  

Medical Ministry, p. 85.  (Letter 140, 1909.) 

 

Ne poučavati upotrebu umjetnih lijekova 

Našla sam jedan članak koji sam napisala prije otprilike godinu dana, u odnosu na osnivanje škole najvišeg 

reda, u kojoj se studenti ne bi učili koristiti (otrovne) lijekove u liječenju bolesnih.  

Letter 360, 1907. 

 

Nadležni liječnici da podučavaju medicinu bez terapije 

Oni koji žele da postanu misionari trebaju čuti upute od nadležnih liječnika, koji će ih naučiti kako da se 

brinu za bolesne bez upotrebe (otrovnih) lijekova. Takve lekcije će biti od najveće vrijednosti za one koji idu 

na rad u inozemstvo. A jednostavni lijekovi koji se koriste spasit će mnoge živote. 

Medical Ministry, p. 231.  (Manuscript 83, 1908.) 

 

Naši liječnici ne trebaju propisivati umjetne lijekove  

Nije nužno da naši medicinski misionari slijede upute točno kakao su propisali medicinari ovoga svijeta. Oni 

ne trebaju propisivati lijekove za bolesne. Oni ne trebaju primjenjivati liječenje (otrovnim) lijekovima kako 

bi imali utjecaj u svom radu. Dana mi je poruka: ako budu posvećeni Gospodu, ako budu nastojali tražiti 

znanje o svom radu od ljudi koje je rukopoložio Bog , Gospod će ih osposobiti. 

 

Neki od naših medicinskih misionara pretpostavili su da je medicinsko usavršavanje prema planovima 

svjetovnih škola bitno za njihov uspjeh. Za one koji su mislili da je jedini način za uspjeh taj što su učenici 

svjetovnih ljudi i da su završili tečaj koji su održali svjetovni ljudi, ja bih rekla: Odbacite takve ideje. To je 

pogreška koju treba ispraviti. Opasno je uhvatiti duh svijeta. Popularnost koju takav tečaj donosi, unijet će u 

rad duh koji Riječ Gospodnja  ne može odobriti.  

  

To je nedostatak vjere u snagu Boga  koji vodi naše liječnike kad se oslone toliko na ruku zakona a da imaju 

toliko mnogo povjerenja na utjecaj svjetskih sila. Pravi liječnik misionar će biti mudar u liječenju bolesnih, 

uporabom lijekova koje pruža priroda. A onda će vidjeti Isusa kao pravog iscjelitelja bolesti. Načela 
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zdravstvene reforme uključena u život pacijenta, korištenje prirodnih lijekova, u suradnji s božanskim 

sredstvima u ime patnje, donijet će uspjeh.            

 

Poučena sam da kažem da u našem obrazovnom radu ne može biti kompromisa kako bi se zadovoljilo 

svjetovne standarde. Božji  narod koji drži zapovijedi ne smije se ujediniti sa svijetom za nošenje raznih 

struka u radu prema svjetovnim planovima i svjetovnoj mudrosti. ... 

 

Sadržaji trebaju biti osigurani u Loma Lindi, da neophodne instrukcije mogu biti dane iz medicinskog 

područja, i to instruktori koji se boje Gospoda i koji su u skladu s Njegovim planovima za liječenje bolesnih. 

Review and Herald, March 6, 1913.  
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POGLAVLJE 11 

Adventisti trebaju utjecati na  medicinsku praksu 

 

Reformirati medicinsku praksu 

Korištenje lijekova u našim ustanovama je u suprotnosti sa svjetlom koje je Gospod bio voljan dati. Posao s 

lijekovima je učinio više zla u našem svijetu i ubio više nego što je pomogao ili izliječio. To svjetlo mi je 

prvi put dano da razumijemo zašto bi trebalo uspostaviti ustanove, to jest lječilišta za reformu medicinske 

prakse liječnika. 

Medical Ministry, p. 27.  (Letter 69, 1898) 

 

 

Što je dr. Kellogg izvršio 

Gospod je povezao dr. Kellogga s medicinskim bratstvom izvan našeg naroda. Njegov utjecaj je imao mnogo 

veze s ukidanjem lijekova u velikoj mjeri, i uvođenjem prirodnih sredstava za jačanje. Ovo djelo nije 

učinjeno da bude napad na lijekove, jer je (za to) potrebna mudrost zmije i bezazlenost goluba. Veza dr. 

Kellogga s Bogom  omogućuje mu da je prisutnost Duha Svetoga s njim u skupštinama u kojima općenito 

postoji puno lakoumnosti, i gdje su mnoge stvari izgovorene a bilo bi bolje da nisu. Ljudi poštuju liječničke 

religijske principe i pokazat će da su (ipak) malo pod utjecajem ove vjere. 

Letter 38, 1899.  (Starješinama: Prescottu, Irwinu, Jonesu, Smithu iWaggoneru.)  
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Dodatak  A 

 

Zašto podučavati Materia Medica? 

W. A. George, M. D. (Član nastavnog osoblja Fakulteta za medicinske evanđeliste, 1912.) 

 

U ovom članku predmet materia medica prikazan je u potpunosti s gledišta onih koji na sve moguće načine 

pokušavaju smanjiti upotrebu lijekova na minimum, a ne sa stajališta liječnika koji ovisi gotovo isključivo o 

lijekovima u liječenju od bolesti. 

 

Nastava ovog predmeta može se podijeliti za našu svrhu na sljedeće točke: 

 

Materia Medica 

 

1. Toksikologija 

a. Znakovi i testovi otrova 

b. Protuotrov 

 

2. Fiziološke aktivnosti 

a. Učinci lijekova 

b. Učinci drugih ljekovitih sredstava 

 

3. Terapijske primjene 

a. Potrebno 

b. Hitna stanja 

c. Uklanjanje lijekova 

 

4. Opasnosti 

a. Ekstremne ideje 

b. Ovisno o lijekovima 

 

1. Toksikologija 

a. Razumije se da svaki liječnik i medicinska sestra treba prepoznati znakove i simptome trovanja raznim 

lijekovima i kemikalijama koje se koriste obično kao lijek. Liječnici također trebaju razumjeti različite 

testove za otrove koji se mogu uzeti sa suicidalnim namjerama ili slučajno. Ako smo samo s tog stajališta 

naučili nešto iz Materia medica, imamo razloga da potaknemo svakog studenta medicine da provede 

dovoljno vremena da se upozna s tom fazom predmeta. 

 

b. Također je vidljivo da svaki liječnik i medicinska sestra treba poznavati jednostavne protuotrove koji se 

mogu koristiti za ublažavanje (boli) onima koji pate od trovanja. Pod naslovom Toksikologija mogli bismo 

uzeti u obzir važnost razumijevanja učinaka svih lijekova koji se obično daju, iako nisu u smrtonosnim 

dozama. Ali ostavljaju svoje znakove i simptome iza sebe, i ako se njihovi učinci shvate, jedan je odgovoran 

za loš učinak lijeka za neke bolesti. Često je potrebno ispitati pacijenta koji pati od utjecaja lijeka više nego 

od bilo koje uobičajene bolesti, te u tim slučajevima, ako liječnik temeljito ne razumije učinke ovih lijekova, 

bit će zaveden i možda donijeti krivu dijagnozu. 

 

2. Fiziološke aktivnosti 

a. Učinci lijekova. U studiji Materia Medica i Terapijske primjene mnogi ljudi imaju godine provedene u 

radu van utjecaja raznih lijekova, a njihovi napori su sigurno od velike vrijednosti u pomaganju liječniku u 

proučavanju bolesti i željenih učinaka koje možemo željeti osigurati u liječenju bolesti. Dok u mnogim 

slučajevima možemo jednostavno proučavati uporabu lijeka sa stajališta onih koji propisuju lijekove ali ga ne 

namjeravaju propisati sebi. Važno je znati koje će biti posljedice u primjeni ovih lijekova da bismo mogli 

usporediti njihove učinke. 

 

b. Učinci drugih lijekova. U našim nastojanjima da liječimo bolesti bez upotrebe lijekova, mi bismo trebali 

dobiti veliku korist uspoređujući učinke tih lijekova s učinkom fizioloških lijekova, kao što su hidroterapije, 

masaže, vježbe, primjena struje, itd.  Kada proučavamo u Materia Medica učinke različitih skupina lijekova, 

onda bismo ih trebali usporediti sa sličnim efektima koje proizvode jednostavni fiziološki lijekovi bez 
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upotrebe otrovnih lijekova. Na taj način student će biti vođen da može usvojiti jednostavniji način liječenja i 

odbaciti upotrebu lijekova. 

 

3. Terapijske primjene 
a. Potrebno. Pod neophodnu primjenu lijekova mogu biti postavljeni anestetici, antiseptici i razni korisni 

lijekovi koji se mogu primijeniti izvana, kako za zaštitu ozlijeđenih dijelova tako i za ublažavanje boli. Svaki 

liječnik treba pažljivo proučiti najsigurnije i najuspješnije sredstvo za davanje anestetika pod različitim 

uvjetima. On također treba temeljito razumjeti prirodu antiseptika i njihovu uporabu i izvana i iznutra, što se 

primjenjuje na gnojnim čirevima, šupljini tijela itd 

 

b. Hitni slučajevi. Sigurno postoje slučajevi kada neki jednostavan lijek dan u dovoljnoj količini da se dobije 

željeni rezultat, može davati s manje opasnosti i bolje rezultate nego što se može postići upotrebom drugih 

mjera. Ako liječnik zaključi da mora posegnuti za lijekom, treba to učiniti tek nakon pažljive analize, s 

obzirom na moguće rezultate i opasnosti koji mogu uslijediti zbog upotrebe otrovnog lijeka ili da se 

pomogne pacijentuu bez otrovnog lijeka. 

 

c. Uklanjanje lijekova. Često imamo slučajeve koji dolaze k nama, koji su uzeli određene lijekove koje su 

propisali drugi liječnici. Postoje slučajevi u kojima, ako se lijek ukloni odjednom, može pokazati veliku štetu 

pacijentu. Dok takvi slučajevi mogu biti izuzetak, svakako je bolje dati nekoliko doza nekog lijeka koji je 

bolesnik prije uzimao, nego da riskirate bilo teške ozljede za pacijenta ili eventualno izgubite šansu za 

liječenje slučaja, kao što neki neće popustiti da dođu do potpunog uklanjanja (lijeka) odjednom. Pod tim 

uvjetima liječnik je svakako opravdan u davanju nekoliko doza, možda u smanjenoj količini, nego kad dobije 

pacijenta pod drugim oblicima liječenja. 

 

4. Opasnosti 

a. Ekstremne ideje. Dok nastojimo u liječenju bolesti što je više moguće bez upotrebe lijekova, svakako bi 

bilo ekstremno za svakoga da uči da lijekove bilo kakvog oblika nikada ne treba dati ni pod kojim uvjetima. 

Sigurno postoje brojni slučajevi u kojima, odnosi se na gore spomenuto, može biti neophodno pribjeći 

upotrebi nekih jednostavnih lijekova, ne smije se ostaviti dojam od bilo koga da naši liječnici nikada ne 

koriste bilo kakav lijek. 

 

b. Ovisnost o lijekovima. Možda je najveća opasnost kod naših liječnika rastuća navika ovisnosti o upotrebi 

lijekova. Iako tvrdimo da koriste lijekove za interne svrhe samo u vrlo ograničenom opsegu, postoji opasnost 

nakon što je određeni lijek propisan u nekom slučaju kada smatramo da smo dužni to učiniti, da će biti lakše 

dati isti lijek u drugim slučajevima kasnije, a time je formirana navika propisivanja određenih lijekova droge 

prilično često. Ovo je svakako najveća opasnost kod naših liječnika. A važnost izbjegavanja upotrebe 

lijekova, osim u ekstremnim slučajevima, trebala bi biti najtemeljitije utisnuta (u um) našim studentima. Što 

temeljitije bude razumijevanje Materia Medica, pažljivije će biti poučavanje studenata medicine, te u isto 

vrijeme naglašena opasnosti od upotrebe lijekova, a studenti će biti spremniji da se odupru iskušenju 

pribjegavanja lijekovima. 

 

Trebalo bi impresionirati studente da "lijekovi nikada ne liječe bolesti", da "samo promijene oblik i položaj 

bolesti". I dok mi ponekad pribjegavamo određenim lijekovima u hitnim slučajevima, ne činimo tako 

(uvijek), jer mislimo da će lijek posebno pomoći pacijentu. Ali, kao što je u slučaju s anestetikom, znamo da 

će biti jedna ozljeda. No, imamo izbor: ozljede od strane lijeka ili neće biti u mogućnosti za ublažavanje boli 

pacijentu pri potrebnom operacijskom zahvatu. U drugim slučajevima možemo posegnuti za nekim lijekom 

kao kod katarze ili laksativa u kirurškom slučaju, ili u slučaju nezgode kada se bolesnik ne može premjestiti 

ili gdje ne može uzimati hranu koja će dovesti do željenih rezultata; ali u tim slučajevima student treba 

naučiti da takva medicina ostavlja loš učinak i nastaviti primjenjivati lijek samo će potvrditi ozljede. 

 

Studenti i mladi liječnici ne mogu biti previše impresionirani s opasnostima oslanjajući se na otrovne 

lijekove za liječenje bolesti. Postoji nedvojbeno mnogo slučajeva u kojima liječnik gotovo nepromišljeno 

pribjegava nekom lijeku koji je jednostavno dati i za koji je potrebno vrlo malo proučavanja s njegove strane. 

Ali kad bi temeljitije proučio koji će tretman moći propisati, koji će pomoći pacijentu bez uporabe (jakih) 

lijekova i time ostvariti ne samo olakšanje pacijentu, nego i da ne ostavi (lijek) zle posljedice iza sebe, 

impresionirali bi i medicinske sestre i pacijenta, kao i prijatelje i društvo u cjelini, vrijednostima jednostavnih 

lijekova kada se daju pod Božjim  blagoslovom. Bez sumnje, oprezna, studija uz molitvu i ovisno o Božjem  
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blagoslovu u propisivanju Bogom  danih lijekova, od kojih smo imali prednost učiti, izliječit će  mnoge 

slučajeve gdje se uzimanjem lijekova nije postigao željeni rezultat i pacijenti su otišli razočarani. Iznad 

svega, naši studenti trebaju naučiti da Božji  blagoslov dodan našim skromnim naporima, kada smo učinili 

najbolje što možemo s jednostavnim lijekovima, uvijek će ostvariti više od lijekova u bilo kojem obliku. A 

dok postoje hitni slučajevi, kada ćemo misliti da je najbolje propisati neki lijek, to bi trebalo biti učinjeno tek 

nakon pažljivih i uz molitvu razmatranih (mogućih) rezultata koji slijede, i nakon iscrpljivanja svih sredstava 

u pokušaju da se ublaži stanje na jednostavniji način.  

The Medical Evangelist, January, 1912, pp. 9-12.  
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DODATAK B 

 

Pismo dr. Paulsona o korištenju lijekova 

 

Hinsdale, Illinois, 9. srpnja 1914. 

 

Dr. Thyna H. Jasselyn, Madison, Indiana 

 

Poštovani doktore, 

 

Prije nekoliko tjedana brat L. A. Hansen, iz Medicinskog misionarskog odjela, proslijedio mi je sljedeća 

pitanja koja si postavio: 

 

"Ne mogu shvatiti što gospođa White podrazumijeva pod tim kad kaže da lijekovi nisu potrebni u liječenju 

bolesti, osim ako je to baš ono što ona kaže. No, jedan  adventistički liječnik koji pripada našem osoblju, 

kaže da ja ne shvaćam njezin stav. 

 

"Iako i ja mislim da mi ne bismo trebali koristiti lijekove nepotrebno, ne bih želio zanemariti vrijednost 

antitoksina u difteriji, kinina kod malarije, itd 

 

"Ostali adventistički liječnici koriste takve lijekove i ne osjećaju da su u krivu. Ne vidim kako oni usklađuju 

svoj stav s takvim izjavama kao što sam tu priložio". 

 

Brat Hansen je predložio da nešto napišem o ovom pitanju. S nekim oklijevanjem to činim, jer osjećam da je 

to pitanje od vitalne važnosti; "Ako se tko služi darom govora, neka je svjestan da govori riječi Božje ." (1. 

Petrova 4,11), a ako Bog  Njegovom milošću hoće da ja budem taj, osjećam da će biti s moje strane najbolja 

zlatna tišina  

 

Mi smo po prirodi skloni tumačiti Svjedočanstva u svjetlu vlastite prakse, umjesto da ponizno priznamo da 

smo upola lišeni slave Božje . Božji je  plan da nas proroci trebaju podsjećati na božanske standarde (Hošea 

6,5), dok je tendencija naše prirode spustiti proroke do razine naše prakse. U vezi sa terapijom lijekom posve 

sam uvjeren da se reformatori trebaju reformirati; da u poniznosti srca, kao Daniel nekada, moramo priznati 

ne samo grijehe naše medicinske braće, nego i naše vlastite grijehe. 

 

Prije dvadesetak i nešto godina je skupina nas studenata medicine napustila Lječilište Battle Creek i otišla u 

Ann Arbor za početak našeg medicinskog tečaja. Neki od nas su napravili najpažljiviju pobožnu studiju iz 

Biblije i Svjedočanstava, temeljenu na medicinskim misionarskim načelima, uključujući, naravno, 

terapeutiku. Uskoro smo postali uvjereni da postoje neki lijekovi za koje je Bog  obećao da će ih posebno 

blagosloviti, a da postoje ostali na koje nije mogao na sličan način dati svoj blagoslov. 

 

Dr. Osler, sada iz Oxforda, Engleska, ali onda s Johns Hopkinsa, upravo je izdao prvo izdanje svog poznatog 

udžbenika o medicinskoj praksi. Bio je to najveći radikalan odmak od starog terapijskog programa koji se je 

ikada pojavio, a on je ubrzo i preveden i stekao titulu terapijskog nenihilista kad su lijekovi u pitanju. Bilo je 

očito svakom pažljivom promatraču da je dr. Osler ostavio malo prostora ili gotovo ništa kad je u pitanju 

oslanjanje na terapiju lijekovima. To je, naravno, olakšalo nekima od nas da uzmemo različite izjave u 

Svjedočanstvima više kao jednako vrijednima. 

 

Neke od naših brojnih prirodnih pothvata treba uskladiti s izjavama (EGW) s njihovim pojedinim 

promijenjenim uvjerenjima u vezi s ovim pitanjem. To je navelo brata Caroa, zajedno smo studirali i 

stanovali, da piše sestri White i postavi neka pitanja vrlo slična onima koja ste vi postavili. Prilažem vam 

kopiju cijelog svog odgovora ukoliko je imao bilo kakve veze s ovom temom. Sažeo ju je ukratko. Ne postoji 

povreda bivših izjava; prije izričaj ovog jedinog principa, da su jednostavniji lijekovi manje štetni razmjerno 

svojoj jednostavnosti; da postoji "bilje i korijenje", da ih svaka obitelj može koristiti za sebe, za razliku od 

"opasnih preparata". U kasnijem neobjavljenom svjedočanstvu, napisano 26. kolovoza 1895. godine, citiram 

sljedeće:  
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"Mnogi liječnici u našem svijetu nisu od koristi za ljudsku obitelj. Znanost o lijekovima je uzdignuta, ali kad 

bi svaka boca koja dolazi iz svake takve ustanove bila ukinuta, danas bi u svijetu bilo manje invalida. 

Otrovni lijek nikada ne bi trebao biti uveden u naše ustanove. Nije bilo potrebe da to bude tako, i iz tog 

razloga Gospod je uspostavio ustanovu gdje može doći i gdje može otkriti svoju milost i snagu. "Ja sam 

uskrsnuće i život " (Ivan 11,25), objavio je On.  

 

"Prava metoda liječenja bolesnih je da im se ukaže na obilje koje raste u korist čovjeka. Znanstvenici su dali 

velika imena ovim najjednostavnijim pripravcima, ali istinito obrazovanje dovest će nas da učimo bolesnike 

da ne treba zvati liječnika češće nego što bi trebalo zvati odvjetnika. Oni sami mogu primijeniti jednostavno 

bilje, ako je to potrebno. Obrazovati ljudsku obitelj da liječnik jedini zna sve bolesti djece i osoba svih 

uzrasta je lažna nastava. A što prije mi kao narod budemo živjeli po načelima zdravstvene reforme, veći će 

biti blagoslov koji će doći onima koji će izvršiti pravi medicinski misionarski rad. Postoji posao koji treba 

obaviti u liječenju bolesnih vodom, učeći ih koristi od Sunca i tjelesne aktivnosti. Tako jednostavnim 

jezikom možemo naučiti ljude kako sačuvati zdravlje i kako izbjeći bolesti. To djelo su naša lječilišta 

pozvana činiti. To je prava znanost. "  

Manuscript 105, 1898. Letter 105, 1898. 

 

 

Ovdje je jasna izjava da drogu kao lijek nikada nije niti trebalo uvesti u naše ustanove. U isto vrijeme, taj 

stav je naglasio da postoje biljke koje rastu za dobrobit čovjeka. Za davanje tih "jednostavnih biljaka po 

potrebi", stavljeno uz bok stoji "na principima zdravstvene reforme " i "liječenje bolesnih vodom" i "Sunce i 

fizičke vježbe." 

 

Očito je čak i nakon svih ovih instrukcija koje su nam bile prenesene na temu lijekova droga, da još uvijek 

postoji, kao i uvijek što je to slučaj, siva zona, u kojoj ljudsko sredstvo mora koristiti svoju vlastitu 

posvećenu prosudbu u izradi pune primjene. Gospod nije s nama u proizvoljnim uvjetima. On još uvijek 

ostavlja dosta nužnosti da Ga molimo za individualno prosvjetljenje. Vrlo je očito da bi, ljudski govoreći, 

bilo mnogo poželjnije da Svjedočanstva imaju posebno istaknutu senu, na primjer, kao jednostavnu biljku 

koja bi se ispravno koristila. Dok je s druge strane Nux Vomica, prema Svjedočanstvima, što je već rečeno, 

lijek koji se nikada ne smije koristiti. 

 

Ali, kao što sam naveo gore, mnoge Gospodnje upute u općim načelima dovoljno jasno govore da oni koji 

iskreno žele vršiti njegovu volju pod svaku cijenu, mogu uz pomoć Duha Svetoga, naučiti da ih primjenjuju, 

a oni koji žele slijediti vlastite sklonosti imat će u izobilju izgovora za to. 

 

Umjesto da završim na Sveučilištu u Michiganu, diplomirao sam na Bellevue Medical Collegeu, New York 

City. Učeni profesor medicine oduševljeno preporučuje alkohol kao važan lijek u raznim zaraznim 

bolestima. Znajući da je to Biblija proglasila zavodnikom, a da su ga iskazi bezuvjetno osudili, sve je to 

lažna nastava i nije utjecalo na mene ni za širinu dlake. Naravno da je zadovoljstvo za mene što živim 

dovoljno dugo da ne nalazim inteligentni suvremeni razlog za slaganje s liječnikom koji (čak i) danas vjeruje 

u alkohol koji je nešto što samo šteti u bolesničkoj sobi. 

 

Kada smo postali liječnici u Lječilištu Battle Creek, neki od nas uporno su inzistirali na tome da takvi 

lijekovi kao strihnin, kalomel, i drugi, koji su bili posebno istaknuti kao uvijek štetni za ljudsko tijelo, trebaju 

biti odbačeni iz upotrebe u našoj ustanovi. Drago mi je reći da je dr. Kellogg zauzeo isti stav, i rekao da 

nikada nije imao povjerenja u njih, da su ih uvukli u našu ustanovu neki od praktičara koji su poučavani u 

medicinskim školama da su to bili vrijedni lijekovi.  

 

Naravno, argument da će morfij opravdano i neophodno savladati bol nakon operacije kao što će kloroform 

tijekom operacije, nepobitan je. A možda je ipak u nekim slučajevima nerješiv. Međutim, sjećam se više od 

jednog slučaja u kojem čak i na ponoćnom satu neki od nas bi se okupili u nekoj tihoj sobi i ujedinjeno 

predstavili neke jadne patničke slučajeve Bogu  u molitvi, i bili zahvalni što smo našli, nakon upućenih 

molitava, određenog pacijenta kako je utonuo u slatki, osvježavajući san, iz kojeg se probudio u potpunosti 

slobodan od boli. 

 

Podsjećam, nitko od nas nije zauzeo stav da morfij nikada ne bi trebao biti korišten; jednostavno smo 

inzistirali, znajući njegovu opasnu karakteristiku, imajući u vidu mnoge prilike, vidjeti siromašne robove 
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droge kako su bili polako tonuli i bili izliječeni od njegove strašne tiranije, da morfij ne treba ubrizgati u 

pacijenta dok Božji  lijekovi, primijenjeni uz molitvu, ne budu imali pravu priliku pokazati ono što je Božja  

volja u tom slučaju. 

 

Naravno, kinin se smatralo kao neizostavan u liječenju oboljelih od malarije, kao što se morfij primjenjuje u 

određenim kirurškim zahvatima. Uskoro smo imali mnogo prilika da svoja načela u odnosu na kinin 

testiramo u praksi. To se dogodilo za malaričnog ljeta u Michiganu. Tijekom tog ljeta, oko pedesetak 

slučajeva je došlo k nama u svim vremenima i u svim fazama bolesti. Dr. Kress i ja, koji nismo mogli 

dosljedno pomiriti prevladavajuću rutinu primjene kinina u programu sa nekim istinama koje smo 

proučavali, odlučili smo otkriti za sebe, što će Bog pomoći da učinimo u slučajevima oboljelima od malarije 

ali bez kinina. Jedan član u našoj skupini bio je oduševljeni zagovornik primjene kinina. To je obostrano 

dogovoreno da kad pacijenti uđu jedan će biti raspoređen ovom liječniku, sljedeći će biti dodijeljeni dr. 

Kressu pa meni, i tako se izmjenjivati. Budući da je on bio mikroskopski stručnjak, nakon što je prošao 

posebnu obuku u radu s krvi, svaki slučaj, ne samo njegov nego i naš, pažljivo je provjeravan laboratorijski, 

tako da ne postoji mogućnost za nagađanje. Vrlo je vjerojatno da je test, kao i uvijek, napravljen pošteno. 

 

Pažljivo smo mjerili temperaturu svakih petnaest minuta. Čim bi se počeo javljati i najmanji porast 

temperature, bila nam je to najava da se približava program za snižavanje temperature. Odmah bismo 

pacijenta umotali u toplu deku, što je potaklo jako znojenje. A time, ako smo bili u pravu, mogli smo 

spriječiti hladnoću. Pacijenti bi se znojili neko vrijeme, zatim bismo ih pažljivo presvukli, pod uvjetom da je 

to primjenjivano naizmjenično u danu, onda smo im dali tonik tretmane/okrepljujuće sredstvo. Sljedeći dan 

smo ponovno pokrenuli program snižavanja temperature. Uvijek smo zapazili da je porast temperature 

znatno odgođen, što pokazuje da smo bili u prednosti. Mi bismo onda ponovili isti program. Često nismo 

morali to učiniti i treći put; taj posao smo obavili, a za sedam ili deset dana, pacijentu je u potpunosti 

obnovljeno zdravlje. Ponekad bismo propustili zagrijavanje samo za nekoliko dana, tako da je bilo odgode. 

 

Sada za usporedbu: kinin je zasigurno omogućio pacijentima oboljelima od malarije da se oporave. Ali 

poslije se pokazala (kvalitativna) ogromna razlika. Ni jedan od naših slučajeva (koji nisu primali kinin) nije 

imao (kasnije) ozbiljnih komplikacija. Jedan od njih [u drugoj skupini] je prošao kroz život praktički gluh. 

Još jednom je njegov mentalni sklop bio uvelike oslabljen, pa koliko ja znam tako je ostalo do danas. Ipak 

drugi su imali manje komplikacija. 

 

Jednog dana star, slab, slomljen čovjek došao je tako opterećen malarijom da se činilo kao da je na rubu 

groba. Prema popisu on pripada listi pacijenata na kojima je primijenjen kinin. Liječnik, koji je sagledao 

stanje pacijenta, rekao je da se nije usudio preuzeti njegov slučaj, pa je predan na naš popis. Nikad neću 

zaboraviti kad smo dr. Kress i ja otišli do Cushman Cottage6, i ozbiljno rekli Gospodu da su Njegova načela 

sada na ispitu. Molili smo Ga da opravda ono što je rekao. Mi smo se tada uhvatili slučaja. U roku od sedam 

dana čovjeku je obnovljeno zdravlje. 

 

Metchnikoff, voditelj Instituta Pasteur, u svojoj knjizi The New Hygiene (Nova higijena), kaže: "To nije 

samo opijum i alkohol koji ometaju proces fagocitoze7." Niz drugih tvari koje redovito koriste u medicini 

dovest će do istog rezultata. Čak kinin, profilaktičko djelovanje što je kod groznice malarije neupitno, je 

otrov za bijela krvna zrnca. Treba, dakle, u pravilu izbjegavati što je više moguće korištenje svih vrsta 

medikamenata, te se ograničiti na higijenske mjere koje se mogu provjeriti izbijanjem zaraznih bolesti. Ovaj 

postulat dalje jača tezu da budućnost medicine počiva daleko više u području higijene nego u liječenju." 

  

Izvanredan posao učinio je u posljednjih nekoliko godina na Sveučilištu u Tulaneu u New Orleansu, jedan od 

profesora koji je uspio po prvi puta u kultiviranju parazita malarije izvan tijela u epruvetama. To jasno 

pokazuje zašto smo u mogućnosti uspjeti sa svojim programima. A on je već postavljao pitanje je li naš stari 

pojam o tome kako kinin ubija parazite pogrešan; drugim riječima, da je kinin vjerojatno samo omogućavao 

tijelu da se nosi s parazitima kao što su programi napravili, samo na puno skuplji način po tijelo. Ako je tako, 

onda naravno dobivamo još jedan upečatljiv komentar na tu izjavu u Svjedočanstvima, da je upotreba 

lijekova od strane naših praktičara samo priznanje njihovog nepoznavanja fiziologije i kako uspješno koristiti 

prirodne lijekove. 

                                                 
6 Soba za molitvu u Kušmanovoj Kolibi, kako su je zvali. (Prim. prev.) 
7 fagocitoza: vrsta stanica u tijelu koje su sposobne da zapljuskuju i upijaju bakterije i druge male stanice i čestice. 
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Nedugo nakon što sam preuzeo odjel neurologije u Lječilištu Battle Creek, ugledni poslovni čovjek došao 

nam je iz Chicaga. On je patio od progresivne atrofije u lijevom ramenu i nadlaktici, a mišićna masa je bila 

uvelike smanjena. Njegov slučaj je dijagnosticirao jedan od vodećih neurologa Chicaga, koji je, nakon što se 

pozivao na činjenicu da je dr. Gower u Engleskoj izvijestio neki privid poboljšanja u nekoliko slučajeva 

korištenjem injekcije strihnina, preporuča da bi trebao primati injekcije strihnina za tretmana u lječilištu. 

 

Znao sam da su iskazi u Svjedočanstvima jasni da strihnin nema što tražiti u ljudskom tijelu. I da i moja 

savjest jednostavno ne bi to dopustila tako dugo dok je čovjek bio pod mojom skrbi, iako ga je ugledni 

liječnik u Chicagu propisao da se primijeni. Bio sam prisiljen objasniti čovjeku načela moje savjesti u tom 

pogledu. Rekao sam mu da ako on inzistira na tome da dobije injekciju strihnina da će se morati vratiti k 

svom liječniku u Chicagu. On je, naravno, rekao: 'Hoćete li obećati da ćete me liječiti sa svojim lijekovima 

Lječilišta bez strihnina?" Rekao sam mu ne; progresivna atrofija se smatra neizlječivim poremećajem u bilo 

kojoj od metoda. On je rekao da nije mogao vidjeti dosljednost u mom položaju jer je specijalist neurolog u 

Chicagu podržao neke nade u strihnin kad* se nisu usudili podržati pozitivne nade s fiziološkim mjerama. 

Rekao sam mu da sam više zabrinut biti u pravu nego što je on trebao biti dosljedan i da vodim svoj odjel s 

Bogom , da savjesno zastupam stav protiv uporabe strihnina i stoga jednostavno ne bismo ga koristili, ali ako 

ga želi koristiti bilo bi tada ispravno da se iskoristiti isti, ali da bi se to postiglo da će morati tražiti to negdje 

drugdje. On je istaknuo da ništa ne zna o mom Bogu, ali zna da bi htio ozdraviti. No, umjesto da ide dalje, 

ostao je kod nas. U šest tjedana mišićna masa mu se je u potpunosti popunila. Prije nekoliko godina sam 

naišao u Lječilište Battle Creek, a taj čovjek se slučajno našao tamo. On je došao k meni i predstavio se i 

privukao moju pozornost zbog činjenice da mu je i rame bilo u redu do danas. 

 

Ne dijelim pouke iz ovog. Samo jednostavno navodim svoje iskustvo. No, to što znam je da svaki put kad 

radimo kompromis možemo propustiti providnost. A osim toga, oni koji rade kompromis s onim što znaju da 

je princip, uvijek su u magli. Uskoro im savjest postane kao elastična žvakača guma. Izgleda da se njihova 

sudbina i nesreća stalno dovode u naizgled nemoguće situacije iz koje ne mogu izaći. Koliko oni mogu 

vidjeti, možda misle izaći bez daljnjeg ugrožavanja načela; a Bog  nikad ne dopušta čovjeku da mijenja 

nepromjenjivo načelo. Ni u situaciji u kojoj čovjek smatra da ima bilo koji dobar izgovor za kompromis, ni 

onoliko kolika je širina dlake, što zna da je u pravu. 

 

Priessnitz, kao što dobro znate, uspostavljen i održavan u Austria Silicia, prije više godina apsolutno je 

uspješna ustanova (koja liječi) bez lijekova. Kraljevstva Europe bila su među njegovim zaštitnicima. 

Eminentni ljudi čiji su slučajevi zbunjeni vještinom naših najboljih liječnika koji su otišli čak i iz naše 

vlastite zemlje u to zabačeno mjesto, te su ozdravili primjenom njihovih metoda bez lijekova. To nije bio hir 

koji je trajao samo godinu ili dvije, nego je nastavio iz godine u godinu sve dok nije postao najznačajniji 

centar na svijetu. Kure su stalno bile usavršene tako da se učinak činio ništa manjim od čuda. I, naravno, ja 

sam prirodno bio zainteresiran za taj posao, a imam u knjižnici danas oko dvadeset različitih knjiga koje se 

odnose na Priessnitzev rad. Neke od njih su napisali ugledni liječnici koji su i sami išli tamo, bilo da istraže 

osnovanost ustanove ili kao pacijenti. Svi bez izuzetka svjedoče o čudesnim izlječenjima koja je taj čovjek 

Priessnitz ostvario isključivo pomoću prirodnih lijekova. 

 

Taj dan ne može biti tako daleko, kada će Gospod podići neke adventističke Priessnitze koji će djelotvorno 

ušutkati dugotrajne sumnje, naoko nepremostive primjedbe na doslovno provođenje programa koji je 

naveden za nas u Svjedočanstvima. U stvari, prevladavajuća medicinska praksa je mnogo dana hoda bliže 

tom idealu danas nego što je bila u Priessnitzovo vrijeme. Prisustvovao sam sastanku American Medical 

Association prije godinu dana u Minneapolisu. Moja supruga, dr. Mary Paulson, prisustvovala je različitim 

dijelovima (radionicama) u odnosu na mene tako da smo mogli između nas okupiti što veći broj korisnih 

činjenica što je više moguće. Ona je rekla da nije čula, za vrijeme dok smo bili tamo, da je i jedan lijek 

preporučen preko zvučnika. Dr. Cabot Harvard je bio jedini čovjek koji je preporučio jedan lijek drogu na 

moje uši, a to su bile velike doze bizmuta za dizenteriju; ali je dodao da nije bio uvjeren da je to što je učinio 

bilo dobro, ali je znao da to neće rezultirati povredom. Cijeli naglasak bio je upravo samo na lijekovima na 

koje su ukazivala Svjedočanstva, istakao je iznova i iznova tijekom ovih pedeset godina. 

 

Vi ste postavili pitanje upotrebe antitoksina u difteriji, o kojem ću nešto kratko reći, dok o tome ne dobijem 

više svjetla nego što ga sada imam. Smatram da je prirodno da se ide od konja uzeti antitoksin ako je dijete 

slabo, kao i uzeti kravlje mlijeko kad ga djetetova majka nema.  
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Rekao sam na početku ovog pisma da s velikim oklijevanjem pišem o onome što radim, jer duboko osjećam 

svoju nedostatnost u tom pogledu. Međutim, da biste znali da me cijela ova stvar dovodi na prag moje 

savjesti, ja ću priložiti kopiju korespondencije koju sam imao nedavno s istaknutim liječnikom koji mi je 

poslao slučaj opasne anemije s početkom ozbiljnih živčanih komplikacija. Kada je taj doktor propisao 

potkožne injekcije arsenata željeza, pokušao sam umiriti svoju savjest uz činjenicu da je to njegova 

odgovornost, a ne moja; da, ako sam se složio da to rade, pacijent će dobiti isti tretman kod kuće u svakom 

slučaju, i on će propustiti sanatorijski tretman koji je toliko potreban. Ali ja sam brzo shvatio da nisam 

mogao u ovom rasuđivanju napraviti trgovinu sa svojom savjesti i morao sam proći kroz ponižavajuće 

iskustvo pisanja onoga što sam učinio, što vjerojatno nije lakše meni to učiniti, nego što bi bilo za vas ili bilo 

koga drugoga u sličnim okolnostima. To nije osobito ugodan nastup posipati se pepelom, iako znam iz 

prijašnjeg iskustva da to donosi miran rod pravednosti onima koji su njime prošli. 

 

Prošle godine smo ovdje imali slučaj opasne anemije, osobu čiji je život visio o niti; hemoglobin 20, crvena 

krvna zrnca znatno manje od milijun. Telegrafski sam javio njezinu suprugu da hitno dođe ovamo, prije nego 

što ona umre. U tom trenutku šaptala je na uho gospođi Paulson: "Moli". Ona je poslala po mene. Kleknuli 

smo zajedno kraj gospođine postelje. Ona je bila pobožna žena, iako nije bila adventistica sedmog dana. Mi 

smo molili Gospoda, ako je Njegova volja da vrati ovoj ženi zdravlje. Od tog dana je počelo naglo 

poboljšanje, a nakon tri mjeseca otišla je kući zdrava. Više od godinu dana je prošlo od tada, a ona je do 

zadnjeg izvješća koje sam dobio, kao i uvijek, dobro. 

 

Vidio sam da se takve stvari događaju prečesto, koje mi se vrzmaju po savjesti, tako da bi Bog  trebao biti 

prisiljen da mi "opljačka" ta iskustva. To je kada smo u krizi, to je kad ne znamo što i kako dalje, ako 

nastojimo poduzeti još jedan korak, tada nas Bog  uvijek ispunjava. On ne vrati našim bolesnicima zdravlje 

uvijek, ali On nam daje signal zadovoljstva da smo Njegove sluge, da smo učinili sve Njegovim riječima:  

 

"Posebnu nastavu treba dati u području liječenja bolesnih bez upotrebe otrovnih lijekova, te u skladu sa 

svjetlom koje je dao Bog . ... Oni trebaju biti obrazovani sa stajališta savjesti, i kad oni savjesno i vjerno 

slijede prave metode u njihovom liječenju bolesnih, ove metode će doći da budu prepoznate kao prednost 

nad metodama na koje su mnogi navikli - koje zahtijevaju korištenje otrovnih lijekova. " (Ističući moju.) 

 

Kako to možemo učiniti mogućim osim ako smo spremni platiti cijenu imajući čistu savjest? Naše 

medicinske sestre trebaju biti poučene da je Bog  obećao da će povezati svoj blagoslov s lijekovima koje je 

On sam odredio, a ne s onima koje je On osudio. 

 

"Postoje mnogi načini da se vještina liječenja primijeni u praksi, ali postoji samo jedan način koji nebo 

odobrava. Božji lijekovi su jednostavna prirodna sredstva, koja ne opterećuju niti iznuruju organizam svojim 

snažnim svojstvima."  

Testimonies, Vol. 5, p. 442. 

 

Bojim se da nisam na zadovoljavajući način odgovorio na tvoje pitanje. Osjećam skromnost u smislu mojih 

nedostatnosti; ali osjećam odlučno nastaviti sezati prema svjetlu, slovkati sve više i više vjerno prema 

Božjem  programu. 

 

(Potpisao) Srdačno tvoj u Njegovom Djelu, David Paulson, M. D. 

 

Riječa Božja - Naša  knjiga za proučavanje 

Psalmist kaže: "Čas je, o Jahve, da se javiš: oskvrnuše Zakon tvoj. Stoga ljubim zapovijedi tvoje više no 

zlato, zlato žeženo. Zato hodim po odredbama tvojim, mrski su mi svi lažni putovi. Divna su tvoja 

svjedočanstva, stoga ih čuva duša moja." (Psalam 119,126 - 130) To je jednostavno značilo da oni koji sebe 

ne smatraju da imaju tako uzvišena razumijevanja, misle da mogu poboljšati Pisma iznad njihove sadašnje 

jednostavnosti. 

Opet on kaže: "Savršen je Zakon Jahvin - dušu krijepi; pouzdan je propis Jahvin - neuka uču; prava je 

naredba Jahvina srce sladi: čista je zapovijed Jahvina - oči prosvjetljuje; neokaljan strah Jahvin - ostaje 

svagda; istiniti sudovi Jahvini - svi jednako pravedni, dragocjeniji od zlata, od zlata čistoga, slađi od meda, 

meda samotoka. Sluga tvoj pomno na njih pazi, vrlo brižno on ih čuva." (Psalam 18,8-12) 
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Riječ Božja je treba biti naša knjiga za proučavanje. Ako su riječi koje je Krist izgovorio iz stupa od oblaka 

poslušali i promatrali, onda i u našem svijetu postoji stanje stvari koje bi mogle postojati samo kroz 

poslušnost Božjem zakonu. Smjernice su jasno navedene Mojsiju da ih saopći tom velikom mnoštvu koje je 

Bog vodio u obećanu zemlju. To je On uredio, ako taj narod bude poslušao riječ Gospodnju, da će ih utvrditi 

u Kanaanu kao čist, sretan i zdrav narod, bez i jedne slabosti u svim njegovim plemenima. Zakon Gospodnji 

je tu da se posluša. Očevi i majke su tome trebali učiti svoju djecu i pretočiti u pjesmu, da ne zaborave riječ 

Gospodnju. Ove svete zapovijedi su bile dobre, i Bog je objavio ako budu slušali Njegovu riječ, oni će onda 

biti u milosti i ljubavi Božjoj, oni će biti izgrađeni u pravednosti i istini, i on ih sigurno može blagosloviti. 

Ali ako ne budu vjerni i prestupe zakone Njegova kraljevstva, njihov smjer kretanja bit će protiv njih. 

Njihova nepravedna djela će proizvesti svoj siguran učinak, bezakonje, neslogu, mržnju, razdor i nasilje. 

 

Riječ Božja je bila sačuvana kroz stoljeća da bude nama za pouku u ovim posljednjim danima, a to je riječ 

koju treba  proučavati. Umovi koji su se okrenuli pravednosti bit će puni vjere, nade i hrabrosti. Trebamo 

imati na umu Boga i njegov kreativni rad: "I bez Nje(ga) ništa nije postalo što je postalo." (Ivan 1,3b) On je 

stvorio svijet i sve što je u njemu. Njegova knjiga je sačuvana čudom Božjim da vodi ljude u prave spoznaje 

i sačuva ljude od maglovitih, lažnih teorija, što zbog ljudskih pronalazaka koji su pokušali oblikovati i 

modernizirati Bibliju, prevladavaju u današnjem svijetu. 

 

Glavni je uzrok progona židovskog naroda njihov prijestup. Jer oni nisu htjeli povjerovati i primiti Božju 

riječ, i prihvatiti Krista kao Otkupitelja cijeloga svijeta, jedinom odredbom koju im je Bog dao da ih spasi. 

Uzrokovali su sami sebi vlastitu propast i uništenje Jeruzalema. To je svakako rezultat neposluha i prijestupa. 

 

Jedina sigurnost hebrejske nacije leži u njihovoj poslušnosti zakonima Božjega kraljevstva. Kroz poslušnost 

mogli su se dovesti u pravi odnos prema Bogu, a sve vojske nebeske bi vodile svoje bitke za njih. Ali oni 

nisu htjeli poslušati riječ Gospodnju i na taj način spasiti sebe i svoju djecu. Da su poslušali riječi njihovog 

nevidljivog Vođe, njihov sustav teologije bio bi sličan nebeskom; Bog bi ih štitio od propadanja i 

praznovjerja svijeta. 

 

Bila je prednost židovskog naroda da predstavlja Božji karakter u svijetu kao što se je otkrio Mojsiju.  

"Mojsije oslovi Jahvu: 'Vidi, ti si meni rekao: Povedi ovaj narod, ali mi nisi objavio koga ćeš sa mnom 

poslati. Još si mi rekao: Znam te po imenu, i ti uživaš moju blagonaklonost. Stoga, ako uživam tvoju 

blagonaklonost, objavi mi svoje putove, da te shvatim i da i dalje uživam tvoju blagonaklonost. … Pokaži mi 

svoju slavu, zamoli Mojsije. Dopustit ću da ispred tebe prođe sav moj sjaj - odgovori - i pred tobom ću 

izustiti svoje ime Jahve. Bit ću milostiv kome hoću da milostiv budem; smilovat ću se komu hoću da se 

smilujem. A ti - doda - moga lica ne možeš vidjeti, jer ne može čovjek mene vidjeti i na životu ostati. Evo 

mjesta ovdje uza me - nastavi Jahve.  - Stani na pećinu! Dok moja slava bude prolazila, stavit ću te u 

pukotinu pećine i svojom te rukom zakloniti dok ne prođem." (Izlazak 33,12.13a.18-22;) "Jahve se spusti u 

liku oblaka, a on stade preda nj i zazva Ime: 'Jahve!' Jahve prođe ispred njega te se javi: Jahve! Jahve! Bog 

milosrdan i milostiv, spor na srdžbu, bogat ljubavlju i vjernošću, iskazuje milost tisućama, podnosi opačinu, 

grijeh i prijestup, ali krivca nekažnjena ne ostavlja, nego kažnjava opačinu otaca na djeci - čak na unučadi do 

trećeg i četvrtog koljena." (Izlazak 34,5-7) Ali ponos i tvrdoglavost Židova stalno su pogrešno predstavljali 

Božji karakter. Oni su tvrdili da vjeruju Pisma, dok su ih pogrešno tumačili. Oni su pogrešno predstavili 

karakter Boga koji opravdava pogrešku i nepravdu i grijeh.  

 

Ako se posluša pisana riječ Boga Svevišnjega, to će poučiti vjernike da surađuju s Bogom u odgoju na 

visokoj razini oboljelih i palih u grijeh. Tada će neuki naučiti da Božja pravila znače mir i dobrotu, milost i 

ljubav. Sotona ne želi da se ovako predstavlja Boga. On želi da prevladava sebičnost, ljubav nad novcem da 

postane vladajući element u srcu. On želi da se novac i imovina koji pripadaju Bogu, gomila, i da u svijetu 

prevladavaju pljačka, prijevara, zločin i nepravde. On želi vidjeti siromašne da pate od gladi i da 

oskudijevaju u hrani i odjeći. Današnji svijet je postao pun nasilja kao što je bio prije potopa. Tada može na 

kraju baciti odgovornost za svu bijedu na Boga. 

 

U velikoj mjeri Sotona provodi svoje planove. Božje vlasništvo (čovjek) je iznevjerilo. Bog je opljačkan. 

Sredstva koja je posudio ljudima za ublažavanje potreba siromašnih i da podignu i održe pale u pravednosti i 

istini, upotrijebljena su da se zadovolji i proslavi sebe. Od početka do kraja, zločin korištenja duhana, 

opijuma i umjetnih lijekova ima svoje porijeklo u izopačenom znanju. To je zato što se bere i jede od 

otrovnog voća, kroz zamršena imena (na lijekovima) koje obični ljudi ne razumiju, te su tisuće i desetci 
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tisuća ljudskih života izgubljeni. Ovo veliko znanje, za koje su ljudi mislili da će biti tako divno, Bog nije 

namjeravao da ga ljudi trebaju imati. Oni upotrebljavaju otrovne pripravke, koje je sam Sotona posadio da 

zauzme mjesto na stablu života, čiji su listovi za zdravlje narodima. Ljudi koriste alkoholna pića i narkotike 

koji uništavaju ljudsku obitelj. Smrtonosne mješavine se koriste od kojih ljudi polude, a ubojstva i nasilje 

posvuda prevladavaju. 

 

Vrijeme je blizu kada će svi ti opaki izumi doći svome kraju. Na posljetku strast za postizanjem sredstava od 

prijevara će se povećati. Krađe i razbojništva će sve više prevladavati. Plod s drveta znanja će se pohlepno 

jesti. Sotona će sići s velikom snagom, raditi sa svim nepravednim zavaravanjem onih koji propadaju. 

Zabave svake vrste će se povećati, a novac, Božji novac, bit će zloupotrijebljen i krivo primijenjen, dok 

tisuće propadaju za hranom u svim našim gradovima. Mrtvi će biti nagrađeni sa skupim grobovima i skupim 

spomenicima, a pažnja će biti usmjerena na te stvari kao nešto vrijedno pohvalno. Kućevlasnici će se 

odvratiti od stvarnih želja živih bića i slaviti Sotonu u uljepšavanju grobova mrtvih. 

 

Vapaji čovječanstva iz Indije, iz Afrike, iz Kine, i iz mnogih mjesta dopiru do Boga. Bijeda i tjeskoba i 

fizičke patnje dolaze pred Njega, i Bog će uskoro pomesti Zemlju zbog njezine moralne pokvarenosti, - ne 

morem vode kao u Noino vrijeme, nego morem vatre koju ne može ugasiti nikakav ljudski izum. Opomene 

su dane stanovnicima Zemlje koji kvare svoje putove pred Bogom, koji su branjem sa stabla spoznaje zla 

uzrok propasti ljudskim bićima. Bog će obraniti svoje izabrane koji vape prema Njemu dan i noć. Da, on će 

njih brzo obraniti. (Luka 18,7.8a) 

Manuscript 119, 1898. Recopied July 13, 1926. J.S. 
 

Kad se preda mnom otvorilo veliko pitanje zdravstvene reforme, jasno su mi pokazane metode liječenja 

bolesnih. U starim školama okrutne prakse i sigurnih rezultata, gdje se tvrdilo da ima koristi, tisuće su 

postale doživotni invalidi, koji kao da nikada nisu vidjeli liječnika, a oporavili bi se sami od sebe, bez 

usađivanja u njihovo tijelo bolesti uglavnom tužnog karaktera. Površnost je manje opasna. 

 

Homeopatija, koja stvara tako smrtonosnu opoziciju redovitoj praksi, je sudjelovala s daleko manje zlih 

posljedica nego praksa stare škole, ali je nanijela mnogo zla, jer bi to moglo biti posezanje za lakom koristi, 

tako lako s tako malo troška. Mnogi tu praksu primjenjuju na sebi i to bez pravog poznavanja svojih bolesti i 

napravili su veliku štetu sebi, dok bi pravilno propisivanje njihove prehrane, uzdržavanje od čaja, (crne) kave 

i svih začina i mesa, dobivanjem inteligentnog znanja o umjerenosti, bio lijek iznad svih lijekova. 

 

No, dr B je inzistirao na predstavljanju svog načina postupanja u lažnom svjetlu. On je u više navrata 

ponovio da ako dr. A nije koristio lijekove jer je bio u pokretu i (zato) nije mogao ništa učiniti. U Oaklandu 

sam imala još jedan razgovor s dr. B. Pozvala sam ga da ne prikazuje tako divnim specijalitetom metode u 

primjenjivanju lijeka. Rekla sam mu, nakon što je cijeli sustav medicinskih lijekova bio postavljen otvoreno 

pred mene: Bog mi je pokazao da bismo trebali imati ustanovu utemeljenu na higijenskim principima. U toj 

ustanovi treba održavati predavanja, ali ne o tome kako koristiti lijekove, ne voditi misli i odgajati ih u 

metodama upotrebe lijekova, nego kako živjeti zdravo i bez lijekova. Riječi su bile ponovljene: Educirati! 

Educirati! Educirati! ... 

 

Tada sam bila vođena iz sobe u sobu u kojima mi je bila prikazana bolest i njezin uzrok a i posljedica 

medicinskih lijekova. Onda su mi bile pokazane prostorije higijenske ustanove u kojoj su bila primijenjena 

higijenska načela i ova jednostavna sredstva: Sunčeva svjetlost, čist zrak i zdrave navike. Stalno treba davati 

pouke, zapovijed po zapovijed, pravilo po pravilo (Izaija 28,10.13. Sav la-sav u "KS"), s obzirom na nužnost 

čistih tijela, čiste kuće i čistih prostora. Disanje čistog zraka će sačuvati zdravlje bez upotrebe lijekova. ... 

 

Postoje bolesti svake skupine i vrste, jer mi sebi opraštamo prakticirati neznanje. Pokušala sam predstaviti dr. 

B nešto o tome što mi je Gospod pokazao, ali mislim da to nije učinilo ni najmanji dojam na njegov um. On 

je naveo da je smatrao homeopatiju kao od đavla,  istog karaktera kao spiritizam i hipnotizam. Sada dr. A 

nije homeopatski liječnik, ali prima dobro od svih. On je školovan u redovnoj školi i ima diplomu iz te škole. 

 

Korištenje vode za pomoć bolesniku, puno vježbe, poučavanje o tome kako disati i obrazovanje o čistoći 

navika, bacit će lijek u zapećak na njegovo mjesto, gdje, naravno, pripada. 
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Dr. B misli da zna mnogo više nego što radi, i u tome je glavni razlog poteškoća. Da sam bolesna, ne bih 

mogla vjerovati njegovim rukama (koje rade) po načelu ubiti ili izliječiti. Bojim se da će to biti ubiti. …U 

Oaklandu sam pokušala pokazati dr. B da njegove ideje nisu bile onakve kakve je Bog odredio u zadanim 

idejama koje nije mogao uskladiti s dr. A. Kažeš da si imao obrazovanje iz područja higijene. Sada, dr. B, 

imaš sve prilike u svijetu u ruralnim Health Retreat (ustanovama za oporavak) prakticirati obrazovanje i 

pokazati doktoru A činjenicu da će higijena učiniti divne stvari. Jednostavno pokaži to. Nemoj, ako vidiš 

težak posao u ovakvoj praksi, kao i mnogi drugi ostaviti to po strani i posegnuti za svojim jakim dozama 

lijekova. Imam jasno svjetlo da je takva praksa poigravanje s ljudskim životom… 

 

Bez obzira na sve što sam mogla reći, on [dr. B] će ići po istom terenu opet, predstavljajući nepogrešivost 

alopatije nad homeopatijom. Bila sam sigurna da sve što sam rekla o svjetlu koje je Gospod bio voljan dati 

bilo je u njegovu umu kao čičkova vunica. On je ustvrdio da je koristio manje lijekova nego dr A, dok dr. A 

izjavljuje da je drugačije. 

Letter 53, 1888, pp. 1-4. (Za Georgea I. Butlera, 10. veljače, 1888.) 
 

 

Lječilište treba biti u prirodi 

Budući da su mi te stvari predstavljene, i kad razmišljam o tome koliko se gubi živeći u zatvorenom prostoru, 

jedva mogu podnijeti pomisao na naša lječilišta, koja se nalaze u klimatskim područjima u kojima pacijenti 

moraju izdržati surovost hladnih zima, gdje tijekom zimskih mjeseci oni moraju većinu vremena ostati 

unutar sobe koje griju parnim grijanjem a zrak je nečist. U svakom mjestu postoje zime i neke karakteristike 

koje su nepovoljne za bolesne, ali neka mjesta imaju manje nedostataka od drugih. Postoje lokaliteti gdje se 

može vidjeti tijekom cijele godine plodonosno voće i gdje je potrebno vrlo malo ložiti za potrebe grijanja 

objekata. U lječilištima osnovanim na takvim mjestima pacijenti mogu imati prednosti boraviti izvan objekta 

na svježem zraku u svim godišnjim dobima. Kad je potrebno grijanje, tu bi trebalo, ako je to moguće, 

odrediti prostor i za otvorene vatre u kojima drvo može biti spaljeno (da se pacijenti mogu zgrijati i izvan 

zatvorenog prostora). 

 

Zašto naši liječnici ne vide i shvate da bolesnike treba liječiti izvan i daleko od gradova? I to ne samo 

bolesnici, nego i liječnici i medicinske sestre trebaju veselu, sunčanu atmosferu. Čudno je da (neki žive) u 

mračnoj okolini, gdje treba (uglavnom) biti utučen i depresivan, što dovodi nevjernike da misle da ih njihova 

vjera čini sumornima? Neka bude svjetlost i ljubav i vesela pjesma  umjesto sumornosti. I kakva će to biti 

promjena!  

 

Njegujte vedrinu 

Ne bi li bilo dobro njegovati zahvalnost i ponuditi zahvalan hvalospjev Bogu? Kao kršćani trebamo slaviti 

Boga više nego što to činimo. Trebalo bi pokazati više odsjaja Njegove ljubavi u našim životima. Kao što 

vjerom gledamo na Isusa. Njegova radost i mir će odsjajivati s naših lica. Kako ozbiljno trebamo tražiti od 

Boga da se na našem licu može odražavati odsjaj Njegove ljubavi! Kada naše duše budu oživljene Svetim 

Duhom, vršit ćemo na druge utjecaj koji podiže one koji ne znaju radost Kristove nazočnosti. 

David je rekao: "Dođite, počujte, koji se Boga bojite, pripovjedit ću što učini duši mojoj!" (Psalam 66,16)  

 

Nabukodonozor, jer je njegov ponos bio ponižen, njegov razum mu je bio oduzet, a sedam godina je bio kao 

jedna od zvijeri zemaljskih. Na kraju tog vremena hvalio je Boga: "Pošto se navršiše određeni dani, ja, 

Nabukodonosor, podigoh oči prema nebu, razum mi se vrati tada blagoslovih Svevišnjega, hvaleći i 

uzvisujući onoga koji živi dovijeka: njegovo je kraljevstvo - kraljevstvo vječno, njegova je vlast za sva 

pokoljenja. Stanovnici zemlje - upravo kao da ih i nema: po svojoj volji postupa on s vojskom nebeskom i sa 

žiteljima nebeskim. Nitko ne može zaustaviti njegovu ruku ili mu kazati: 'Što to radiš?'"(Daniel 4,31.32) 

 

Na otvorenom, na zraku, pacijenti, neki u kolicima; čut će se pjesme radosti koje dolaze iz njihovih srca, a 

neki će primiti Krista vjerom. Mnogo više bi se moglo dovesti u spoznaju istine ako bi njihovo okruženje 

sačinjavalo omekšavanje i podvrgavanje prirode. Dok su u ljepotama prirode, njihovi umovi će biti vođeni na 

razmišljanje o slavnom domu koji je Krist otišao pripremiti za svoj narod. Oni će shvatiti da je Biblija dana 

da ukaže na taj dom, i da se pripremi dušu za mjesto blaženstva. Neizrecive radosti će ispuniti njihove misli. 
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" U onaj dan reći će se Jeruzalemu: Ne boj se Sione! Neka ti ne klonu ruke! Jahve, Bog tvoj u sredini je 

tvojoj, silni spasitelj! On će se radovati tebi pun veselja, obnovit će ti svoju ljubav, kliktat će nad tobom 

radosno." (Sefanija 3,16.17) 

 

Jednostavnost u prehrani i tretmani 

Bilo bi bolje da su od samog početka, svi lijekovi bili izostavljeni iz naših lječilišta, a pripravci napravljeni 

od takvih jednostavnih lijekova kao što se nalaze u čistoj vodi, čistom zraku, sunčevoj svjetlosti, i od nekih 

jednostavnih biljaka koje rastu u polju. To bi bilo jednako učinkovito kao i lijekovi koji se koriste pod 

tajanstvenim imenima i izmišljeni od strane ljudske znanosti. I oni ne bi ostavili štetne utjecaje u tijelu. 

 

Tisuće koje su zahvaćene (bolešću) mogle su vratiti svoje zdravlje, da su, umjesto da njihov život ovisi o 

ljekarnama, odbacili sve lijekove, i živjeli jednostavno, bez upotrebe čaja, (crne) kave, alkohola, ili začina, 

što nadražuje želudac i slabi ga, te ne mogu probaviti ni jednostavnu hranu bez stimulacije. Gospod je 

spreman dati da Njegovo svjetlo zasja jasnim, posebnim zrakama svima koji su slabi i nemoćni.  

 

Povrće, voće i žitarice trebaju sačinjavati našu prehranu. Ni gram mesa ne treba ući u želudac. Jedenje mesa 

je neprirodno. Trebamo se vratili na izvornu Božju svrhu u stvaranju čovjeka. 

 

Postoji veliki posao koji treba obaviti. I svi koji se zauzmu za to djelo, ne smiju to činiti u svrhu 

samouzvišenja, nego u potpunosti na slavu Božju. Oni su instrumenti koje je Bog odredio da s Njim 

surađuju. 

 

Tu je i blagoslov u suradnji starih i mladih. Mladi mogu donijeti sunce u srca i umove starih. Oni sijede glave 

trebaju vitalnost i djelovanje mladih. A mladima je potrebna mudrost i zrelo iskustvo starijih osoba. Te dvije 

skupine trebaju surađivati. Mudrost i strpljenje će napraviti veliki posao za slabe i bolesne. 

 

Gospod ima spor sa stanovnicima Zemlje. Oni više nisu od koristi u svijetu u promicanju istine i pravednosti. 

Oni će biti skupljeni u snopove, spremni da budu spaljeni. Oni su kao suho pruće spremno da se baci u vatru. 

 

Molila sam Boga 4. rujna 1903. godine da ozdravi moje oči i da mi da bistrinu uma, da mogu izraziti 

prikladnim jezikom neke poruke koji su zastrašujuće za napisati, bojeći se da neću biti u stanju iznijeti tu 

temu na pravi način.  

 

U našem lječilištu radna postrojenja trebaju biti na mnogim mjestima. U lječilištima uspostavljenima da 

promiču umjerenosti treba iznositi i sve točke istine. Radnici bi trebali nastojati pomoći jedni drugima. Oni 

koji posjeduju pravi misionarski duh će cijeniti sve one za koje je Krist umro. 

 

Bog je objavio da treba uspostaviti lječilišta i higijenske restorane sa svrhom da svijet upozna njegov Zakon. 

Zatvaranjem naših restorana u subotu bit će svjedok da postoji narod koji neće ići za svjetovnim dobitkom ili 

ugoditi ljudima koji zanemaruju Božji sveti dan odmora. Ovi restorani trebaju biti uspostavljeni u našim 

gradovima da donesu istinu onima mnogima koji su zadubljeni u posao i zadovoljstvo ovoga svijeta. Mnogi 

od njih su kršćani, ali su ljubitelji užitka više nego ljubitelji Boga. Oni trebaju znati da Bog ima ljude koji Ga 

se boje i drže Njegove zapovijedi. Oni trebaju naučiti kako odabrati i pripremiti jednostavnu hranu koja je 

najprikladnija za hraniti tijelo i očuvanje zdravlja. 

 

O dugotrajnim obrazovnim programima. 

Pitanja su se pojavile u vezi s upravljanjem lječilištima, te u vezi s planovima koje treba slijediti u 

obrazovanju liječnika i medicinskih sestara. Upitani smo da li neki od mnogih trebaju uzeti petogodišnje 

školovanje. 

 

Svi trebaju imati savršenu slobodu slijediti nauk prosvijetljene savjesti. Ima onih koji će pripremom kroz 

nekoliko mjeseci biti spremni za izlazak u medicinski misionarski rad. Neki ne mogu prihvatiti kao dužnost 

da provedu godine na jednom području studija. 

 

Medicinske sestre ne treba ograničiti 

Nakon što su medicinske sestre odslužile dogovoren termin, i dale svoje usluge u zamjenu za njihovo 

obrazovanje, one bi trebale biti slobodne da se  zaposle gdje god žele, i da zarade ono što mogu. Neki možda 
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nisu bili u mogućnosti uštedjeti novac za vrijeme svojega obrazovanja. Njihova prehrana i odjeća, s 

darovima koje su dali Božjem djelu, možda su potrošile sve njihove zarade. … Zatim, ako su se razboljele, 

one nemaju novca za pokriće, i padaju na teret lječilišta kao socijalni slučajevi. To je vrsta ropstva koje će 

neki savjesno podnijeti, dok će drugi otpasti od istine. 

 

Mladići i djevojke koji pohađaju medicinske tečajeve ili tečaj za medicinske sestre ne treba učiti da će nakon 

završetka školovanja zauvijek biti odgovorni ustanovi u kojoj su stekli svoje obrazovanje. Kada medicinske 

sestre odu služiti bolesnike koji nisu u (našem) lječilištu, one ne bi trebale biti dužne vratiti u sanatorij sve 

što su zaradile, osim tek toliko da pokriju troškove hrane i odjeće. 

 

Ima mnogo toga što se smatra da je u vezi s ovim pitanjem. Prema svjetlosti koju imam, znam da ti odnosi 

nisu ispravno podešeni. Medicinske sestre daju svoje usluge u zamjenu za obrazovanje koje dobiju. One ne 

trebaju uvijek biti dužne platiti dio svojih plaća lječilištu. To nije pravedno. 

 

Kada njihov rok službe istekne, medicinskim sestrama treba dopustiti da rade gdje žele i da pokažu da su 

odgovorne samo Bogu za upotrebu novca koji zarade. Ne trebaju platiti lječilištu u kojem su dobile 

osposobljavanje određeni dio svoje zarade. One trebaju biti slobodne kao one koje su riješile svoju 

zaduženost, a sada su slobodne koristiti svoju zaradu onako kako ih Bog usmjerava. 

 

Možda one imaju braću i sestre koji trebaju obrazovanje u našim školama. Možda njihovi roditelji trebaju 

nešto od onog što one mogu uštedjeti od svoje zarade. Njihova dužnost prema roditeljima je na prvom 

mjestu. Obitelji su patile zbog nedostatka sredstava koja su medicinske sestre donirale našim lječilištima. Taj 

novac je bio vrlo potreban njihovim roditeljima. 

 

U vezi s tim pitanjem potrebna je reforma, jer pravda nije uvijek bila zadovoljena. Zadržati takvo stanje 

prema medicinskim sestrama koje se školuju u našim lječilištima, značilo bi kao da su se prodale tim 

ustanovama za cijeli život. Ovo pitanje mi je predstavljeno kao nešto što treba ispraviti. 

 

Koliko depresije i tjeskobe je uzrokovao taj nemudar poslovni aranžman nikada neće biti poznato dok se 

svaki slučaj posebno ne razmotri. Mnogi dogovori načinjeni su u ime medicinskog misionarskog rada koje je 

trebalo urediti po mudrosti Liječnika koji je iznad svih humanih liječnika. Ljudi trebaju shvatiti da su kapital, 

pravda i milosrđe osobine Svevišnjega. Ni u kojem slučaju Gospod neće biti zadovoljan s načinom kako se 

postupilo prema onima koji su ozbiljno zainteresirani dobiti znanja u liječenju bolesnih. Ove medicinske 

sestre i pomagači su pružili vjernu službu, ali još nisu dobili odgovarajuće zauzvrat.  

 

Treba dati praktičnu nastavu 

Veliku pažnju treba pokazati u obuci mladih za medicinski misionarski rad; um se oblikuje onim što prima i 

zadržava. Previše nedovršenog posla je ostalo u obrazovanju koje im je dano. Najkorisnije obrazovanje 

nalazi se u praktičnom radu. 

 

Naše ustanove ne smiju toliko prerasti da najvažnije točke u obrazovanju ne dobiju odgovarajuću pozornost. 

Naputak treba dati u medicinskom misionarskom radu. Nastava dana iz medicinskog područja treba se 

kombinirati s proučavanjem Biblije. I fizičke vježbe ne treba zanemariti. 

 

Veliku pozornost treba obratiti u vezi s utjecajima koji prevladavaju u ustanovi. Utjecaji pod kojima su 

medicinske sestre oblikovat će njihov karakter za vječnost. 

 

Dom je prva škola djeteta. Ono bi u njemu trebalo dobiti svoje prve pouke o pravim načelima. U djetinjstvu 

um lako prima dojmove i lako se oblikuje, a to je vrijeme kada dječake i djevojčice treba učiti da vole i 

poštuju Boga. Sa suosjećanjem i ljubavlju roditelji ih trebaju naučiti pouku po pouku, (Sav la-sav lekcije) 

Njegove riječi. Ni crkvena škola niti koledž neće priuštiti mogućnosti za uspostavu pravog temelja za 

djetetovu zgradu karaktera kakve se daju kod kuće. U školi ne postoje snažne veze ljubavi koje postoje u 

domu. 

 

Mlade i njihovu samovolju i neiskustvo treba povezati s nastavnicima koji osjećaju snažan interes za rad, 

obrazovanje i osposobljavanje članova Gospodnje obitelji. Učitelji ne smiju imati miljenike među svojim 

studentima. Oni neće pokazati najviše pozornosti sjajnim, brzim studentima. 



 57 

 

Ne treba vjerovati prvim dojmovima. To su oni koji su očito bezizgledni, koji najviše trebaju takta i 

ljubaznih riječi koje će vezati njihova srca za srca nastavnika. Anđeli Božji posjećuju svaku školsku sobu. 

Ako je njihova prisutnost dobrodošla oni će držati umove studenata svježima s ljubavlju prema Bogu. I oni 

će pomoći učitelju da sačuva red i disciplinu. 

 

Studenti koji na prvi pogled izgledaju dosadno i sporo mogu u konačnici napraviti veći napredak od onih 

prirodno bržih. Ako su temeljiti i sustavni u svom radu, oni će dobiti mnogo toga što drugi neće dobiti. Oni 

koji oblikuju navike pacijenta, ustrajnim radom će ostvariti više od onih brzih, živahnih, briljantnih umova, 

koji, iako su brzo shvatili određeni predmet, baš tako lako će to i izgubiti. Onaj pacijent, koji sporije uči, bit 

će ispred onih koji su brzo naučili i misle da ne trebaju (dalje) proučavati. 

 

Jednostavni lijekovi 

[Materijal prikupljen kao odgovor na zahtjev iz škole za tropsku medicinu iz E. G. White izvještaja koji se 

odnose na medicinsku vrijednost nekih biljaka. A. L. White.] 

 

Nije odricanje od vjere upotrijebiti lijekove koje je Bog dao da ublaže bol i kako bi pomogli prirodi u njezinu 

djelu obnove. ... Mi trebamo iskoristiti svaku mogućnost za ozdravljenje, koja je u skladu sa prirodnim 

zakonima zdravlja. … 

  

Imamo odobrenje iz  Božje riječi za upotrebu ljekovitih sredstava. Ezekiel, izraelski kralj, bio je bolestan i 

Božji prorok mu je javio da treba umrijeti. On je zavapio Gospodu, i Gospod je uslišio svoga slugu i poslao 

poruku kralju da će njegovu životu dodati petnaest godina života. Jedna Božja riječ iscijelila bi Ezekiela; ali 

kralj je dobio posebne upute; "Donesite oblog od smokava, privijte mu ga na čir i on će ozdraviti." (Izaija 

38,21)  

Služba liječenja, 141.142 

 

Prirodni lijek, blagoslovljen od Boga, izliječio ga je. Bog prirode sada usmjerava ljudsko biće za korištenje 

prirodnih lijekova.  

Letter 182, 1889. 
 

Ideja koju ti zastupaš da se ne primjenjuju lijekovi za bolesne je pogrešna. Bog ne liječi bolesnike bez 

pomoći sredstava za ozdravljenje koja leže unutar dosega čovjeka; ili kada ljudi odbijaju primiti korist od 

jednostavnih lijekova koje je Bog dao u čistom zraku i vodi. 

 

Bilo je liječnika u Kristovo vrijeme i u vrijeme apostola. Luka je nazvan ljubljeni liječnik. Uzdao se u 

Gospoda da ga osposobi u primjeni lijekova. Kad je Gospod rekao Ezekiji da će mu poštedjeti život za 

petnaest godina, a kao znak da će on ispunio svoje obećanje, povukao je Sunce da se vrati za deset stupnjeva. 

Zašto On to nije izravno učinio i vratio snagu kralju? Rekao mu je da privije grudu smokava na svoje bolno 

mjesto i tako primijeni prirodni lijek, blagoslovljen od Boga, i izliječio ga. Bog prirode sada usmjerava 

ljudsko biće za korištenje prirodnih lijekova. 

 

Mogu otići u širinu u vezi s ovim pitanjem, moj brate, ali ću sada spomenuti samo nekoliko primjera. Jedan 

brat je bio primljen bolestan s upalom crijeva i krvave dizenterije. Čovjek nije bio oprezan kad je riječ o 

zdravstvenoj reformi te je popustio svom apetitu. Mi smo se pripremali napustiti Teksas, gdje smo bili i radili 

nekoliko mjeseci. Imali smo kola i bili smo spremni povesti ovog brata i njegovu obitelj, i nekoliko drugih 

koji su oboljeli od malarične groznice. Moj suprug i ja smo mislili da je bolje da podnesemo taj trošak nego 

da glave nekoliko obitelji umru i ostave svoje žene i djecu nezbrinutima. Dva ili tri su uzeti u velika proljetna 

kola na proljetne dušeke. Ali ovaj čovjek koji je bolovao od upale utrobe, poslao je (poruku) da dođem do 

njega. Moj muž i ja smo odlučili da ga ne krećemo na put. Strahovali smo da bi to bilo mučenje. Tada mi je 

došla misao kao od Gospoda da se primijeni medicinski ugljen (u prahu), pomiješan u vodi i da tu vodu 

bolesniku daju da pije i stave oblog na područje crijeva i želudca. Čovjeka je otišao u kovačnicu, osigurao 

ugljen, usitnjen u prah, a zatim primijenio u skladu s danim uputama. Rezultat je bio da je u roku pola sata 

došlo do promjene nabolje. Morali smo ići na put i ostaviti tu obitelj iza sebe. Ali ono što je bilo naše 

iznenađenje sljedećeg dana je da smo njihova kola vidjeli da su nas stigla, tik iza naših.  Bolesnik je ležao na 

ležaju u kolima. Blagoslov Božji je radio s jednostavnim sredstvima koja se koriste. ... 
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Svi ovi događaji nas uče da trebamo biti vrlo oprezni kod primanja radikalnih ideja i dojmova. Vaše ideje, 

vezane uz medicinske lijekove, moram poštovati. No, čak i tada ne mora uvijek neki pacijent znati da ste u 

potpunosti odbacili lijekove sve dok ne postane prosvijetljen o toj temi. Ti često sebe postaviš na mjesta gdje 

štetiš svom utjecaju a to nikome ne učini nikakvo dobro, unatoč svem tvom uvjeravanju. Tako se odsiječeš 

od ljudi. Ti trebaš mijenjati svoje snažne predrasude. 

Letter 182, 1899. 
 

Savjet u vezi s primjenom jednostavnih lijekova, uz spominjanje bilja i ugljenog praha (medicinskog) 

Starješina J. A. Burden, i drugi nositelji odgovornosti u Loma Lindi.  

Draga braćo: 

Duboko sam zainteresirana da se pažljivo ispita potrebe naših ustanova na Loma Lindi, i da se povuku pravi 

potezi. Za nošenje rada (prema naprijed) na ovom mjestu, potrebni su ljudi koji su talentirani i odlučne 

duhovnosti. 

 

Možemo, u radu obrazovanjem medicinskih sestara, postići visoki standard i znanje o istinskoj znanosti 

ozdravljanja. Ono što je od najveće važnosti jest da student bude poučen kako uistinu predstavljati načela 

zdravstvene reforme. Naučiti studente da vjerno nastave proučavati to područje, u kombinaciji s drugim 

osnovnim crtama obrazovanja. Milost Isusa Krista dat će mudrost svima koji budu slijedili Gospodnji plan 

istinskog obrazovanja. ... 

 

U radu škole zadržati jednostavnost. Nema dokaza tako snažnog kao što je uspjeh koji se temelji na 

jednostavnosti. A ti možeš postići uspjeh u obrazovanju studenata kao medicinskih misionara bez 

medicinskog fakulteta koji može kvalificirati liječnike da se natječu s liječnicima u svijetu. 

Studentima treba dati praktično obrazovanje. Što ste manje ovisni o svjetovnim metodama obrazovanja, bolje 

će biti za studente. Posebnu nastava treba dati u području liječenja bolesnih bez upotrebe otrovnih lijekova, 

te u skladu sa svjetlom koje je dao Bog. Studenti trebaju izići iz škole bez žrtvovanja načela zdravstvene 

reforme. 

 

Odgoj koji zadovoljava svjetske standarde bit će sve manje i manje cijenjen od strane onih koji su u potrazi 

za učinkovitošću u medicinskom misionarskom radu u vezi s radom poruke trećeg anđela. Oni trebaju biti 

obrazovani sa stajališta savjesti; i kad savjesno i vjerno slijede prave metode u svom liječenju bolesnih, ove 

metode će postati prepoznate kao prednost metodi njege na koji su mnogi navikli, koja zahtijeva upotrebu 

otrovnih lijekova. ... 

 

Trebali bi na našim lječilištima biti inteligentni muškarci i žene koji se mogu uputiti u Kristove metode 

službe. Prema uputi nadležnih, posvećenih učitelja mladi mogu postati dionici božanske naravi, i naučiti 

kako izbjeći pokvarenost koja je u svijetu zbog požude. Pokazano mi je da smo trebali imati puno više žena 

koje se bave posebno s bolešću žena, mnogo više bolničarki koje će liječiti bolesne na jednostavan način i 

bez upotrebe lijekova. 

 

Postoje mnoge jednostavne biljke koje, ako bi naše medicinske sestre naučile njihovu vrijednost, mogu 

koristiti umjesto lijekova, te otkriti da su vrlo učinkovite. Mnogo puta sam upitana za savjet o tome što treba 

učiniti u slučaju bolesti ili nesreće, i ja sam spomenula neke od ovih jednostavnih lijekova, i oni su se 

pokazali korisni. 

 

Jednom prilikom je liječnik došao k meni u velikoj nevolji. On je bio pozvan da posjeti mladu ženu koja je 

bila neizlječivo bolesna. Dobila je povišenu temperaturu, a na našem kampusu, te je odvedena u našu školsku 

zgradu, u blizini Melbournea, u Australiji. No, njoj je postalo toliko loše da je postojao strah da neće 

preživjeti. Liječnik dr Merritt Kellogg, došao je k mene i rekao: "Sestro White, imaš li ikakvo svjetlo za 

mene u ovom slučaju? Ako naša sestra ne dobije pomoć ne može živjeti više od nekoliko sati." Odgovorila 

sam: "Pošalji nekoga u kovačnicu, i neka donese malo ugljenog praha;. napraviti od njega topao oblog i stavi 

ga pacijentici preko trbuha i sa strane" Liječnik je požurio primijeniti moje upute. Ubrzo se vratio i rekao: 

"Olakšanje je nastupilo za manje od pola sata nakon primjene ugljenog praha. Ona sada ima prvi prirodni san 

koji nije imala danima." 

 

Ja sam odredila isti tretman za druge koji su patili od velike boli, i to je donijelo olakšanje i bilo sredstvo za 

spašavanje života. Moja majka mi je rekla da zmijski ugriz i bol od gmazova i otrovnih insekata često može 
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onesposobiti korištenjem ugljenog praha. Kada se radi o zemljištu u Avondale, u Australiji, radnike često 

vreba opasnost za ruke i udove, i to u mnogim slučajevima rezultirala takvim teškim upalama da radnik mora 

napustiti svoj posao za neko vrijeme. Doveli su mi jedan dan radnika u tom stanju, s rukom u povezu. On je 

bio jako uznemiren zbog okolnosti; njegov posao bio je čišćenje zemljišta. Rekla sam mu: "Idi na mjesto 

gdje ste palili drva i donesi mi komad ugljena od drveta eukaliptusa, zdrobi ga u prah i ja ću omotati 

oblogom tvoju ruku." To je učinjeno, a sljedećeg jutra on je izvijestio da je bol nestala. Uskoro je bio 

spreman da se vrati na svoje radno mjesto.  

 

Ovo pišem da znate da nas Gospod nije ostavio bez upotrebe jednostavnih lijekova koji kad se koriste neće 

ostaviti tijelo u oslabljenom stanju u kojem ga upotreba lijekova tako često ostavlja. Trebamo dobro obučene 

medicinske sestre koje mogu razumjeti kako koristiti jednostavne lijekove koje priroda pruža za obnovu 

zdravlja, i koje mogu poučiti one koji ne poznaju zakone zdravlja kako koristiti ove jednostavne, ali 

učinkovite lijekove. 

Letter 90, 1908. 
 

Jednostavno bilje – Vodeni papar (paprac) i ugljen. 

Liječenje koje smo primijenili kad je prvi put uspostavljeno lječilište iziskivalo je ozbiljan rad za borbu 

protiv bolesti. Nismo koristili preparate lijekova. Prakticirali smo higijenske metode. Ovaj rad je blagoslovio 

Bog. Bio je to posao u kojem je čovjek mogao surađivati s Bogom u spašavanju života. Ne bi trebalo ništa 

staviti u ljudski organizam što bi ostavilo svoj zlokoban utjecaj iza sebe. Treba vršiti prosvjetljenje na tu 

temu, u praksi primjenjivati higijenski tretman i obrazovati na sasvim različitim područjima liječenja 

bolesnih, i to je bio razlog što mi je dano (kao svjetlost), da bismo trebali imati lječilišta uspostavljena u 

raznim mjestima. Boljelo me je kada su mnogi studenti ohrabreni da idu u Ann Arbor primati obrazovanje u 

korištenju lijekova. Svjetlo koje sam primila o koristi lijekova ukazuje na sasvim drugačiji pristup nego u 

Ann Arboru ili u našem lječilištu. Moramo biti prosvijetljeni o tim temama. Komplicirana imena se koriste 

na lijekovima da prikriju stvarnost, tako da nitko ne zna što je dano kao lijek, osim ako uzmu rječnik stranih 

riječi da bi mogli saznati značenje tih imena. Gospod je dao neko jednostavno bilje u polju da se u određeno 

doba godine može koristiti; a ako bi svaka obitelj bila obrazovana o tome kako koristiti ove biljke u slučaju 

bolesti, mnogo patnje bi se moglo spriječiti, i ne bi trebalo zvati liječnika. Ove staromodne, jednostavne 

biljke, upotrijebljene na inteligentan način, oporavile bi mnoge bolesne, a koji su umrli pod lijekovima. 

 

Jedan od najkorisnijih lijekova usitnjen ugljen (medicinski), stavi se u platno i koristiti kao oblog. Ovo je 

najuspješniji lijek. Ako je ovlažen u skuhanom vodenom papru , to je još bolje. Ja sam to naručila u 

slučajevima kada su bolesni osjećali veliku bol, kada mi je povjerio pacijenta liječnik koji je mislio da je to 

bila  posljednja slamka prije kraja života. Tada sam predložila ugljen u prahu, pacijent je zaspao, nastupila je 

prekretnica, a rezultat je bio oporavak. Za studente kada imaju ozlijeđene ruke s modricama, a pate od upale, 

ja sam propisala ovaj jednostavan lijek, sa savršenim uspjehom. Otrov upale svlada, bol ukloni, a rana je 

ubrzano nestala. Najteža upala očiju će se ublažiti toplim oblogom praha drvenog ugljena; staviti u platnenu 

vrećicu, umočiti u toplu ili hladnu vodu, već kako najbolje odgovara slučaju. To djeluje poput milina. 

 

Očekujem da ćete se smijati na ovo; ali ako bih mogla dati ovom lijeku neki čudan naziv, a da to nitko ne 

zna, nego ja osobno, to bi imalo veći utjecaj. ... Najjednostavniji lijekovi mogu pomoći prirodi, a ne 

ostavljaju poguban učinak nakon upotrebe. 

Letter 82, 1897. 
 

Naučavati vrijednost obnavljanja zdravlja pomoću besplatnih Božjih darova.  

(Maslinovo ulje i ugljen u prahu, ranije spomenuto.) Dragi brate i sestro Kress: Australska pošta je upravo 

došla, i ja sam pročitala vaše pismo. Mnogo vam hvala što ste mi pisali. Puno pišem rukom, i kratko ću 

napisati tebi i tvojim suradnicima u lječilištu. ... 

Potaknite pacijente da žive zdravo i da obilno vježbaju. To će učiniti mnogo da im vratiti zdravlje ... 

 

Svjež zrak i sunce, vedrina u i izvan ustanove, ugodne riječi i ljubazno postupanje, - to su lijekovi koji su 

potrebni bolesniku, a Bog će okruniti uspjehom vaše napore kako bi osigurao ove lijekove za bolesne i one 

koji dolaze u naše lječilište. Srećom, vedrinom, izrazima simpatije i nade za druge, i vaša će duša biti 

ispunjena svjetlom i mirom. I nikad ne zaboravite da sunce Božjih blagoslova vrijedi za sve nas. 

Poučavajte medicinske sestre i pacijente vrijednosti tih obnavljajućih darova zdravlja koje je besplatno 

osigurao Bog i korisnost jednostavnih stvari koje je lako dobiti. 
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Nešto ću vam reći o mom iskustvu s ugljenom u prahu kao lijeku. Za neke oblike probavnih smetnji, to je 

učinkovitije od lijekova. Malo maslinovog ulja u koje se stavi prah ugljena, to se izmiješa i može očistiti i 

izliječiti. Mislim da je odličan. 

 

Mi smo u slučajevima upale slobodno koristiti prah ugljena iz eukaliptusova drva,. ... 

Kada smo prvi put otišli u Cooranbong, ljudi koji su čistili šumu često bi dolazili s modricama na rukama. U 

ovim i drugim slučajevima upale, savjetovala sam staviti oblog od ugljenog praha. Ponekad upala, koja je 

bila vrlo jaka prije nego što je primijenjen oblog, prošla bi do sljedećeg dana. 

 

Uvijek treba učiti i naučavati korištenje najjednostavnijih lijekova, i poseban Gospodnji blagoslov može se 

očekivati da će pratiti korištenje tih sredstava koja su dostupna svima. 

Letter 100, 1903. 
 

Što možemo učiniti za sebe? 

[Sljedeći je naputak napisan za brata koji je zauzeo ekstremno stajalište u vezi molitve za bolesne. On smatra 

nedostatkom vjere svaku primjenu bilo kojeg lijeka, i misli da bismo trebali moliti za oporavak, a zatim imati 

povjerenje u Gospoda.]  

 

U vezi s onim što možemo učiniti za sebe. Kod točke smo koja zahtijeva pažljivo, promišljeno razmatranje. 

Moram se upoznati sa samim sobom. Moram uvijek biti učenik u tome kako voditi brigu o ovoj zgradi, tijelu, 

koje mi je dao Bog, da naučim da ga sačuvam u najboljem stanju zdravlja. Moram jesti ono što će biti za 

moje najbolje dobro fizički, i moram posvetiti posebnu pažnju da je moja odjeća takva da će doprinositi 

zdravom kolanju krvi. Ne smijem sebe lišiti vježbe i zraka. Moram dobiti svu sunčevu svjetlost koju je 

moguće dobiti. Moram imati mudrost da budem vjerna čuvarica moga tijela. 

 

Učiniti ću vrlo nerazuman potez ako uđem u hladnu prostoriju kada sam znojna; pokazat ću se kao nemudri 

upravitelj ako sebi dopustim da sjedim na propuhu i na taj način izložim sebe prehladi. Bila bih nerazumna 

da sjedim s hladnim nogama i udovima, jer time se vraća krv iz ekstremiteta do mozga ili unutarnjih organa. 

Uvijek trebam zaštititi svoje noge za vlažna vremena. 

 

Trebala bih redovito jesti najzdraviju hranu koja će dati najbolju kvalitetu krvi, a ne bih trebala raditi 

neumjereno, ako je u mojoj moći da to izbjegnem. I kad kršim zakone koje je Bog uspostavio u mom biću, 

trebam se pokajati i reformirati, i izložiti sebe u najpovoljnijem stanju pod utjecaj liječnika koje je Bog 

osigurao, - čist zrak, čista voda i tom iscjeljivanju, dragocjenoj sunčevoj svjetlosti. Voda se može koristiti na 

razne načine da umanji patnju. Mjera čiste, tople vode uzete prije jela (tri dcl, više ili manje), nikada neće 

napraviti nikakvu štetu, već će djelovati na dobro. Šalica čaja od mačje metvice će smiriti živce. 

 

Nadam se da će čaj poticati san. Nadam se da će oblog preko trbuha olakšati bol. 

Ako su oči slabe, ako postoji bol u očima, ili upala, mekana flanelska krpa natopljena u vrućoj vodi i soli, 

donijet će brzo olakšanje.  

 

Kada je glava zagušena, ako su noge i udovi stavljeni u kupku s malo slačice, doći će do olakšanja. 

 

Postoji mnogo više jednostavnih lijekova koji će učiniti mnogo za vraćanje zdravlja tijelu. Sve ove 

jednostavne pripreme Gospod očekuje od nas da koristimo za sebe, čovječji ekstremiteti su Božje 

mogućnosti. 

 

Ako zanemarimo učiniti ono što je unutar dosega gotovo svakoj obitelji i molimo Gospoda za ublažavanje 

bolova, kada smo previše lijeni da bismo koristili lijekove što je u našoj moći, to je jednostavno drskost. 

Gospod očekuje od nas da radimo kako bismo dobili hranu. On ne kaže da ćemo skupiti žetvu, ako ne 

pooremo i ne obradimo zemlju i ako ne njegujemo proizvode. Tada Bog šalje kišu i sunce i oblake da 

uvjetuju vegetacije u procvatu. Bog radi i čovjek surađuje s Bogom. Tada dolazi vrijeme sjetve i žetve. 

 

Bog je učinio da raste iz zemlje bilje za upotrebu čovjeku, i ako razumijemo prirodu tih korijena i bilja, i 

primijenimo ih, neće biti nužno često trčati do liječnika, a ljudi će biti u puno boljem zdravlju nego što su 

danas. ... 



 61 

 

Vjerujem u poziv Velikog Liječnika kada smo koristili lijekove koje sam spomenula. S obzirom na način 

rada svakako trebamo biti mudri poput zmija i bezazleni kao golubovi. Mogli bismo biti vrlo revni, ali to bi 

mogla biti nerazumna revnost, a služila bi kako bismo se ogradili. Zatim tu je opasnost da budemo tako 

ograničeni u našem radu da napravimo vrlo malo dobra. 

Letter 35, 1890. (Dijelovi objavljeni u Medical Ministry, str. 230, 231.) 

 

Već sam vam rekla lijek koji koristim kada sam patila od poteškoća u grlu. Uzimam čašu prokuhanog meda, 

a u to stavim nekoliko kapi eukaliptusova ulja i to dobro miješam. Kad je kašalj u pitanju, ja uzmem čajnu 

žličicu ove mješavine i olakšanje dolazi gotovo odmah. Uvijek sam to koristila s najboljim rezultatima. I 

vama preporučujem da koriste isti lijek kada imate poteškoća s kašljem. Ovaj recept se može činiti tako 

jednostavnim da nemate povjerenja u njega, ali ja sam ga koristila dugi niz godina i mogu ga svesrdno 

preporučiti 

Letter 20, 1909. 

 
Jako mi je bilo žao kad sam saznala da sestra Hare nije dobro. Ja ne mogu savjetovati bilo koji lijek za nju 

protiv kašlja bolji od (ulja) eukaliptusa i meda. U čašu meda staviti nekoliko kapi (ulja) eukaliptusa, dobro 

izmiješati, i uzeti kad god se kašalj pojavi. Ja sam imala dosta problema s grlom, ali kad god sam koristila 

ovaj pripravak, vrlo brzo sam se riješila tih poteškoća. Upotrijebim taj pripravak nekoliko puta i kašalj prođe. 

Ako budete koristili ovaj recept možete biti svoj vlastiti liječnik. Ako prvi pokušaj ne izliječi, pokušajte 

ponovno. Najbolje vrijeme da se to primijeni je prije spavanja. Zatim postoji velika korisnost za istu svrhu u 

dobro kuhanom (crvenom) luku. 

Letter 348, 1908. 
 

Pripremite toplu kupku za noge, u koju ste stavili lišće sa stabla eukaliptusa. Velika je korisnost u tim 

listovima, i ako budete pokušali to primijeniti, pokazat će se da su moje riječi bile istinite. Ulje od 

eukaliptusa je osobito korisno u slučajevima kašlja i bolova u prsima i plućima. Želim da probate ovaj lijek 

koji je tako jednostavna, a koji ništa ne košta. 

Letter 20, 1909. 
 

Stabla s ljekovitim svojstvima. 

Gospod mi je dao svjetlost u odnosu na mnoga područja. On mi je pokazao da naša lječilišta treba postaviti 

na što više uzvisine te je potrebno osigurati najbolje rezultate, i da budu okružena velikim predjelima polja, 

uljepšana cvijećem i ukrasnim drvećem. 

 

U određenom mjestu, pripreme su napravili očistivši zemljište za izgradnju lječilišta. Svjetlo je dano da je 

zdravlje u mirisu bora, cedra, i jele. A tu su i nekoliko drugih vrsta drveća koje ima ljekovita svojstva koja 

pomažu zdravlju. Neka takva stabla ne budu nemilosrdno posjećena. Bolje je promijeniti mjesto zgrade nego 

posjeći ovo zimzeleno drveće. ... 

 

Proučavajte lekcije koje šalje ovo drveće. Mogla bih još dugo raditi na ovoj temi, ali ne smijem upravo sada. 

Molim vas da ne posiječete ove vaše borove. Oni će biti blagoslov za mnoge. Ostavite ih neka žive. Letter 

95, 1902. 
Cvijet djeteline - prvi urod. 

Imam molbu. Mogu li mi djeca, molim vas (za dopuštenje) prikupiti što više cvijeta djeteline ili čak i više 

nego prošle godine? Ako ona mogu to učiniti, učinit će mi veliku uslugu. Ne mogu to učiniti ovdje. Nemamo 

djetelinu na našem imanju. Poželjan je prvi rod, ali ako on dolazi prekasno, bolje da se osigura drugi rod.  

Letter 1, 1872. 
 

"Moj napitak od bilja" 

Ne moramo ići u Kinu za naš čaj ili na Javu za našu kavu. Neki su rekli: "Sestra White koristi čaj, ona ga drži 

u svojoj kući", te ga je stavila pred njih da piju. Oni nisu rekli istinu, jer ja to ne koristim, niti ga držim u 

svojoj kući. Jednom prilikom bila sam bolesna (plovila sam brodom) i nisam mogla ništa zadržati u želudcu, 

te sam uzela malo slabog čaja kao lijek, ali ne želim da bilo tko od vas od toga ponovo pravi priču "da sestra 

White koristi čaj." Ako dođete u moju kuću ja ću vam pokazati vrećicu koja sadrži moje bilje za napitak. 
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Šaljem (narudžbu) u Michigan, preko planina da dobijem vrhove crvene djeteline. S obzirom da kavu nikad 

nisam mogla piti tako da oni koji izjavljuju da sestra White pije kavu nisu u pravu. Manuscript 3, 1888. 
 

Crveni cvjetovi djeteline 

Ne koristim čaj, bilo zelene ili crne boje. Ni žlica nije prošla mojim usnama već dugi niz godina, osim kad 

plovim preko oceana, i jednom u tom slučaju sam ga uzela kao lijek, kada sam bila bolesna i povraćala. U 

takvim okolnostima može se dokazati da donosi olakšanje. 

 

Nisam koristila čaj kad ste bili s nama. Uvijek sam koristila vrhove djeteline, kao što sam vam navela. Samo 

to sam vam ponudila, i rekli ste da je to bio dobar, jednostavan i zdrav napitak. 

Letter 12, 1888. 
 

Čaj od djeteline 

Znaš li ima li kakvih vrhova djeteline nabrano i osušeno za mene u Battle Creeku? Ako je tako, možeš li mi, 

molim te, poslati?  

Letter 97, 1904. 
 

(Michigan, djetelina, tražena 1908.) Imam molbu. Nisi mogao naći neku od djece  u Domu (za siročad) da za 

mene skupe cvjetove djeteline? Ja ću im platiti za to. Znam da oko Doma za siročad postoje područja s 

djetelinom. 

Letter 152, 1908. 
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